
4

سه شنبه  11آذر 1399 15ربیع الثانی 1٤٤2   26نوامبر2020   شماره 5166  سال بیست وسوم   2000 تومان

روزنامه

رئیس شورای اسلامی شهر قم توجه به مرمت و بازسازی بافت 
های فرسوده قم را ضروری دانست و گفت: در موضوع منابع و 
اعتبارات ستاد باز آفرینی شهری قم شفاف سازی شود.  عبدالله 
جلالی روز دوشنبه در یکصد و شصت و هشتمین جلسه شورای 
اسلامی شهر قم اظهار داشت: با توجه به بازدیدی که به تازگی 
توسط استاندار قم از بافت های فرسوده این استان بویژه اطراف 
خصوص  در  داریم  انتظار  گرفت  صورت  )ع(  ابراهیم  زاده  امام 
مناطقی که قرار است اعتبارات ستاد فوق در آن مورد استفاده قرار

بلوار  معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم  گفت :طرح 
آن  عمر  از  سال  که ۶۰  کیلومتر  یک  طول  به  برقعی  شهیدان 
غلامرضا  می رسد.  بهره برداری  به   ۹۹ سال  پایان  تا  میگذرد 
جانقربان در گفتگویی اظهارداشت: پروژه شهیدان برقعی تا پایان 
سال به بهره برداری می رسد که یکی از پروژه های مهم منطقه یک 
است این خیابان قرار است خیابان انقلاب را به خیابان آیت الله 
طالقانی وصل کند. وی افزود: طول این پروژه ۱۰۰۰ متر است و 

در حدود ۶۰ سال است که بلاتکلیف مانده است. معاون معماری

رئیس شورای شهر قم:

اعتبارات ستاد بازآفرینی شهری 
شفاف سازی شود

معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم خبرداد :

بهره برداری از بلوار شهیدان 
برقعی تا پایان امسال 
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استاندارقم:

تکمیل پروژه های مهم مشارکت همه دستگاه ها را می طلبد

مدیرکل دامپزشکی قم به تمام مرغداری ها هشدارداد

رعایت اصول قرنطینه برای جلوگیری 
از شیوع آنفولانزای پرندگان 

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم :

مطالبات کادر درمان 
پرداخت می شود 
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نکاتی کلیدی در خرید و فروش های اینترنتی؛

دیوار بلند بی اعتمادی برای خریدوفروش در سایت دیوار!
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شیوع  دنبال  :به  گفت  قم  استان  دامپزشکی  مدیرکل 
مرکزی،  استان  در  پرندگان  حاد  فوق  آنفولانزای  بیماری 
مدیرکل دامپزشکی استان به تمام مرغداری های قم هشدار 

داد که قوانین قرنطینه را به طور کامل رعایت کنند. مجید 
رفیعی در گفتگو با خبرنگاران گفت: تاکنون هیچ موردی از 

پروژه آنفولانزای فوق حاد پرندگان در قم مشاهده نشده است، اما هکتار   234 اجرای  از  قم  شهرستان  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  رئیس 
نهال کاری با یک میلیارد و 2۰۰ میلیون تومان اعتبار در منطقه حسین آباد نیزار خبر 
داد.  سعید فرشادمهر با تاکید بر اینکه اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان قم 
رسالت های خود را در پنج بخش جعفریه، مرکزی، کهک، سلفچگان و دستجرد دنبال 
می کند، اظهار کرد: امسال طرح ۹ در ۹۹ به صورت ویژه در سازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری کشور درحال دنبال شدن است که بخش قابل توجهی از موضوعات مورد 

نظر این طرح در حوزه فنی دنبال می شود. وی اضافه کرد: اداره کل منابع طبیعی و

رئیس منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان قم  خبرداد

اجرای 234 هکتار پروژه نهال کاری در منطقه نیزار
 

مدیرکل ورزش و جوانان قم گفت:در ایام کرونا ۱۵ میلیارد تومان به باشگاه ها و 
نهاد های اداری مرتبط با ورزش و جوانان خسارت زده شد.  رسول منعم و جمعی 
از مسئولین سازمان ورزش و جوانان استان قم در دیدار با آیت الله اعرافی مدیر 
از  ارائه گزارشی  حوزه های علمیه که در دفتر مدیریت حوزه برگزار شد، ضمن 
عملکرد این سازمان گفت: باشگاه های ورزشی یکی از مبادی و بازو های اجرایی 
سازمان ورزش و جوانان استان هستند و نیاز به توجه بیشتری دارند. او افزود: 

خوشبختانه با کمک استاندار قم و بانک های استان تسهیلاتی را در اختیار

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم مطرح کرد؛

خسارت۱۵ میلیارد تومانی کرونا به ورزش قم 
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شهردار قم خبرداد:

ساخت بزرگترین پارک
 کوهستانی کشور و پل طبیعت

فرمانده کل ارتش:

حرکت قوی تر و عمیق تر در حوزه دفاعی 
ضروری است

فرمانده کل ارتش گفت: باید در دو عرصه علم و دانش و قدرت دفاعی قوی تر و 
عمیق تر حرکت کنیم. امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش در 
حاشیه مراسم تشییع پیکر مطهر شهید فخری زاده، در جمع خبرنگاران با تبریک 
و تسلیت به ملت بزرگ ایران به مناسبت شهادت این دانشمند برجسته کشور اظهار 
داشت: کسانی که در عرصه های دفاع از اقتدار انقلاب، دفاع از ملت ایران و ایجاد 
قدرت برای کشور گام برمی دارند از ابتدا در صف شهادت ایستادند؛ لذا این افراد، 
یکی دیرتر و یکی زودتر در این وادی قرار می گیرند. وی افزود: بنابراین عجیب نیست 
که می بینیم فرزندان شجاع، عالم، دانشمند، ایثارگر و فداکار ملت به دست خبیث ترین 
دشمنان به شهادت می رسند. فرمانده کل ارتش عنوان کرد: اگر می بینیم که عالم 
و دانشمند عرصه دفاعی کشور را هدف قرار می دهند، نشان دهنده این است که دو 
حوزه علم و دانش و قدرت دفاعی، حوزه های بسیار مهم اقتدار کشور است و به همین 
علت دشمنان، آنان را هدف قرار دادند. سرلشکر موسوی افزود: ما سال هاست که با 
استکبار و رژیم صهیونیستی در نبردیم و در طول این سال ها بارها پیش آمده است 
که عقب نشینی یا پیشروی مقطعی داشتیم، اما این عقب نشینی ها و پیشروی های 
مقطعی، تعیین کننده پیروز نهایی نیست. وی تأکید کرد: همگان باید در دو عرصه علم 
و دانش و قدرت دفاعی قوی تر و عمیق تر حرکت کنیم تا چشم دشمنان کشورمان کور 
شود. فرمانده کل ارتش تصریح کرد: پیروز نهایی، قدرت حق و ملت بزرگ ایران خواهند 

بود که برحق هستند.
  

سخنگوی وزارت بهداشت:

کرونا جان ۳۷۱ نفر دیگر را در ایران گرفت
 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت ۳۷۱ بیمار دیگر از 
مبتلایان قطعی به کرونا در ۲۴ ساعت گذشته، شمار جانباختگان قطعی بیماری کووید 
۱۹ در کشور به ۴۸ هزار و ۲۴۶ نفر رسید و ۲۷ استان همچنان در وضعیت قرمز کرونا 
هستند.  سیما سادات لاری روز دوشنبه با اعلام آخرین آمار مبتلایان و جانباختگان کرونا 
در ایران افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر روز )۱۰ آذر ۱۳۹۹( بر اساس معیارهای قطعی 
تشخیصی، ۱۳ هزار و ۳۲۱ بیمار جدید مبتلا به کووید ۱۹ در کشور شناسایی شد و دو 
هزار و ۲۷۷ نفر بستری شدند. با این حساب، مجموع بیماران کووید ۱۹ در کشور به ۹۶۲ 
هزار و ۷۰ نفر رسید. سخنگوی وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۶۶۸ هزار و 
۱۵۱ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۵۸۵۲ نفر از 
بیماران مبتلا به کووید ۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند و تاکنون 
۶ میلیون و ۱۲۵ هزار و ۳۴۸ آزمایش تشخیص کووید ۱۹ در کشور انجام شده است.  لاری 
افزود: استانهای تهران، اصفهان، قم، آذربایجان شرقی، خراسان جنوبی، سمنان، قزوین، 
لرستان، اردبیل، خوزستان، کرمانشاه، کهگیلویه و بویراحمد، گیلان، بوشهر، زنجان، ایلام، 
خراسان رضوی، مازندران، چهارمحال و بختیاری، البرز، آذربایجان غربی، مرکزی، کرمان، 
خراسان شمالی، همدان، یزد و کردستان در وضعیت قرمز قرار دارند و استانهای هرمزگان، 

فارس، گلستان و سیستان و بلوچستان نیز در وضعیت نارنجی و زرد قرار دارند.
 

رئیس مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه خبر داد

بازداشت ۱۰ وکیل و کارچاق کن
 در حوزه دیوان عدالت اداری

رئیس مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه گفت که اخیراً در حوزه دیوان عدالت 
اداری ۱۰ وکیل و کارچاق کن، در استان آذربایجان شرقی ۱۴ وکیل، کارچاق کن و 

کلاهبردار و در استان قم نیز ۳ نفر از وکلا و کارکنان دستگاه قضا بازداشت شده اند. 
به گزارش ایسنا به نقل از قوه قضائیه، حجت الاسلام عبداللهی در جلسه شورای 
عالی قضایی به ارائه گزارشی درباره اقدامات صورت گرفته در ماه های اخیر برای مقابله 
با کارچاق کنی و اعمال نفوذ وکلای فاسد در دستگاه قضا پرداخت و اعلام کرد: اخیراً 
در حوزه دیوان عدالت اداری ۱۰ وکیل و کارچاق کن، در استان آذربایجان شرقی ۱۴ 
وکیل، کارچاق کن و کلاهبردار و در استان قم نیز ۳ نفر از وکلا و کارکنان دستگاه قضا 
بازداشت شدند و اقدامات این مرکز برای شناسایی و مقابله با منافذی که این نوع افراد به 

واسطه آن بدنبال فساد و تخریب دستگاه قضایی هستند، ادامه خواهد داشت.

پرداخت مطالبات  از  قم  پزشکی  دانشگاه علوم  معاون   
کادر درمان و افزایش تجهیزات موردنیاز بیمارستان های قم 
خبر داد.  محمود پرهام از بررسی آخرین وضعیت بیماری 

با معاون وزارت  کووید19 و مراحل درمان در قم در دیدار 
بهداشت درمان و آموزش پزشکی، خبر داد و اظهار داشت: 

دکتر جان بابایی در این دیدار ضمن قدردانی از تلاش های

ترور، آغاز بربریت
 پایان مدنیت

دیری است ترورهای غمبار به تکرار در برابر دیدگان ما 
روی می دهد، با این همه، نباید تردید کرد که علاج آن 

تنها پایبندی به نظم و قاعده، یافتن مسبّبان و عاملان، رسیدگی عادلانه و اجرای حکم 
صادره به موجب قانون و نه بر هیچ مبنای دیگر خواهد بود.  فلسفه حقوق بیش از 
هر چیز، پیشگیری از خشونت و استقرار مدنیت است. حقوق ملی، عهده دار تنظیم 
روابط اجتماعی و استقرار نظم و عدالت برای پرهیز از انتقام شخصی و ترویج خشونت 
و تنزل به بربریت در سطح ملی است. حقوق بین الملل نیز همین مأموریت یعنی 
جلوگیری از ترور و جنگ و بربریت در روابط بین المللی را دنبال می کند. تجربه بشری 
پس از جنگ های پیاپی، خشونت های بی حساب، و به ویژه از سر گذراندن دو جنگ 
جهانی ویرانگر، بازگشت به نظم و قاعده مندی به جای هرج و مرج و اعمال زور خام را 
برگزیده است. دستاورد این بازگشت، تقویت حقوق بین الملل، پیدایش نهادها و نرم ها 
و جاری ساختن مدنیت از راه گفت وگو در درون نهادها بر پایه نرم ها بوده است. عدول 
از این دستاورد جهانی و ملی توسط دولت ها در روابط بین المللی یا توسط جناح ها، 
احزاب، گروه ها و افراد در روابط داخلی و ملی، جامعه داخلی و بین المللی را در معرض 
خطر سقوط و حتی پایان مدنیت و البته در آغاز راه بی پایان خشونت قرار می دهد؛ 
خطری به غایت تخریب گر که همگان باید از آن بپرهیزند. دیری است ترورهای غمبار 
به تکرار در برابر دیدگان ما روی می دهد، با این همه، نباید تردید کرد که علاج آن تنها 
پایبندی به نظم و قاعده، یافتن مسبّبان و عاملان، رسیدگی عادلانه و اجرای حکم 
صادره به موجب قانون و نه بر هیچ مبنای دیگر خواهد بود. عدم تعادل و توازن میان 
قدرت های سخت چه در سطح بین المللی و چه در سطح داخلی تنها با قدرت نرم پر 
می شود و از جمله مهم ترین و مؤثّرترین عناصر قدرت نرم، حقوق است که با برقراری 
ساختارها و هنجارها، مأموریت مهم پر کردن خلاء ناشی از نابرابری قدرت ها را برعهده 
دارد. هر اندازه از استواری نهادها و ساختارهای حقوقی و تثبیت نرم ها و هنجارها 
پشتیبانی کنیم، آنها نیز ضامن اجرای حقوق فردی و اجتماعی و ارتقای زندگی 
جمعی ما خواهند بود. در تعقیب و رسیدگی به این نوع ترورها و خشونت های عریان، 
بی تردید دادگاه های کیفری ایران، با توجه به محل وقوع جرم صلاحیت سرزمینی 
دارند. همچنین هنگامی که قربانیان یا بزه دیدگان دارای تابعیت ایرانی باشند، قطع 
نظر از محل وقوع، مبنایی برای اعمال صلاحیت شخصی دادگاه های ایران وجود 
دارد. در نهادهای حقوقی بین المللی نیز امکان پیگیری موضوع به ویژه از منظر 
نقض حقوق بنیادین بشر و قواعد حقوق بین الملل وجود دارد، ولی در مورد تعقیب 
موضوع در نهادهای قضائی بین المللی مانند دادگاه کیفری بین المللی پیش شرط ها 
و پیش نیازهایی چون الحاق به اساسنامه دادگاه و قرار گرفتن نوع جرم در قلمرو شمول 
صلاحیت دادگاه ضروری است و باید از قلمرو موضوعی و شخصی صلاحیت و امکان 

فراهم آوردن مقدمات ایجاد صلاحیت اطمینان حاصل کرد.
- معاون حقوقی رئیس جمهوری

 

وزیر بهداشت اعلام کرد

منتظر پیک زمستانه کرونا هستیم 
وزیر بهداشت گفت : بعد از پیک پاییزه منتظر پیک زمستانه هستیم به خصوص در 
مناطق جنوبی کشور؛ همچنین در مناطقی که قرمز، نارنجی و زرد اعلام می کنیم، 
مسئولان باید نظارت ها را بالا ببرند. دکتر سعید نمکی در اجلاس مجازی رؤسای 
دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور افزود: مکانی در حاشیه شهر ها برای خدمات 
سرپایی آماده شود برای افرادی که زیر پوست شهر در حال تردد هستند در غیر این 
صورت بیمارستان ها باید بار این موارد را به دوش بکشند. مراکز کرونا در تمام استان ها 
باید از مراکز غیر کرونا از جمله بیمارستان ها و خدمات سرپایی کاملا جدا شود. در 
بیمارستان ها حتما باید از تست pcr استفاده شود و تست رپید در خدمات سرپایی 
و بعد از ۲۰ دقیقه حتما باید تکلیف بیمار مشخص شود.  وزیر بهداشت درمان و 
آموزش پزشکی گفت: مراکز ۱۶ ساعته و ۲۴ ساعته سرپایی خدمات کرونایی در تمام 
استان ها و به خصوص در حاشیه شهر ها باید توسعه یابد به طوری که برای هر جمعیت 

۵۰ تا ۱۰۰ هزار نفر مراکز سرپایی کافی در نظر گرفته شود. 

لعیا جنیدی*

شرکت مخابرات ایران- منطقه قم

آیین تشییع و اقامه نماز بر پیکر دانشمند 
شهید »محسن فخری زاده« روز، دوشنبه با 
حضور فرماندهان عالی رتبه نیروهای مسلح 
و خانواده معظم شهید با سخنرانی وزیر دفاع  
دروزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
برگزار و پس از آن پیکر پاک ایشان در امامزاده 

صالح )ع( در تهران آرام گرفت. 
فخری  شهید  خانواده  که  مراسم  این  در 

سلامی  حسین  سرلشکر  سردار  زاده، 
سید  سرلشکر  امیر  سپاه،  کل  فرمانده 
عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش، امیر 
سرتیپ حاتمی وزیر دفاع، سردار اسماعیل 
سردار  سپاه،  قدس  نیروی  فرمانده  قاآنی 
محمد پاکپور فرمانده نیروی زمینی سپاه، 
محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی و علی 
اکبر صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی و 

جمعی دیگر از مسئولین لشکری و کشوری 
حضور داشتند، مهدی رسولی مداح اهل 
بیت به مرثیه خوانی و ذکر مصیبت حضرت 

اباعبدالله الحسین)ع( پرداخت.
در ادامه، حجت الاسلام سید ضیاء الدین 
آقاجانپور رئیس سازمان عقیدتی سیاسی 
وزارت دفاع پیام حضرت آیت الله خامنه ای 
فرمانده کل قوا به مناسبت شهادت شهید 

محسن فخری زاده را قرائت کرد.
بنابر این گزارش، حاضران به امامت رئیس 
سازمان عقیدتی سیاسی وزارت دفاع بر پیکر 
دانشمند شهید هسته ای نماز اقامه کردند و 
پیکر مطهر به منظور تدفین به امام زاده صالح 
امام زاده در  این  تهران منتقل و در صحن 
جوار شهید مجید شهریاری دیگر دانشمند 

هسته ای کشورمان به خاک سپرده شد.
یادآور می شود پیکر شهید فخری زاده طی 
حرم  در  قم  و  مشهد  در  گذشته،  روزهای 
الرضا)ع(،  موسی  بن  علی  حضرت  مطهر 
نیز  و  معصومه)س(  فاطمه  حضرت  حرم 
حرم مطهر امام خمینی بنیانگذار جمهوری 

اسلامی نیز تشییع شده بود.

پس ازآیین تشییع و اقامه نماز بر پیکر دانشمند شهید ؛

پیکر شهید فخری زاده در امامزاده صالح)ع( تهران آرام گرفت
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 رییس جمهوری گفت: بهره برداری از سامانه جامع تجارت جزو آرزوهای 

مهم دولت و تاکیدات مقام معظم رهبری بود 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر دوشنبه در جلسه شورای 
اجرایی فناوری اطلاعات و در مراسم بهره برداری از سامانه تجارت )دولت 
الکترونیک( اظهار کرد: طبق وعده ای که به مردم داده بودیم  امروز شاهد 
افتتاح سامانه بسیار مهم  و جامع تجارت بودیم که از همان دیروز آماده بود و 

امروز به وعده مان عمل کردیم.  
وی با اشاره به اهمیت وعده دولت درباره راه اندازی این سامانه گفت: برای 
این که تجار و بازرگانان ما به راحتی به سامانه تجارت و همزمان سامانه بانک 
مرکزی و گمرکات و حتی بیمه و امثال اینها دسترسی داشته باشند، ما در یک 

پنجره واحد این خدمات را ارائه می کنیم.
رییس جمهوری افزود: این باعث می شود فردی که می خواهد کالایی را 
وارد کند - به خصوص کالاهای اساسی و ضروری که برای ما مهم است- 
بتواند به راحتی با ورود به این سامانه ثبت سفارش کرده و از طریق آن مجوزها 
و تاییدیه های لازم اخذ کند و از طریق همین سامانه تخصیص و تامین ارز از 
بانک مرکزی داده شود و در ادامه اقدامات لازم برای خرید کالا و ورود به بنادر 

و گمرکات انجام شده و بالاخره به بازار عرضه شود.
روحانی گفت: هدف ما از این راه اندازی این سامانه این است که جلوی 
سوء استفاده ها گرفته شود و فعالیت های اقتصادی کاملا شفاف شود و از 
کارت بازرگانی گرفته تا ثبت سفارش و در نهایت، ورود کالا و انبار شدن کالا و 

در اختیار مردم و مصرف کننده نهایی قرار بگیرد.
همه انبارهای کشور به سامانه جامع تجارت متصل می شود

رییس جمهوری افزود: ۷۰ درصد این سامانه جامع افتتاح شده است و در 
اختیار است، ۳۰ درصد که بخش بزرگی از آن به سامانه انبارهای کشور اعم 
از انبارهای دولتی، بنادر و گمرکات به این سامانه متصل می شود. اما برخی 
انبارها مربوط به بخش خصوصی و نهادهای عمومی غیردولتی هست که 
تصمیم این جلسه این است که اقدامات لازم برای اتصال انبارها تا بهمن ماه 
در دهه مبارک فجر انجام بگیرد و امیدواریم با الحاق همه انبارها شاهد تکمیل 

این سامانه در ۱۱ بهمن ۹۹ باشیم.
می کند،  ایجاد  را  بزرگی  تحول  یک  سامانه  این  اینکه  بیان  با  روحانی 
و  خارجی  کالاهای  واردات  زمینه  در  فعلًا  سامانه  این  کرد:  خاطرنشان 
صادرات کالاهای داخلی خدمات می دهد. تا پایان سال در زمینه تولیدات 
داخلی به تدریج این سامانه تکمیل می شود و در مراحل مختلف، امیدواریم 

اقدامات لازم برای تجهیز این سامانه مهم انجام شود.
رییس دولت تدبیر و امید اضافه کرد: این سامانه از آرزوهای مهم دولت در 
زمینه دولت الکترونیک و از تاکیدات مقام معظم رهبری بود و این سامانه 
ایجاد شد تا کارها تسهیل شود و بتوانیم با قاچاق مبارزه کرده و جلوی 

سوءاستفاده های احتمالی را بگیریم.
رییس جمهوری از افتتاح دو سامانه مهم دیگر در مراسم امروز خبر داد و 
گفت: امروز همچنین در حوزه مدارک تحصیلی آموزش و پرورش سامانه ای 
افتتاح شد که مانع سوء استفاده و جعل مدارک آموزش و پرورش خواهد 
شد و به راحتی مدارک ابتدایی و متوسطه افراد در این سامانه قابل مشاهده 
است. قبلا سامانه مشابهی برای مدارک تحصیلی دانشگاه ها افتتاح شده 

بود، بنابراین در بخش مدارک تحصیلی هم کار بزرگی در دولت الکترونیک 
انجام گرفت.

وی، افتتاح سه سامانه مربوط به بخش اقتصاد و دارایی، پرداخت ها از جمله 
پرداخت سود سهام و مجامع را یادآور شد و افزود: همانطور که می دانید برای 
اینکه فردی سود سهام خود را دریافت کنند باید کارهای زیادی انجام دهد و 
فرم درخواست پر کند اما با ایجاد این سامانه ها، این مراحل حذف می شود 
و افراد به راحتی می توانند سود سهام و دارایی ها و پرداخت های دولت را در 

این سامانه مشاهده کنند.
رییس دولت تدبیر و امید گفت: اکنون بسیاری از مجامعی که نیاز به جمع 
شدن و تشکیل اجتماعات مختلف داشت، از طریق این سامانه به خوبی 

انجام می شود.
اول  از  الکترونیک  دولت  به  مربوط  اقدامات  کرد:  خاطرنشان  روحانی 
ضرورت دولت یازدهم و دوازدهم بود. از یک سال پیش تاکنون و بعد از شیوع 

بیماری کرونا، این ضرورت دوچندان شد.
بیش از سه هزار خدمت می تواند به صورت الکترونیک ارائه شود

وی تصریح کرد: یکی از راه های مقابله با کرونا این است که خدمات را 
الکترونیکی انجام دهیم و در جلسه امروز مطرح شد که دولت از پنج هزار 
و ۷۰۰ خدمتی که به دولت مردم ارائه می کند، سه هزار و هفت خدمت 

می تواند به صورت الکترونیکی ارائه شود.
به  دولت  خدمات  از  بزرگی  بخش  الان  اینکه  بیان  با  جمهوری  رییس 
صورت الکترونیک به مردم ارائه می  شود، گفت: بقیه خدمات دولت هم 
باید الکترونیکی شود زیرا این کار موجب رفاه مردم، صرفه جویی در وقت و 

هزینه ها و جلوگیری از فساد می شود.
روحانی با اشاره به اینکه با دولت الکترونیک، در بسیاری از موارد دقت و 
امنیت کارها بالا می رود، افزود: جلوگیری از سوء استفاده دیگران و حفاظت 
این سامانه برابر حملات احتمالی و حفظ حریم خصوصی مردم به عنوان 

اصولی است که مورد توجه خواهد بود.

علی شمخانی:

 دشمن ۲۰ سال به دنبال ترور شهید 
فخری زاده بود

دبیر شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه دشمن ۲۰ سال به دنبال ترور شهید 
فخری زاده بود، گفت: سیستم های اطلاعاتی کشور با دقت احتمال وقوع و محل بروز 
احتمالی حادثه علیه ایشان را پیش بینی کرده بودند. به دلیل تواتر اخبار در این مدت 

متاسفانه جدیت مورد نیاز اعمال نشد و این بار دشمن موفق شد. 
»علی شمخانی« روز دوشنبه در حاشیه مراسم خاکسپاری شهید دانشمند »محسن 
فخری زاده« اظهارداشت: ابتدا لازم است مقابل ملت ایران که چنین فرد صالح و 
توانمندی را از دست دادند، سر تعظیم فرود آورم و متعهد می شوم که ما این غم را از 

چشمان شما پاک خواهیم کرد.
دبیرشورای امنیت ملی افزود: بیش از ۲۰ سال است شهید فخری زاده را می شناسم 
و در جزئیات شغلی این شهید بودم. شهید فخری زاده به معنای واقعی کلمه، فردی 
مبتکر، صاحب سبک و خلاق در حوزه فناوری بود و همیشه گمنام بود ولی در نوک 

پیکان به ملت ایران خدمت می کرد.
شمخانی با تاکید بر اینکه خدمات شهید دانشمند محسن فخری زاده قابل بیان 
نیست، عنوان کرد: دشمن ۲۰ سال به دنبال به شهادت رساندن ایشان بود ولی ناکام 
مانده بود. این بار هم سیستم های اطلاعاتی کشور با دقت احتمال وقوع حادثه و محل 
بروز احتمالی حادثه علیه ایشان را پیش بینی کرده بودند. به دلیل تواتر اخبار در طول 

۲۰ سال، متاسفانه جدیت مورد نیاز اعمال نشد و این بار دشمن موفق شد.
دبیر شورای عالی امنیت ملی با اشاره به اینکه پیش از این عملیات های فراوانی علیه 
شهید فخری زاده انجام شده بود که  ناکام مانده بود، گفت: دستگاه ها و سیستم های 
اطلاعاتی به این اطلاعات رسیدند که ایشان هدف است و قرار است در همین نقطه ای 
که به شهادت رسید، اقدامی علیه ایشان صورت بگیرد و تقویت لازم هم در ارتباط با 
حفاظت انجام شد ولی دشمن در این ترور از سبک و شیوه کاملًا جدید، حرفه ای و 

تخصصی استفاده کرد و بعد از ۲۰ سال متاسفانه موفق شد.
وی گفت: شهید فخری زاده را از دیدگاه من یک دانشمند هسته ای بی بدیل بود. 
نمی خواهم به کسی جسارت کنم ولی افرادی هستند که با سوء تفاهم دانشمند 
هسته ای هستند ولی شهید فخری زاده دانشمند هسته ای بود و اگر روزی مجالی شد 
و مصلحت بر این قرار گرفت که تلاش های گام به گام شهید فخری زاده در تولید اقتدار 
در حوزه های مختلف از کرونا تا توان پدافند هسته ای و هسته ای بیان شود، حتماً چشم 

مبهوت جهانیان مبهوت تر خواهد شد.
دبیر شورای عالی امنیت ملی با تاکید بر اینکه به مانند فخری زاده ها در کشور کم 
نیستند، عنوان کرد: دشمنان ما هرگز قادر نیستند توان علمی و فنی فخری زاده ها را از 
جوانان مسلمان بگیرند و امیدوارم که خون این شهید همانطور که در پیام رهبری بیان 
شد منجر به ادامه تلاش در مسیری شود که این شهید آغاز کرد و امیدوارم که زندگان ما 

قصاص شهید به نحوه شاد کننده ملت ایران بگیرند.
شمخانی امروز همچنین در گفت و گویی دیگر درباره حادثه ترور شهید فخری زاده 
گفت: متاسفانه عملیات بسیار پیچیده بود و با به کارگیری تجهیزات الکترونیکی رخ 

داد. هیچ فردی در صحنه حضور نداشت اما سرنخ هایی وجود دارد.
 وی افزود: کسی که این طراحی را کرده برای ما مکشوف است، کیست و سابقه اش 
چیست. حتماً منافقین نقش داشتندو عنصر جنایتکار این امر هم رژیم صهیونیستی 

و موساد است.

 سرتیپ حیدری:

 انتقام غافلگیر کننده ای از
 رژیم صهیونیستی می گیریم

 فرمانده نیروی زمینی ارتش با تاکید بر این که امکان ندارد از خون شهدا بگذریم، 
گفت: انتقام سخت و غافلگیر کننده ای از رژیم منحوس صهیونیستی خواهیم گرفت. 
سرتیپ کیومرث حیدری در هفتمین جشنواره ایمنی و پیشگیری امام هادی)ع( در 
قالب طرح »لبیک ۱۳« به شکل ویدیو کنفرانس در یگان های تابعه نیروی زمینی ارتش 
برگزار شد، افزود: غفلت، عادی نگاری و سهل انگاری موجب فرصت دادن به دشمن 

است.
فرمانده نیروی زمینی ارتش با اشاره به اقدام تروریستی علیه دانشمند هسته ای 
شهید محسن فخری زاده، افزود: رژیم صهیونیستی بداند با این کار احمقانه تمام 
انسان های شرافتمند و آزاده دنیا را دشمن خود کرده است و تک تک این انسان ها 
خواستار انتقام سخت بابت این خون های به ناحق ریخته شده هستند، لذا امکان ندارد 
ما از خون شهدای عزیزمان بگذریم. ان شاءالله انتقام سخت و غافلگیر کننده ای از 
رژیم منحوس صهیونیستی خواهیم گرفت. سرتیپ حیدری با اشاره به اهمیت بازرسی 
و ایمنی در یگان های تابعه نیروهای مسلح ادامه داد: علم و تجربه در زمینه بازرسی و 
ایمنی به کمک نزاجا آمده است به گونه ای که ریشه حوادث به صورت علمی بررسی 
شده و دلایل اصلی بروز حادثه به طور عالمانه مورد تحقیق قرار گرفته است. وی تاکید 
کرد: در بعد ایمنی دریافتیم که ساختار ایمنی باید باز طراحی شود به همین دلیل 
در گستره نیروی زمینی دامنه ساختار بازرسی گسترش یافته است. سرتیپ حیدری 
تصریح کرد: رساله عملیه بازرسی نیروی زمینی ارتش به عنوان کتاب قانون و مرجع 
نیروهای مسلح مطرح است، از برکات این قانونمندی، پیشگیری از دهها اتفاق و حادثه 
آسیب رسان به کارکنان و ادوات رزمی در یگان ها بوده است. فرمانده نیروی زمینی 
ارتش گفت: اگر ایمنی و اصول پیشگیرانه در کارها جریان داشته باشد حادثه ای در 

یگان ها اتفاق نمی افتد و یا اگر اتفاق بیفتد دامنه خسارت کمتری دارد.
 

وزیر اطلاعات:

 سرنخ های زیادی از ترور شهید 
فخری زاده داریم

 وزیر اطلاعات گفت: سربازان گمنام امام زمان )عج( بلافاصله بعد از ترور شهید 
فخری زاده تمام تلاش خودشان را به کار گرفتند و سرنخ های زیادی به دست آوردند 
و همچنان با تمام ابعاد در حال پیگیری قضیه هستند.  حجت الاسلام والمسلمین 
محسن  شهید  ترور  درباره  تحولات  آخرین  درباره  وگویی  گفت  در  علوی  محمود 
فخری زاده دانشمند هسته ای کشورمان، گفت: همکاران ما بلافاصله بعد از ترور شهید 
فخری زاده تمام تلاش خودشان را به کار گرفتند و کار خود را آغاز کردند و سرنخ های 
زیادی به دست آوردند و همچنان با تمام ابعاد در حال پیگیری قضیه هستند. علوی 
اظهار کرد: منتها چون این موضوع جاری است و لازم است که جزییات آن را فعلا ذکر 

نکنیم تا به نتیجه های روشنی برسیم بعد ملت عزیز را در جریان آن قرار دهیم.

سردار حاجی زاده:

دشمنان دست به خودکشی زدند 
قطعا تقاص خواهند داد

فرمانده نیروی هوافضای سپاه گفت: دشمنان ما از ترس مرگ دست به خودکشی 
زدند و بدانند که قطعا تقاص خواهند داد. سردار امیرعلی حاجی زاده فرمانده نیروی 
پیکر شهید محسن فخری زاده، گفت:  تشییع  مراسم  در حاشیه  هوافضای سپاه 
تروریست ها و دشمنان اسلام می خواهند حرکت نورانی ملت ایران را متوقف کنند، اما 
بدانند اگر قرار بود این اتفاق بیفتد در این چهل سال که ۱۷ هزار شهید ترور دادیم این 
حرکت متوقف می شد، اما امروز شاهد ادامه این حرکت ملت ایران هستیم. وی تصریح: 
دشمنان ما از ترس مرگ دست به خودکشی زدند و بدانند که قطعاً تقاص خواهند داد. 
ملت ایران از انتقام دست برنخواهد داشت. فرمانده نیروی هوافضای سپاه گفت: راه 
این شهید و دیگر شهدای ترور ادامه دارد و این شهادت ها رغبت و انگیزه دوستان و 

همکاران این شهید را برای ادامه راه او بیشتر خواهد کرد.

سرلشکر سلامی:

زمان، مکان و کیفیت پاسخ به دشمن را ما 
تعیین می کنیم

 فرمانده کل سپاه با بیان اینکه دشمنان منتظر پاسخ ها باشند، گفت: زمان، مکان و 
کیفیت عمل را ما تعیین می کنیم. سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در حاشیه مراسم تشییع شهید محسن فخری زاده اظهار داشت: 
دشمنان منتظر پاسخ ها باشند اما زمان، مکان و کیفیت عمل را ما تعیین می کنیم. 
فرمانده کل سپاه تأکید کرد: اصل واکنش و اصل مجازات آمران و عاملان به قوت خود 

باقی است.

"طرح بی سرانجام"
فوریت  دو  روزیکشنبه  اسلامی،  شورای  مجلس 
تصویب  را  تحریم ها  لغو  برای  راهبردی  اقدام  طرح 
جمله  از  مواردی  به  را  دولت  طرح،  این  کرد. 
۲۰درصد،  اورانیوم  ذخیره سازی۱۲۰کیلوگرم 

ذخیره سازی اورانیوم موردنیاز برای مصرف صلح آمیز به میزان ۵۰۰ کیلوگرم در 
هر ماه، توقف اجرای اقداماتی فراتر از پروتکل، توقف اجرای پروتکل در صورت 
خودداری طرف های مقابل از لغو همه تحریم ها از جمله تحریم های حقوق بشری 

و به کارگیری سانتریرفیوژهای پیشرفته ملزم می کند.
نمایندگان مجلس، این طرح را پس از ترور شهید فخری زاده، در دستورکار قرار 
دادند. هرچند ضرورت پاسخ دهی به این اقدام جنایت آمیز، قابل انکار نیست؛ اما 
باید به این نکته توجه کرد که زمان انجام این ترور و واکنش بعضی مقام های اروپایی 
و صاحبنظران آمریکایی، نشانگر این نکته است که این اقدام تروریستی را باید یکی 
از تلاش های آنانی دانست که ایجاد تنش در روابط ایران و غرب را بویژه در آستانه 

تغییر دولت آمریکا، دنبال می کنند.
آنانی که امید داشتند تداوم ریاست جمهوری ترامپ، سبب تداوم فشار بر ایران 
شود، اکنون و پس از شکست او، همه توان خود را به کار گرفته اند که از احیای 

برجام و پایان تحریم های آمریکا جلوگیری کنند.
آن بدخواهان برای اینکه بتوانند ایران را مجبور کنند واکنش هایی نشان دهد 
که شرایط را پیچیده کند، به انجام کنش هایی مانند ترور شهید فخری زاده روی 
آورده اند. طرح مجلس، ازاین رو، به شکل تناقض آمیزی اهداف بدخواهان را تاُمین 

می کند.
محمدباقر قالیباف، رییس مجلس، طرح یادشده را زمینه ساز شکستن قفل های 
صنعت هسته ای کشور معرفی کرده است. حال آنکه ایران از ما ه ها پیش به تدریج 
تعهدات برجامی خود را به شکل گام به گام تعلیق کرده و فعالیت های خود را بدون 
توجه به این تعهدات گسترش داده است. گزارش های اخیر آژانس نیز، این نکته 

را نشان می دهد.
طرح  و  است  قفل  ایران  هسته ای  فعالیت های  اکنون  که  ادعا  این  ازاین رو، 

مجلس، این قفل را می گشاید؛ با واقعیت های فنی منطبق نیست.
این طرح دولت را مکلف می کند اگر طرف های برجام، تعهدات خود را درباره لغو 
تحریم های هسته ای، نظامی، حقوق بشری و... اجرایی نکنند؛ دولت باید واکنش 

متقابل خود را  در جهت بازگشت طرف مقابل به تعهداتش به مجلس ارائه دهد.
نکته مهم این است که هیچ یک از طرف های برجام، به ایران تعهد نداده بودند 
که همه تحریم ها را از جمله تحریم های حقوق بشری، لغو کنند. ازاین رو، مفروض 

ماده ۸ این طرح، با واقعیات منطبق نیست.
به علاوه، آنچه که سبب فشار بر اقتصاد ایران شده؛ تحریم های مرتبط با فناوری 
هسته ای است و تحریم های غیرهسته ای، بیش از آنکه پیامدهای عملی داشته 

باشد، اهمیت نمادین دارد.
این موضوع که لغو تحریم ها، به هدفی اجماعی در ایران، تبدیل شده؛ نکته 
مثبتی است. اما لغو تحریم ها با دیپلماسی و توافقی متوازن مانند برجام به دست 
می آید و تجربه گذشته نشان داده هیچ روش دیگری نمی تواند به لغو تحریم ها 

منجر شود.
شاید عده ای و از جمله طراحان طرح مجلس معتقد باشند دوره  ترامپ  نشان داد 

تجربه برجام، تجربه شکست خورده ای است و باید روش دیگری در پیش گرفت.
اما آنان باید این نکته را در نظر بگیرند که ترامپ، رییس جمهوری استثنایی بود  که 
با چندجانبه گرایی و دستاوردهایش مانند برجام، سر سازگاری نداشت و ایران نباید 

تصمیمات خود را بر اساس تجربه دوره مسئولیت فردی استثنایی، استوار کند.
به علاوه، تقابل بر سر موضوع هسته ای، در شرایطی که آمریکا در دوره بایدن، 
به شکل پیش بینی پذیری، به اجماع سازی و چندجانبه گرایی خواهد پرداخت؛ با 

منافع ایران تعارض دارد.
خردمندان می دانند مسیر پایان تحریم ها از شوره زار تنش نمی گذرد. ازاین رو، 
می توان امیدوار بود رویدادهای احتمالی جلسه سه شنبه مجلس، مسیر دیگری 

ترسیم کند.
                                                                                                   کارشناس ارشد روابط بین الملل

در حاشیه نشست کمیته اطلاع رسانی ستاد ملی مقابله با کرونا مطرح شد؛

رحمانی فضلی: ۳ درصد مردم
 درگیر کرونا هستند

فرمانده عملیاتی قرارگاه ستاد ملی مبارزه با کرونا گفت: مجموعه افرادی که در 
بالاترین، بدترین و پرریسک ترین حالت مبتلا به کرونا تخمین می زنیم شامل ۳ 

درصد مردم می شود و ۹۷ درصد مردم سالم و پاک هستند. 
»عبدالرضا رحمانی فضلی« روز دوشنبه در حاشیه نشست کمیته اطلاع رسانی 
ستاد ملی مقابله با کرونا که به طور مشترک با کمیته آموزش برگزار شد، گفت: 
در این جلسات علاوه بر هماهنگی های بیشتر و پیگیری مصوبات، توصیه ها و 
پیشنهادهای جدید بررسی می شود. نهایتاً آن قسمتی که به صورت اجرایی 
هست برای اجرا ابلاغ می شود و قرارگاه پیگیری می کند و بخش هایی که باید 

تصمیم گیری شود به ستاد ملی ارجاع می شود که در آن تصمیم گیری شود.
وزیر کشور ادامه داد: در بالاترین تخمین و بدترین و پرریسک ترین نگاه به این 
موضوع ۳ درصد مردم درگیر کرونا هستند و ۹۷ درصد مردم در این خصوص هیچ 

نگرانی ندارند سالم و پاک هستند.
رحمانی فضلی تاکید کرد: تمام هم و غم ما باید این باشد که این ۳ درصد را 
مراقبت کنیم، خود این سه درصد از خودشان مراقبت کنند تا آن ۹۷ درصد بتوانند 

به راحتی به زندگی خود ادامه دهند و بدون دغدغه و استرس واقعاً زندگی کنند.
وی یادآورشد: به خاطر این سه درصد مجبور می شویم ۹۷ درصد را در شرایط 
خاص قراردهیم. بنابراین از مردم و به خصوص کسانی که مبتلا شدند می خواهم 
که خودمراقبتی داشته باشند و قرنطینه را رعایت کنند درمان خود را پیگیری 
کنند و از تماس و ارتباط با دیگران پرهیز کنند. وزیر کشور ادامه داد: ساده ترین، 
کوتاه ترین و موثرترین راه این است که ماسک بزنند، فاصله اجتماعی را رعایت کنند 
و تا می توانند در تجمعات شرکت نکنند و اگر این کارها را انجام دهیم با اقدامات 
بسیار خوبی که تاکنون انجام شده، در آینده نزدیکتر گام های بلند تر و موثرتری 
خواهیم داشت. رحمانی فضلی ضمن قدردانی از رسانه ها اظهارداشت: موضوع 
کرونا موضوع جدید و متنوعی است که ابعاد مختلف اقتصادی، اجتماعی، روانی 
و بهداشتی و درمانی دارد و در این شرایط آگاه سازی، همراه سازی و اقناع سازی 
مردم به جز کمک رسانه ها امکان پذیر نیست. البته رسانه ها خوب کارکردند و 

انتظار داریم که با تجربیاتی که آموخته اند گام های بعدی را موثرتر بردارند.
 

وزیر فرهنگ تاکید کرد:

کرونا را می توان از طریق افکارعمومی 
مدیریت کرد

وزیرفرهنگ وارشاد اسلامی ، کرونا را یک مساله اجتماعی عنوان کرد که می توان 
از طریق افکار عمومی و اجتماعی مدیریت کرده و پیش بُرد. 

سیدعباس صالحی روز دوشنبه در حاشیه نشست کمیته اطلاع رسانی ستاد 
مقابله با کرونا ، اظهارداشت: از زمان شیوع ویروس کرونا ،رسانه های کشور نیز 
سهم قابل توجهی در اطلاع رسانی ،اقناع و هم در مشارکت وسیع اجتماعی 

داشته و دارند.
وی با اشاره به جزئیات نشست کمیته اطلاع رسانی ستاد مقابله با کرونا ، گفت: 
در نشست امروز علاوه بر مروری بر مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا و کارکردهای 
کمیته اطلاع رسانی، تاکید بر این بود که چگونه می شود نقش اطلاع رسانی و 

اقناع اجتماعی را در مسیر آینده تقویت و تکمیل کرد؟.
صالحی همچنین با بیان این که رسانه ها در ادامه راه سهم بسیار مهمی را می 
توانند در اطلاع رسانی، فرهنگ سازی جلوگیری و مقابله با ادامه شیوع کرونا ایفا 
کنند، اظهار داشت: کرونا یک مساله اجتماعی است که از طریق افکار عمومی و 

اجتماعی می توان مدیریت کرده و پیش بُرد.

اخبار

 رئیس قوه قضائیه گفت: شهید فخری زاده قهرمان 
»بی اثرکردن تحریم و تهدید« دشمن در حوزه هسته ای 

و دفاعی است. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در جلسه 
های  پروتکل  اجرای  در  که  قضاییه  قوه  عالی  شورای 
بهداشتی مقابله با کرونا در دو سالن جداگانه و از طریق 
ارتباط تصویری برگزار شد، با محکوم کردن ترور دانشمند 
شهید محسن فخری زاده، او را »قهرمان بی اثر کردن 

تحریم و تهدیدات دشمن« معرفی کرد.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه شهید فخری زاده از 
چهره هایی بود که دشمن را خوب شناخت و راه خوبی 
نیز برای مقابله با دشمن برگزید، راهبرد او را بی اثر کردن 
تحریم ها و مصون سازی کشور در برابر تهدیدات دشمن 
دانست و افزود: همه تلاش ما باید در جهت قوی شدن 
کشور در همه عرصه ها برای خنثی کردن تحریم ها و 

تهدیدات دشمنان باشد.
رئیسی با تأکید بر این که بیشترین تحریم های دشمن 
مربوط به بخش صنایع هسته ای و دفاعی کشورمان می 
شود، گفت: شهید شهریاری ها و شهید فخری زاده ها 
با تولید قدرت در حوزه هسته ای و دفاعی تحریم های 

دشمنان در این دو عرصه را بی اثر کرده اند.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: شهید فخری زاده نماد 
تولید قدرت در حوزه علم و فناوری است که به جوانان ما 
می آموزد برای خنثی کردن توطئه های دشمنان باید با 
به داشته هایمان متکی باشیم و هرگونه چشم دوختن و 
امید بستن به مذاکره و این نوع روش ها برای رفع تحریم 

ها خطاست.
رئیسی با تأکید بر لزوم قوی شدن در برابر دشمن و بیان 
این که قوی شدن در سایه حضور انسان های متدین و 
متعهد، شجاع و مقاوم و متخصص اتفاق می افتد، اظهار 

داشت: برای رسیدن به قله ها باید حرکت اثربخش شهید 
فخری زاده با قدرت ادامه یابد و از میراث گرانبهای این 

شهید عزیز صیانت شود.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه تحریم و ترور دو روی 
یک سکه اند، اظهار داشت: اگر دشمن منطقی غیر از 
زورگویی داشت، ما هم با همان زبان با آنها سخن می 
گفتیم اما دشمن برای رسیدن به اهدافش فقط منطق 
زور و قدرت را می شناسد و تجربه نشان داده آنچه اهل 
تحریم و ترور را سرجایش می نشاند، قدرت و قدرتمند 

شدن است.
آمران و عاملان ترور  رئیسی درباره پیگیری مجازات 
شهید فخری زاده و توصیه غربی ها برای خویشتنداری 
جمهوری اسلامی ایران در برابر این جنایت را چراغ سبز 
نشان دادن به تروریست ها دانست و گفت: در اجرای 
اقدامات بازدارنده نسبت به دشمن نباید کوتاهی کرد و 
هر حرکتی که موجب بازدارندگی دشمن از تهدید شود، 
باید انجام داد. رئیس دستگاه قضا بر همین اساس از 
قدرت  با  خواست  امنیتی  و  اطلاعاتی  های  دستگاه 
شبکه نفوذ را در جای جای کشور شناسایی و منهدم 
کنند و تأکید کرد: لحظه ای نباید در شناسایی شبکه 
پیدا  تا عناصر نفوذی مجال  نفوذ غفلت و درنگ کرد 

نکنند از داخل به دشمن پالس توطئه بدهند.
برای  رهبری  معظم  مقام  فرمان  به  اشاره  با  رئیسی 
به  زاده،  فخری  شهید  ترور  عاملان  و  آمران  با  برخورد 
دادستان کل کشور هم مأموریت داد با همکاری دستگاه 
های اطلاعاتی و امنیتی و ستاد کل نیروهای مسلح و 
سازمان قضایی نیروهای مسلح و ایجاد کارگروهی ویژه، 
موضوع را با جدیت و سرعت پیگیری کند تا اقتضای حق 

و عدل اجرا شود.  
رئیس قوه قضاییه با اشاره به تلاش های جریان تحریف 

در کشور برای سازش با دشمن گفت: جریان تحریف، 
دشمن  برابر  در  تسلیم  و  یاس  و  ترس  القای  حال  در 
ملت  خواست  و  رهبری  معظم  مقام  مطالبه  اما  است 
و استراتژی راهبردی نظام تداوم برنامه های دفاعی و 
هسته ای و حرکت اساسی کشور برای تولید قدرت در 

همه عرصه هاست.
رئیسی گفت: آنچه دشمن را عقب می نشاند و جریان 
می کند،  مفتضح  را  تحریف  جریان  و  ناامید  را  تحریم 
قدرتمند شدن ایران اسلامی در همه عرصه ها به ویژه در 
عرصه های هسته ای و دفاعی است که شهید فخری زاده 
با جهاد علمی پیگیری و برای کشور قدرت آفرینی کرد و 

امنیت منطقه را ارتقاء داد.
همه باید خود را ملتزم به »قانون« بدانند 

با  از سخنانش  رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری 
اشاره به روز قانونگذاری یاد و خاطره شهید مدرس را 
گرامی داشت و گفت: همه باید خود را ملتزم به »قانون« 
بدانند و محور کار همه دستگاه ها باید »قانون« باشد و 
کسی نباید به خود اجازه دهد از قانون تخطی کرده یا 

قانون را دور بزند.
رئیسی افزود: نزدیک ترین راه به اجرای عدالت، قانون 
است و قوه قضاییه هم قانون را محور برنامه ها و اقدامات 
خود می داند و بخشنامه ها و دستورالعمل هایی که در 
دستگاه قضایی صادر می شود، همگی مبتنی بر قانون 

هستند و هیچ قانون جدیدی وضع نمی کنیم.
رئیس قوه قضاییه، یکی از این موارد را دستورالعمل 
اجرای قانون رسیدگی به ترک فعل مسئولان اجرایی« 
عنوان کرد و افزود: قانون می گوید اگر مسئولی با ترک 
فعل موجب خسارت و ضرر و زیان به کشور و بیت المال 
شد، باید خسارت آن را بپردازد و دستورالعملی که در این 

زمینه صادر شد، برای اجرای این قانون است.

رئیس قوه قضائیه: 

شهید فخری زاده قهرمان »بی اثرکردن تحریم و تهدید« است

حسن بختیاری زاده*

رییس جمهوری:

 بهره برداری از سامانه جامع تجارت جزو تاکیدات رهبر انقلاب بود

 وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در مراسم تشییع پیکر شهید محسن فخری 
زاده گفت: هیچ جنایت و هیچ ترور و کار احمقانه ای نزد ملت ایران بی پاسخ نخواهد 
ماند ما حتماً جنایتکاران را تا انتها تعقیب می کنیم و جنایتکاران باید بدانند که به سزای 

عملشان خواهند رسید. 
سرتیپ امیر حاتمی روز دوشنبه در مراسم تشییع پیکر مطهر دانشمند شهید دکتر 
محسن فخری زاده با اشاره به وجوه شخصیتی شهید فخری زاده گفت: ما امروز با 
شخصیتی وداع می کنیم که از نوجوانی با خدای خود پیمان بست و بر این پیمان پای 
فشرد استقامت کرد و امروز به این پیمان وفا کرد و به شرف شهادت رسید. این شرف 
و آبرو و توفیق را به روح بلند این شهید عزیز که عاشق شهادت بود صمیمانه تبریک 
عرض می کنم.اما فقدان او برای همه ما جانکاه است و فقدان این شهید عزیز را به همه 
ملت ایران و به همه جامعه علمی دفاعی و هسته ای کشور تبریک و تسلیت می گویم.

وزیر دفاع افزود: اگر دشمنان رذیلانه دست به این جنایت نزده بود و خون شهید عزیز 
ما که یک شخصیت مخلص بی ادعای گمنام بود این خون ریخته نشده بود، چه بسا 
در گمنامی از این دنیا می رفت، اما امروز شهید عزیز ما که دیروز فقط الگوی جوانان، 

شاگردان، همکاران و همراهان خودش بود به همه جهان معرفی شد.
همه  و  است  جهانی  شخصیت  یک  فخری زاده  شهید  امروز  از  کرد:  اضافه  وی 
کسانی که پا در راه مبارزه می گذارند، یک الگوی بزرگ به نام شهید استاد دکتر محس 
نفخری زاده دارند و می توانند در علم و تلاش و اخلاص و در همه ابعاد زندگی به او 

تاسی کنند و دشمنان بدانند این اولین شکست آنهاست.
امیر حاتمی گفت: اگر آنها شهید عزیز ما را کشتند تا او نامش از بین برود نام او 

بلندآوازه و الگویی برای همه بزرگان و آزادگان و همه مبارزان جهان شد.

وی تاکید کرد: شکست دوم دشمن در اینجاست که می خواست بگوید شهید عزیز 
ما در مسیری قدم بر می داشت که به نفع ملت ایران نبود و با رمز و کلمه هسته ای 
تلاش کرد این حرف را بگوید شهید عزیز ما را به عنوان بنیانگذار برنامه هسته ای 
صلح آمیز جمهوری اسلامی ایران معرفی کرد غافل از اینکه این نه تنها باعث این 
نمی شود که ملت ایران از این جمله ناراحت شوند بلکه این باعث افتخار ملت ایران، 

وزارت دفاع و نیروهای مسلح است.
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح یادآور شد: مگر نه این است که بزرگترین تهدید 
علیه بشریت علیه جان انسان ها همین سلاح های هسته ای است که شما هزاران هزار 
از آن را ساخته اید و آن را نگهداری می کنید. آمریکایی های جنایتکار هزاران سلاح 
هسته ای دارند، رژیم صهیونیستی جنایتکار صدها سلاح هسته ای دارد. اینها برای 

چیست؟ آیا برای این است که به عنوان دکور در منزل شما استفاده شود؟ نه.
امیر حاتمی تصریح کرد: ملت ما بصیر و هوشمند است و می داند که بزرگترین تهدید 
علیه بشریت همین سلاح های شماست و کسانی که جانشان را در کف اخلاص 
می گذارند تا بزرگترین تهدید جهان یعنی تهدید هسته ای را حفظ کنند و آنها در نگاه 
و چشم ملت عزیزترین هستند. امیر حاتمی خطاب به شاگردان شهید فخری زاده 
گفت: همکاران، شاگردان، دوستان شهید دکتر محسن فخری زاده این مسئولیت 
شما را چند برابر کرد. ما گام اول را برداشتیم شما باید با عزم مصمم آن را ادامه دهید.

امیر حاتمی ادامه داد: وزیر اطلاعات، فرمانده کل سپاه و نیروی انتظامی، رئیس 
قوه قضائیه همه ما مسئولیت پیگیری این امر را به عهده داریم و پیگیری خواهیم کرد 
و با همت این عزیزان عاملان و آمران و طراحان جنایت تعقیب خواهد شد و به سزای 

عملشان خواهند رسید.

امیرحاتمی در مراسم تشییع پیکر شهید فخری زاده ؛ 

هیچ جنایت، ترور و کار احمقانه ای بی پاسخ نخواهد ماند
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ورود ویروس کرونا به کشورمان و تلاش های بعدی به منظور کاهش سرعت 
انتشار از طریق فاصله گذاری اجتماعی، قطعاً به افزایش اضطراب در افراد در 
سراسر کشور و البته سراسر جهان منجر شده است و در حالی که هرکس به این 
سطح از استرس پاسخ متفاوتی می دهد، کودکان و نوجوانان از جمله کسانی 

هستند که ممکن است به استرس ناشی از این بحران حساس باشند.
برخی کودکان و نوجوانان در حال تجربه اضطراب فزاینده ای به خصوص در 
زمان قرنطینه خانگی هستند و مرتباً می پرسند که چه زمانی باید دست هایشان 
را بشویند، هر چند وقت یک بار باید سطوح ضدعفونی شوند، یا اعضای خانواده 
در یک خانه می توانند یکدیگر را آلوده کنند. مهم است که به خاطر داشته باشید 
کودکان و نوجوانان تا حدودی بر اساس رفتاری که در بزرگسالان اطراف خود 
مشاهده می کنند به عوامل استرس زا در جهان واکنش نشان می دهند. به این 
ترتیب، والدین، سرپرستان و سایر بزرگسالان مورد اعتماد، نقش اساسی در کمک 

به کودکان در داشتن احساس امنیت، محافظت و آگاهی دارند.
پس از تماشای اخبار یا شنیدن مکالمه بزرگسالان در مورد بیماری همه گیر، 
کودکان خردسال ممکن است بترسند. کووید ۱۹ آموزش، دوستی ها و روال 
عادی زندگی آن ها را تغییر داده است بنابراین باید اولویت اصلی، رسیدگی به 

ترس فرزندتان و اطمینان از سلامتی جسمی و عاطفی او باشد.
در زیر برخی از نکات و مهارت ها برای والدین و سرپرستان، به منظور کمک به 

حمایت از کودک مضطرب در این زمان خاص چالش زا، آورده شده است:
خودمراقبتی والدین

آیا تا به حال توجه کرده اید که خدمه پرواز چگونه به مسافران هواپیمایی یاد 
می دهند قبل از کمک به دیگران در موارد اضطراری، ماسک خود را نگه دارند؟ 
این امر عمدی است زیرا اگر بزرگسالان توانمند به علت کمبود اکسیژن بیهوش 
شوند، نمی توانند به افرادی که نیاز دارند کمک کنند، و در نتیجه خطر برای همه 
افزایش پیدا می کند. این قانون ۱۰۰% در مورد بحران بهداشتی فعلی مناسب 
است، به همین دلیل است که خودمراقبتی والدین در صدر نکات دیگر ذکر 
شده است. به بهترین نحو ممکن، سرپرستان برای کمک به احساس آرامش 
کودکان، به حفظ کردن آرامش خود تشویق می شوند. درحالی که ممکن است 
خودمراقبتی آخرین کاری باشد که در حال حاضر در لیست کارهای شماست، 
آن را در اولویت قرار دهید. چه این خودمراقبتی شامل گذراندن لحظات تنهایی 
متناوب برای تمرکز بر تنفس، اتصال با شبکه پشتیبان تان از طریق ویدئوچت و یا 

یک روتین ورزشی باشد، برایش وقت بگذارید.
به یاد داشته باشید در حالی که شما در مورد فرزند خود متخصص هستید، 
فرزند شما نیز در مورد شما یک متخصص است! آن ها با خواندن نشانه های 
غیرکلامی )به عنوان مثال لحن صدا، حالات صورت، زبان بدن(، گوش دادن 
به صحبت های شما و مشاهده عملکردتان، استرس و اضطرابتان را به راحتی 
دریافت می کنند. بنابراین مراقب احساسات خود و نحوه ابراز آن ها به فرزندتان 
باشید. در بعضی مواقع، به اشتراک گذاشتن احساسات شما با فرزندان می تواند 
مفید باشد. ما فقط می خواهیم این کار را به روشی انجام دهیم که کنترل شده 
باشد و به کودکان قوت قلب دهد. چنین موقعیت هایی فرصت هایی را برای 
شکل دهی و تمرین مهارت های مقابله ای فراهم می کند که به کودک شما در 
طول زندگی کمک خواهد کرد. مثلا می توانید به او بگویید: »گاهی اوقات وقتی 
این احساس را دارم، تنفس آرام و عمیق برای کمک به آرامش برای من مفید 
است. ]۳ بار نفس بکشید[ این بهترین کار است. تنفس به بدنم کمک کرد تا آرام 

شود. حالا می توانم در تکالیف مدرسه به تو کمک کنم.«
استراتژی های کووید ۱۹

بخش بزرگی از کمک به احساس امنیت افراد جوان در این دوران استرس زا، باز 

گذاشتن راه ارتباطی برای پاسخ گویی به سؤالات و به اشتراک گذاشتن واقعیاتی 
درباره کروناویروس به طریقی که برای آن ها قابل فهم باشد، است. گاهی اوقات 

فقط درک بهتر از وضعیت ترس می تواند به کاهش اضطراب کمک کند.
از  پیشگیری  و  کنترل  مرکز  مثل  معتبر  از سازمان های  عالی  منابع  برخی 
بیماری ها برای کمک به بزرگسالان به منظور در جریان قرار دادن اطلاعات برای 
پاسخ به هر یک از سؤالات فرزند شما آورده شده است. می توان با مراجعه به آن ها 

خیلی از سوالات آن ها را پاسخ داد.
حمایت از کودک در مباحث مربوط به کووید ۱۹

مطرح کردن نگرانی های مربوط به کووید ۱۹ می تواند برای افراد بزرگسال 
فرساینده باشد. همه ما در معرض این زمان های چالش برانگیز قرار داریم که به 
موجب آن با توجه به ناشناخته های بسیاری که در مورد این بحران سلامتی با آن 
روبرو هستیم، چاره ای جز نشستن با ناراحتی نداریم. در زمان صحبت کردن در 

مورد ویروس کرونا، قرنطینه یا هر عامل استرس زای دیگر مهم است که:
۱( احساسات فرزندان تأیید شود،

۲( مطمئن باشند که می توانند از پس این شرایط بربیایند 
و ۳( خانواده در حال انجام کاری است که می تواند به آن ها کمک کند.

به عنوان مثال به او بگویید: »ما تو را خیلی دوست داریم. ما می دانیم که 
صحبت و فکر کردن درباره ویروس کرونا می تواند ترسناک و واقعاً سخت باشد؛ اما 
اطمینان داریم که حال تو خوب خواهد بود و از این مرحله عبور خواهی کرد. و ما 
می خواهیم با ماندن در خانه تا آنجا که ممکن است، یادآوری شستن دست ها و 

تمیز کردن سطوح به تو کمک کنیم.
گرچه مهم است که در جریان استرس و اضطراب فرزندتان باشید و برای آن 
 وقت بگذارید و در مورد نگرانی های مربوط به کووید ۱۹ با او صحبت کنید، اما 
به همان اندازه نیز مهم است که چه مقدار زمان برای این کار صرف شود. اگر 
بخواهیم دائماً گزارش های خبری در مورد ویروس کرونا را تماشا کنیم یا در مورد 
تمیز بودن خانه، سلامت دیگران و غیره صحبت کنیم، کودکان )و بزرگسالان( 
برای فرار از این عوامل استرس زا زمان سختی سپری خواهند کرد و ممکن است 
به دام یک چرخه معیوب اضطراب بیفتند. به همین ترتیب، ممکن است که 
انتخاب چند فعالیت سرگرم کننده و پرت کننده حواس مفید باشد تا به شما کمک 

کند ذهن خود و خانواده تان را از این عوامل استرس زا دور کنید.
اگر احساس می کنید در این زمینه به راهنمایی بیشتری نیاز دارید، می توانید 
در این مدت از مشاوره یا یک پزشک بالینی کمک بگیرید. آن ها با استراتژی های 
عملی برای تقویت روابط در خانه، مدیریت رفتارهای نادرست کودک و هدف قرار 
دادن اضطراب فرزندتان در زمان فاصله گذاری اجتماعی، کمک های زیادی به 

والدین خواهند کرد.
چند نکته در مورد مدیریت استرس و ترس فرزندان

مناسب با سنشان با آن ها صحبت کنید: اگر فرزند شما کم سن و سال است، 
اطلاعات زیادی به او ندهید. این امر می تواند موجب تخیلات ترسناک او شود. 
در عوض سعی کنید به سؤالاتش پاسخ دهید. اگر فرزندتان بزرگ تر است، به او 
کمک کنید تا اطلاعات دقیق را از منابع معتبری مانند سایت سازمان جهانی 

بهداشت، بیابد.
با صداقت به سؤالاتشان پاسخ دهید: اگر کودک شما درباره  به سادگی و 
همه گیری سؤالاتی دارد، بدانید که صداقت همیشه بهترین سیاست است. 
در حالی که نمی خواهید کودکان خردسال را بترسانید، صحبت در مورد نیاز به 

رعایت نکات ایمنی مانند فاصله اجتماعی و شستن دست ها مشکلی ندارد.
درکشان کنید: اگر شما به عنوان یک خانواده مجبور به قرنطینه شوید، فرزند 
شما از اینکه نمی تواند دوستان خود را ببیند یا با دیگر اعضای خانواده دیدار کند 
ناامید می شود. این مسئله را بپذیرید. برای آن ها توضیح دهید که ناامیدی آن ها 
را درک می کنید، و همچنین شما نیز روابط دوستانه و فرصت های خاصی را از 

دست می دهید.
زمانی را برای بازی های مجازی ترتیب دهید: گزینه بازی اینترنتی را به جای 
بازی حضوری پیشنهاد دهید. فرصتی برای فرزندان خود فراهم کنید تا بتوانند از 
طریق سرویس ویدئوکنفرانس مانند اسکایپ یا زوم، برای مثال با دوستان نزدیک 

یا پدربزرگ و مادربزرگ خود در ارتباط باشند.
به آن ها عشق و علاقه بسیار نشان دهید: این زمان برای همه ما استرس زاست 
و همه ما می توانیم از محبت بیشتر بهره مند شویم. کودک شما قدردان در آغوش 

گرفتن ها و بوسه های شما خواهد بود.
زمان های دو نفره خاصی معین کنید: اگر همه دائماً در خانه با یکدیگر هستند، 
گذراندن زمانی دو نفره با هر کودک راهی عالی برای برقراری پیوندی نزدیک تر 
است. از کودک خود بخواهید فعالیتی را برای شما دو نفر انتخاب کند تا با هم 

آن را انجام دهید.
مواردی را پیدا کنید که از آن ها سپاسگزار باشید: هر شب، یک کار سرگرم 
کننده یا مثبتی را که آن روز تجربه کرده اید با فرزند خود در میان بگذارید و او را 
به همان کار تشویق کنید. این امر می تواند یک دستاورد در مدرسه یا محل کار، 
تعمیر خانه یا مواردی به سادگی مشاهده غروب خورشید باشد. ممکن است به 
نظر پیش پا افتاده باشد، اما اعتراف به قدردانی و تجربیات مثبت می تواند از تفکر 

منفی فاصله بگیرد و روحیه خانواده شما را واقعاً تقویت کند.

مراقبت از روان کودکان در روزهای کرونایی؛

کنترل اضطراب فرزندان در دوران قرنطینه

این روزها زندگی بدون استفاده از تلفن همراه آسان 
برقراری  برای  راهی  ارتباطی  وسیله  این  زیرا  نیست 
ارتباط با خانواده و دوستان است اما در چنین شرایطی، 
تلفن همراه می تواند سلامت  به  بیش ازحد  وابستگی 
شما  اگر  بیندازد.  خطر  به  را  شما  روانی  و  عاطفی 
بیش ازحد معمول از تلفن همراه خود استفاده می کنید و 
در دوران قرنطینه استفاده از موبایل را سالم ترین سرگرمی 

می دانید، این مطلب را بخوانید.
اگرچه ویروس کرونا ما را ازنظر جسمی از همدیگر دور 
کرده اما ما همچنان ازنظر عاطفی با استفاده از تلفن و 
شبکه های اجتماعی با یکدیگر در ارتباط هستیم. شاید 
اگر در این روزهای سخت تلفن همراه هم وجود نداشت، 
شرایط به مراتب سخت تر و حتی غیرقابل تصور بود اما 
گاهی میزان استفاده از این وسیله ارتباطی به خصوص 
در ایام قرنطینگی به حدی زیاد می شود که ممکن است 
متوجه نشوید که چه مدت از روز را صرف استفاده از 
ارتباطی  وسیله  این  به هرحال،  کرده اید.  تلفن همراه 
اگرچه به ما کمک می کند تا با دیگران در ارتباط باشیم 
کنیم  پیدا  دسترسی  سریع  خیلی  روز  اطلاعات  به  و 
برای  تلفن همراه می تواند  از  بیجا  و  زیاد  استفاده  اما 
سلامتی مضر باشد. چنانچه محققان پی برده اند که 
سطح پایین شادی و احساس تنهایی در افراد با افزایش 
این،  بر  ارتباط دارد. علاوه  تلفن هوشمند  از  استفاده 
تأثیر  بر خواب  موبایل می تواند  از  بیش ازحد  استفاده 
منفی گذاشته و فرد را مستعد چاقی کند. همچنین در 
حال حاضر سطح استرس و اضطراب به دلیل همه گیری 
ویروس کرونا افزایش یافته است و وابستگی به موبایل نیز 

می تواند میزان استرس در افراد را تشدید کند.
آیا شما به تلفن همراه معتاد هستید؟

همه کاره ای  و  قدرتمند  ابزار  چنان  به  همراه  تلفن 
از مردم احساس می کنند که  تبدیل شده که بسیاری 
داشتن تلفن همراه جزو ضروریات زندگی است؛ بنابراین، 
با این طرز تفکر شما از کجا می دانید که وابستگی شما 
یا  است  قرن ۲۱  فرهنگی  پدیده  یک  فقط  موبایل  به 
یک اعتیاد واقعی؟! مرکز تحقیقات پیو نشان می دهد 
هوشمند  تلفن های  از  اکنون  مردم  درصد   ۸۱ که 
استفاده می کنند، این در حالی است که این میزان در 
سال ۲۰۱۱ فقط ۳۵ درصد بوده است و طی ۵ سال 
گذشته، Google Trends نشان می دهد که جستجو 
برای »اعتیاد به تلفن های همراه« نیز به همین ترتیب 
افزایش یافته است. حال اگر شما برخی از علائم رفتاری 
واقعی  اعتیاد  دچار  می کنید،  مشاهده  خود  در  را  زیر 
به تلفن همراه شده اید: -لحظه ای که تنها هستید یا 

حوصله ندارید به دنبال تلفن خود می گردید.
-شب چندین بار بیدار می شوید تا موبایلتان را چک 
کنید. -وقتی نمی توانید به موبایل خود دسترسی پیدا 

کنید، مضطرب یا ناراحت هستید.

-شما بیشتر وقت خود را صرف استفاده از موبایل خود 
می کنید. -استفاده از تلفن همراه در عملکرد شغلی، 

مدرسه یا روابط شما تداخل ایجاد می کند.
استفاده  و  غلط  الگوهای  نگران  شما  -اطرافیان 

بیش ازاندازه شما از تلفن همراه هستند.
-نمی توانید استفاده از تلفن همراه را محدود کرده یا 

چندساعتی از آن دور شوید.
روش های پیشگیری و درمان

 اعتیاد به تلفن همراه
جز  کاری  قرنطینه  دوران  در  که  می کنید  تصور  اگر 
استفاده از موبایل و گشت زدن در شبکه های مجازی 
ندارید، باید به این  نکته توجه داشته باشید که این وسیله 
ارتباطی در عین مفید بودن خیلی راحت می تواند شما 
را به خود معتاد کند؛ بنابراین بهتر است به جای استفاده 
از تلفن همراه در این دوران، وقتتان را صرف کارهای 
عقب افتاده، یادگیری مهارت های جدید، کتاب خواندن، 
گپ و گفت با خانواده و... کنید. اگر احساس می کنید 
میزان استفاده تان از تلفن همراه در حال افزایش است و 
یا به استفاده از موبایل اعتیاد پیداکرده اید و به نوعی دچار 
فابینگ  و  از گوشی(  نوموفوبیا )ترس جدایی  اختلال 
)بی اعتنایی به دیگران با نگاه کردن به موبایل( شده اید، 
با به کارگیری روش های زیر می توانید از اعتیاد به تلفن 

همراه پیشگیری و درمان کنید:
قفل گوشی تان را پیچیده کنید

استفاده از اثرانگشت، شناسایی چهره و یا الگو باعث 
از  و  بازکرده  را  گوشی  قفل  سریع  خیلی  تا  می شود 
رمز عبورهای  از  استفاده  اما  کنید  استفاده  موبایلتان 
پیچیده می تواند باعث شود تا شما کمتر سراغ گوشی تان 

بروید.
برای استفاده از تلفن همراه آلارم بگذارید

یا  و  پیشگیری  برای  روش ها  اساسی ترین  از  یکی 
درمان اعتیاد به موبایل این است که برای استفاده از 
آلارم ها  دقیق  تنظیم  بگذارید.  آلارم  همراهتان  تلفن 

مشخص می کند هرچند وقت یک بار می توانید سراغ 
تلفن همراهتان بروید. اگر به تلفن همراه اعتیاد ندارید 
ایام  ارتباطی در  این وسیله  به  اعتیاد  از  و می خواهید 
قرنطینه جلوگیری کنید، آلارم را هر ۳-۴ ساعت یک بار 
تنظیم کنید اما اگر دچار اختلال نوموفوبیا هستید با 
هر ۱۵ دقیقه شروع کنید، سپس به هر نیم ساعت، ۴۵ 

دقیقه و یک ساعت افزایش دهید.
اعلان های هشدار را خاموش کنید

اگر با آمدن هر پیام جدید در شبکه های اجتماعی، 
فوق العاده  روش  یک  درمی آید،  صدا  به  شما  گوشی 
ساده برای کاهش حواس پرتی و مراجعه کمتر به تلفن 
است.  برنامه ها  هشدار  اعلان  کردن  خاموش  همراه، 
به  است  کافی  برنامه ها  اعلان  کردن  خاموش  برای 
قسمت تنظیمات موبایل<اعلان ها رفته و برنامه هایی 
که اعلانشان باعث مراجعه شما به گوشی می شود را 

غیرفعال کنید.
برنامه های پراستفاده را از صفحه اصلی

خود خارج کنید
رفتار  مواقع  از  بسیاری  در  همراه  تلفن  از  استفاده 
ناخودآگاه است. مثلًا گاهی شما به قصد فرستادن یک 
پیام کوتاه سراغ گوشی تان می روید اما ناخودآگاه سر از 
اینستاگرام و فیس بوک و ... پیدا می کنید. اگر میزان 
استفاده شما از یکسری برنامه های خاصی مثل همراه 
آن  بهتر است  زیاد است،  آموزشی  برنامه های  یا  بانک 
برنامه ها را به صفحه اصلی موبایل و یا صفحات اول منتقل 
کنید و برنامه هایی که زمان زیادی را از شما می گیرد مثل 
وات ساپ، اینستاگرام، بازی ها و... را در صفحات دوم و 
یا آخر موبایل قرار دهید. برای رفتن به یک مرحله جلوتر 
حتی می توانید برنامه های خاصی مثل توییتر یا فیس 
بوک را کاملًا حذف کرده و از این برنامه ها از طریق مرورگر 

وب استفاده نمایید.
به اهداف خود فکر کنید

آگاهی و تأمل بیشتر در مورداستفاده از تلفن همراه 

می تواند به میزان استفاده از این وسیله ارتباطی کمک 
کند. برای پیشگیری یا درمان اعتیاد به تلفن همراه بهتر 
است به هدف خود فکر کنید و هرزمانی که خواستید به 
سراغ تلفن همراهتان بروید، به این سؤالات پاسخ دهید:

-چرا سراغ تلفن همراهتان می روید؟
-آیا شما نیاز به انجام یک کار خاص مانند فرستادن یک 

پیام کوتاه یا چک کردن یک خبر مهم را دارید؟
-آیا تنها هستید، بی حوصله، خواب آلود هستید، ناامید 

شده اید یا عصبانی هستید؟
مکث کرده و نفس عمیق بکشید. سپس به مؤثرترین 
راه برای حل این مسئله بیندیشید. اگر خسته هستید، 
بخوابید. اگر حوصله ندارید، قدم بزنید. اگر احساس 
تنهایی می کنید، می توانید با خانواده یا دوستان خود 
را  دیگری  کارهای  که  است  این  نکته  بگیرید.  تماس 

جایگزین استفاده از تلفن همراه کنید.
موبایلتان را از خودتان دورنگه دارید

وقتی تلفن همراهتان همیشه در دسترستان است، 
آن  از  می توانید  زمانی  و  شرایط  هر  در  راحت  خیلی 
استفاده کنید اما اگر موبایلتان را دور از دسترس بگذارید، 
کمتر پیش می آید تا خواهید به خاطر موبایلتان از جایتان 
بلند شوید؛ اگر هم حاضر به این کار شوید، مطمئن 
باشید به مرورزمان تعداد دفعاتی که به سراغ موبایلتان 
می روید، کاهش می یابد؛ بنابراین در هنگام بیداری و 
خوابیدن تلفن همراهتان را دور از دسترس قرار دهید. 
مثلًا موبایلتان را در طول روز در کیفتان و در هنگام خواب 
خارج از اتاق بگذارید و برای بیدار شدن به جای موبایل از 

ساعت استفاده کنید.
از برنامه های محدودکننده استفاده از تلفن 

همراه استفاده کنید
یکی دیگر از روش های بسیار مؤثر و خوبی که می توان 
میزان استفاده از موبایل را مدیریت کرد، کمک گرفتن از 
 stayfree، نرم افزارهای موبایلی است. نرم افزارهایی مانند
هستند  برنامه هایی  ازجمله  و...   offtimer، moment
که با کمک آن ها می توانید سوابق استفاده از برنامه ها، 
بیشترین  با  برنامه هایی  و  گوشی  کردن  چک  سوابق 
استفاده را مشاهده کرده و اپلیکیشن را به گونه ای تنظیم 
کنید که استفاده بیش ازاندازه از برنامه های موبایل را به 

شما یادآوری کند.
اگر تلاش های بالا نتیجه نداد

، روان درمانی کنید
درمان شناختی -رفتاری نوعی روان درمانی است که در 
درمان بیماری هایی ازجمله اعتیاد به تلفن همراه نقش 
دارد. این روش درمان به بیماران کمک می کند تا افکار و 
احساساتی که تحت تأثیر قرار می دهد، شناسایی کنند. 
تحقیقات نشان داده که درمان شناختی -رفتاری، به طور 
مؤثری باعث کاهش اعتیاد به تلفن همراه می شود و 

اثرات درمانی آن پس از گذشت ۶ ماه تداوم دارد. 

راهکارهای کاهش وابستگی به موبایل ؛

مراقب »اعتیاد به موبایل« در دوران قرنطینه باشید

دانشیار دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی:

دخانیات؛ مهمترین عامل ایجاد 
سرطان ریه

دانشیار دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: سرطان ریه جزو شایع ترین 
سرطان ها در جهان است و مصرف دخانیات مهمترین عامل بروز آن محسوب می 

شود. 
دکتر عدنان خسروی فوق تخصص آنکولوژی افزود: شایعترین علت ایجاد سرطان 

ریه مصرف دخانیات و قرار گرفتن در معرض دود دخانیات است.
عدنان خسروی ادامه داد: مصرف دخانیات از جمله سیگار، قلیان، تنباکو و تریاک 

مهمترین عامل در بروز سرطان ریه محسوب می شود.
به گفته این فوق تخصص آنکولوژی آزبست یا پنبه نسوز و آلودگی هوا از دیگر علل 
ایجاد سرطان ریه هستند. پنبه نسوز یا آزبست در پشم شیشه، سیمان و سقف های 
سیمانی، لنت ترمز و لوله های انتقال آب و فاضلاب وجود دارد و می تواند انواع 

مختلفی از بیماری های ریه از جمله سرطان ریه را ایجاد کند.
وی خاطرنشان کرد: افرادی که با آزبست در تماس هستند، نظیر شاغلان در 
معدن، کارخانه های نساجی، مکان هایی که از عایق استفاده می شود و کارخانه 

های کشتی سازی در معرض خطر ابتلا به سرطان ریه قرار دارند.
میزان شیوع سرطان ریه در ایران و جهان

رییس بخش آنکولوژی بیمارستان دکتر مسیح دانشوری با اشاره به میزان شیوع 
سرطان ریه در جهان گفت: براساس آمار جهانی سرطان ریه جزو شایعترین سرطان 
ها در مردان است و همچنین در زنان سومین یا چهارمین سرطان شایع محسوب 

می شود.
این فوق تخصص آنکولوژی بر اساس آمارهای موجود در ایران خاطرنشان کرد که 
سرطان ریه از نظر شیوع در مردان ایرانی در رتبه چهارم یا پنجم و در زنان در رده 

ششم یا هفتم قرار دارد.
علایم و نشانه های سرطان ریه

و نشانه های  تاکید کرد: علایم  دانشیار دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی 
سرطان ریه به صورت تنفسی یا سیستمیک در بیمار بروز می کند که علایم تنفسی  

شامل سرفه، خلط خونی، خس خس سینه، تنگی نفس و خشونت صدا است.
وی از نشانه های سیستمیک سرطان ریه به علایمی نظیر تب، کاهش وزن، درد 
قفسه سینه، درد استخوان ها، سردرد و اختلال در بلعیدن را بیان کرد که باید مورد 

توجه قرار گیرد.
روش های تشخیص و درمان سرطان ریه

این فوق تخصص آنکولوژی بیمارستان دکتر مسیح دانشوری با اشاره به انواع روش 
های تشخیص سرطان ریه اظهار داشت: برای تشخیص این بیماری از روش های 
 PET-CT مختلفی نظیر گرافی ساده قفسه سینه، سی تی اسکن ریه و یا پت اسکن

استفاده می شود.
عدنان خسروی در ادامه افزود: برای تشخیص نهایی بیماری نیاز به نمونه برداری از 
بافت ریه بیمار است که با برونکوسکوپی یا نمونه برداری تحت هدایت سی تی اسکن 

انجام می گیرد.
وی، شیمی درمانی، رادیوتراپی و جراحی را از روش های درمانی این نوع سرطان 
ذکر کرد و گفت: اگر سرطان محدود به یک ریه بیمار باشد، یعنی فقط یک ریه فرد 

درگیر شده و قابل جراحی به صورت کامل باشد، معمولا  جراحی توصیه می شود.
دانشیار دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی در ادامه یادآور شد: در صورتی که 
بیماری هر دو ریه را درگیر کرده باشد، معمولا از  شیمی درمانی و رادیوتراپی برای 
درمان بیمار استفاده می شود. البته اخیرا درمان های جدید ایمونوتراپی نیز مورد 

استفاده قرار می گیرد.
انواع سرطان ریه

عدنان خسروی همچنین خاطر نشان کرد: سرطان ریه به دو نوع سرطان کوچک 
) SCLC( و سرطان ریه غیر سلول کوچک ) NSCLC( تقسیم بندی می شود که 
متاسفانه پیش آگهی سرطان ریه کوچک معمولا بد است و میزان بقا و طول عمر 
مبتلایان به این نوع سرطان در مواردی که محدود به یک ریه باشد حدود دو سال و در 

موارد منتشره حدود یک سال است.
وی با بیان این که ۷۰ درصد موارد ابتلا به سرطان ریه از نوع سرطان غیر سلول 
کوچک هستند، افزود: در این نوع سرطان ریه درصورتی که درگیری ریه محدود و 
قابل جراحی باشد احتمال بهبودی کامل فرد حدود ۵۰ درصد است. در موارد منتشر 
بیماری نیز با استفاده از درمان های جدید مخصوص ایمونوتراپی در سال های اخیر 

طول عمر بیماران به حدود دو تا سه سال رسیده است.
دانشیار دانشگاه در خاتمه سخنان خود با اشاره به این که سرطان ریه ارتباط واقعی 
با ارث ندارد و در بیماران توصیه به بررسی خانواده نمی شود خاطر نشان کرد: افراد 
بالای ۵۰ سال درصورت بروز علایم و نشانه هایی که ذکر شد حتما برای پیگیری به 

متخصص ریه مراجعه کند.

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی
 بطور فوق العاده )نوبت اول(

بدینوسیله از کلیه اعضای موسسه خادم الرضا علیه 
۱۵۶ دعوت  ثبت  به شماره  السلام جوانان شیعه 
بعمل می آید در جلسه مجمع عمومی عادی بطور 
فوق العاده )نوبت اول( که راس ساعت ۱7/3۰ روز 
آذر  خیابان  قم  نشانی  در   ۱3۹۹/۹/3۰ یکشنبه 
کوچه ۱۰۶ حسینیه بنی فاطمه برگزار خواهد شد ، 

شرکت نمایید.
دستور جلسه :

۱- استماع گزارش هیئت مدیره
۲- استماع گزارش بازرس  

۳- انتخاب اعضای اصلی هیئت مدیره و علی البدل 
و بازرس اصلی و علی البدل  

به  منتهی  مالی  بیلان  و  ترازنامه  تصویب   -۴
 ۱3۹8/۱2/2۹

ضمنا داوطلبان تصدی سمت هیئت مدیره و بازرس 
می بایست حداکثر ۲ روز قبل از برگزاری این مجمع 
فرم نامزدی هیئت مدیره یا بازرس را تکمیل و تحویل 

دفتر مرکزی موسسه نمایند.

هیئت مدیره
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یک حقوقدان معتقد است معضلی که امروز در نتیجه افزایش طلاق و طلب مهریه 
جامعه را آشفته کرده تاوان نگاه سنتی رایجی است که کالایی سازی نهاد عاطفی و 

انسانی خانواده را به اعتبار سنت های کج رقم زده است. 
زندگی مشترکی که با ازدواج سرمی گیرد گاهی به علت تصمیم های نسنجیده و یا 
اتفاق های پیش بینی نشده، غیرقابل تحمل می شود و زن و مرد برای رهایی از وضع 
موجود راهکار قانونی درپیش می گیرند که در نخستین قدم طلاق و در ادامه مطالبه 

مهریه یکی از این موارد است.
اما رواج مهریه های سنگین و اجرا گذاشتن آن و همچنین ناتوانی مردان در پرداخت 
مهریه سبب شده براساس ماده۲ قانون نحوه اجرای محکومیت های مالی در مهریه و 
نفقه معوقه زوجه، تعداد زیادی از مردان راهی زندان شوند. حالا مساله طلاق و مهریه 

یکی از معضلات اصلی کشور شده است.
افزایش آمار طلاق و همچنین افزایش آمار زندانیان مهریه در سال های اخیر و از سوی 
دیگر طرح زندان زدایی سبب شده است تا قوه قضائیه این موضوع را مورد بررسی و 

کارشناسی قرار دهد.
بسیاری از مردان به دلیل بالابودن مهریه، توان مالی برای پرداخت آن را ندارند و یا در 
موارد معدودی از پرداخت مهریه سرباز می زنند که در این بین قانون از حق زن حمایت 

می کند و مرد به تحمل حبس در زندان محکوم می شود.
در روزهای اخیر سخنگوی دستگاه قضا با بیان اینکه مهریه جزو حقوق مسلم زوجه و 
دین مسلم زوج است که باید پرداخت شود، گفت: در مواردی که برخی از آقایان تمکن 
مالی دارند و پرداخت نمی کنند، باید پرداخت دین صورت بگیرد و )در صورت پرداخت 

نشدن دین( این افراد باید بازداشت شوند.
به گفته غلامحسین اسماعیلی آنچه در مورد عدم بازداشت مطرح شده فقط در 
مواردی است که زوج تمکن پرداخت ندارد و اگر برای دادگاه محرز شود که فردی تمکن 

پرداخت یکجا یا اقساطی مهریه را ندارد، فرد بازداشت نمی شود.
پیش از این هم در این مورد، آیین نامه ای برای حل این مشکل از سوی قوه قضائیه 
تهیه شده است. براساس قانون جدید، زندان برای مهریه، ضمانت اجرایی حکم جلب 
تا میزان ۱۱۰ سکه بهار آزادی )معادل آن( مقدور است و مهریه بیش از آن، از احکام 

حبس مبری است.
و  دادستان ها  دادگستری ها،  کل  رئیسان  به  قضائیه  قوه  ریاست  ابلاغیه  طبق 
دادگاه های سراسر کشور مبنی بر بخشنامه اصلاحیه بند)ج( ماده ۱۸ آیین نامه شیوه 
اجرای محکومیت های مالی، باید نظارت شود که تا حد امکان مردان به علت ناتوانی در 

پرداخت مهریه بازداشت نشوند و کسانی که در حبس هستند، آزاد شوند.
نواندیشی و شجاعت در اصلاح الگوی حمایت حقوقی از خانواده 

صالح نقره کار حقوقدان در مورد مشکلات ناشی از مهریه به ایرناپلاس گفت: در گام 
نخست باید به این نکته توجه داشته باشیم که دستگاه قضایی واضع قانون نیست بلکه 
صرفا می تواند در مقام مجری قانون با وضع آیین های اجرایی از سیاست های تشویقی 
و تنبیهی بهره گرفته و در زمینه تثبیت حقوق نهاد خانواده از ابزار خاص خود در فرآیند 
دادخواهی عناوینی نظیر نفقه، مهریه، تمکین، نشوز، طلاق، حضانت، رشد، استرداد 

اموال، تنصیف و غیره استفاده کند.
وی افزود: باید با لحاظ تفکیک قوا و اختیار خاص مجلس، پویش اصلاح و توسعه 
نظام حقوقی خانواده با تاکید بر حفظ حقوق زنان و تثبیت خانواده، منهای اتکای 
حداکثری به ابزار فشار مالی و کالایی کردن ازدواج و سوداگری در پوشش نهاد خانواده 

را سازمان داد.
نقره کار ادامه داد: تا کی جامعه باید تاوان نگاه سنتی رایج کالایی سازی نهاد عاطفی 

و انسانی خانواده را به اعتبار سنت های کج یا رایج بدهد؟
بدون  خانواده  از  حقوقی  حمایت  الگوی  اصلاح  در  شجاعت  و  »نواندیشی 
کالایی سازی روابط خانوادگی اقتضای خیر عمومی است. ما نیازمند یک چرخش 
روزآمد و بخردانه در زمینه حمایت از خانواده هستیم. انگارهای سنتی درباره مهریه و 
شیربها و وجهی شدن چهره خانواده و کالایی شدن ازدواج نتوانسته خانواده و حقوق 
زنان را از ورطه تعدی به حقوق مصون کند، بلکه ابزاری برای صدمه به حقوق شده 

است.«
این راه ما را به تثبیت خانواده نمی رساند

این حقوقدان اضافه کرد: به شخصه در سابقه وکالت ده ها پرونده خانواده دیده ام؛ 
زوجه ای که برای حق طلاق، خود را به آب و آتش زده و به جز بذل مهریه حاضر شده 
وجهی هم بپردازد که از شر زوج خلاصی یابد یا مادری که به عشق فرزند و برای کسب 
حضانت حاضر شده جان خود را هم فدا کند اما پای حضانت فرزند خود بایستد و 

ابزار مالی تنها معبر فشار علیه زوج قلمداد شده است. »این سیاق تقنینی )رویکرد 
وضع قوانین(، اشتباه است و بجای اینکه قوانین در رابطه با آزادانه تر کردن اختیار 
این  برای  کردن  درست  مالی  مابه ازای  سراغ  شود  بیشتر  حضانت  یا  زوجه  طلاق 
تاسیس رفته ایم. نتیجه آن هم اینکه اهرم فشار مالی تاوان دار مهریه و مجادله پول 
برای اخذ حق طلاق و حضانت، موضوع رایج محاکم قضایی شده است. این راه ما 
را به تثبیت خانواده نمی رساند.« به گفته وی، از طرفی قانونگذار برای خیر عمومی و 
حفظ خانواده باید سیاست های تشویقی و مشوق های تقنینی داشته باشد و از طرفی 
باید حریم خصوصی را محفوظ و از نگاه مداخله گرانه حداکثری در شعاع مداخله 
خود احتراز کند. حاصل جمع این دو دغدغه در تنظیم گری و مقررات گذاری ناظر 
بر وضعیت ثبات پذیر آزادانه مناسبات خانوادگی چهره همگونی از خیر عمومی و 

خصوصی خانواده به دست می دهد.
زوجین نباید بنیاد زیست مشترک را بر چرتکه بگذارند

این حقوقدان  افزود: اینکه مهریه حتما باید پرداخت شود در وضع کنونی تقنینی یک 
قاعده فقهی منتج شده به موضوع قانونی است اما آنچه مهم است اینکه، زوجین نباید 
بنیاد زندگی مشترک را بر چرتکه بگذارند و برای حق تحصیل و سفر و غیره مانند یک 
کالا با زن برخورد شود و به جای اینکه با عشق، مودت و انصاف در زندگی مشترک رفتار 
شود بابت تهدید همیشه بالقوه مهریه به جان هم بیفتند و با افزایش قیمت سکه شاهد 

صف بستن سوداگران طلاق برای تحصیل منفعت تاجرانه شویم!
این کجا با اخلاق حسنه و خیر عمومی و آموزه های دینی ما سنخیت دارد؟

وی تشریح کرد: تصمیم قوه قضا درباره عدم بازداشت زوجی که تمکن مالی ندارد و 
زندان فرستادن او ثمره ای ندارد، درست است اما درمان واقعی و علاج جدی نیست. 
روایت مردان زیادی را شنیده ایم که بابت مهریه اجرا گذاشته شده در سایه زندگی 
می کنند و اموال خود را تا دم مرگ به نام دیگران می کنند. زوجی را سراغ دارم که روز 
اول زندگی، زوجه مهریه به اجرا گذاشته و سال هاست که تباهی زندگی مرد را رقم زده 
یا پیرمرد ۸۵ ساله ای که در روزگاری پیری، زوجه، علیه وی برای گرفتن مهریه اقدام 
کرده است. اینها همگی بر مدار سوداگری شکل گرفته و کیان خانواده را در پوشش 

کالایی سازی تحت الشعاع قرار داده ست.
زنان باید در حقوق خود مصونیت و آزادی عمل داشته باشند

نقره کار تاکید  کرد: زنان باید در حقوق خود بویژه در طلاق، حضانت و حقوق مالی 
مصونیت و آزادی عمل داشته باشند. این وضعیت که گروکشی با مهریه شود تا زوج 
برای اعطای حقوق زوجه تسلیم شود از اساس درست نیست و جنس نهاد خانواده با 
این سیاق تقنینی مغایرت دارد. وی افزود: باید نظام حقوق زنان و مادران در خانواده 
اصلاح و توسعه یابد تا بار کاستی این حقوق، متمرکز بر درخواست مهریه نشود. در 
این زمینه، حوزه های فقهی، کرسی های حقوق خانواده دانشگاهی، فعالان قضایی، 
وکلا و جامعه شناسان می توانند با تشکیل مجامع تخصصی، قانونگذار و مجری 
قانون را آگاه کنند و به سمت اصلاح و توسعه الگوی حمایت حقوقی از خانواده قدم 

برداریم.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم مطرح کرد؛

خسارت۱۵ میلیارد تومانی کرونا 
به ورزش قم 

مدیرکل ورزش و جوانان قم گفت:در ایام کرونا ۱۵ میلیارد تومان به باشگاه ها و 
نهاد های اداری مرتبط با ورزش و جوانان خسارت زده شد. 

رسول منعم و جمعی از مسئولین سازمان ورزش و جوانان استان قم در دیدار 
با آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه که در دفتر مدیریت حوزه برگزار شد، 
ضمن ارائه گزارشی از عملکرد این سازمان گفت: باشگاه های ورزشی یکی از 
مبادی و بازو های اجرایی سازمان ورزش و جوانان استان هستند و نیاز به توجه 

بیشتری دارند.
او افزود: خوشبختانه با کمک استاندار قم و بانک های استان تسهیلاتی را در 

اختیار باشگاه های ورزشی قرار دادیم.
منعم اظهار کرد: پیشنهاد هایی مبنی بر تعلیق پرداخت وام ها و هزینه های 

آبونمان و انشعابات آن ها داریم و می خواهیم آن ها را اجرایی کنیم.
او تصریح کرد: در ایام کرونا بیکاری و مشکلات معیشتی مختلف و جدّی 
در حدود ۱۵ میلیارد تومان گریبان گیر باشگاه ها و نهاد های اداری مرتبط با 
موضوع ورزش و جوانان شده است؛ در بخش باشگاه های خصوصی بیشتر این 

مشکل به چشم می خورد.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: اقدامات مؤثری در زمینه گسترش 
و ترویج ورزش داشته ایم؛ در طول ۷ سال گذشته در حدود ۳۰ مکان ورزشی 

راه اندازی نموده ایم.
منعم عنوان کرد: در سند ۸ ساله این سازمان تهیه زمین با کاربری ورزشی و 

سهم دستگاه های مختلف در این زمینه مشخص شده است.
او گفت: در بخش جوانان در حوزه سمن ها در طول ۷ سال گذشته از ۲ سمن 
به ۴۷ سمن افزایش یافته اند و تعدادی نیز در شرف اخذ مجوز هستند؛ امسال 

۷/۵ میلیار ریال تسهیلات در حوزه اشتغال در اختیار آن ها قرار خواهد گرفت.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم بیان کرد: در سال ۹۹ طبق آمار ۶ ماه اول 

سال، ۹۰۰۰ نفر توانسته اند وام ازدواج را دریافت نمایند.
او افزود: در باب اوقات فراغت از فضای مجازی استفاده برده شده و برنامه های 
مختلفی در حال اجرا داریم. منعم اظهار کرد:پارسال بالغ بر ۱۶۰۰ قهرمان در 

ورزش های فردی، ۱۱۲ عنوان قهرمانی کشوری داشته ایم.
او در پایان گفت: در حال حاضر ۹۰ تیم ورزشی از استان قم در لیگ های 

معتبر کشوری حضور حرفه ای دارند.
 

معاون اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

پوستر قم به عنوان شهر ملی انگشتر 
رونمایی می شود

معاون اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم با اشاره 
به معرفی این شهر به عنوان شهر ملی انگشتر گفت: این موضوع در مرحله 
پایانی بوده و به زودی پوستر قم به عنوان شهر ملی انگشتر در حضور وزیر میراث 

فرهنگی رونمایی می شود. 
سیدمجتبی علامه با قدردانی از حمایت های وزارت میراث فرهنگی از معرفی 
قم به عنوان شهر ملی انگشتر اظهار داشت: در این زمینه استانداری، سازمان 
صمت، اتاق بازرگانی، شرکت شهرک های صنعتی، سازمان ملی استاندارد، 
خوشه انگشتر و انجمن تولیدکنندگان زیورآلات سنتی و صنایع دستی، اداره کل 

میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم را همراهی می کنند.
معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی اداره کل میراث فرهنگی استان قم 
خاطرنشان کرد: قم در فرش، سفال و زیورآلات همیشه شهره بوده اما در حال 
حاضر باوجود معادن غنی سنگ های قیمتی صنعت انگشتر و زیورآلات آن 
پیشتاز است. علامه با بیان اینکه در استان قم حدود ۷۰ رشته صنایع دستی 
وجود دارد تصریح کرد: از این تعداد تنها حدود۳۵ رشته آن به حالت فعال و 
نیمه فعال هستند و مابقی یا به کلی تعطیل و نیمه تعطیل و یا درحد یک یا دو 

کارگاه فعالیت می کنند.
وی افزود: احیاء رشته های صنایع دستی تعطیل شده و تقویت صنایع دستی 
فعال و نیمه فعال نیز از برنامه های اداره کل میراث فرهنگی قم است که امیدواریم 

این مهم با حمایت همه جانبه محقق شود.
معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی اداره کل میراث فرهنگی استان قم از 
افزایش انجمن های صنایع دستی در این استان خبر داد و گفت: در حال حاضر 
دو انجمن فعال رسمی در زمینه زیورآلات و منبت فعال است که امیدواریم با یک 

برنامه ریزی و همکاری هنرمندان صنایع دستی آن را افزایش دهیم.
علامه در زمینه اشتغال روستایی و احیاء صنایع دستی در روستاهای استان 
گفت: این مهم نیز با آموزش، اعطای معرفی نامه جهت اخذ تسهیلات بانکی 
و زمین مناسب و همچنین در برخی موارد فراهم کردن ابزار کار دنبال می شود.

مختلف  انجمن های  با  بیشتر  ارتباط  ایجاد  کرد:  اضافه  وی 
صنایع دستی،حمایت از اشتغال روستایی و هنرمندان صنایع دستی، حمایت 
از ایجاد مشاغل خانگی و معرفی هرچه بیشتر صنایع دستی قم  از برنامه های 
فرهنگی،  میراث  اداره  سنتی  هنرهای  و  صنایع دستی  معاونت  اولویت دار 

گردشگری و صنایع دستی استان قم است.

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم :

مطالبات کادر درمان
 پرداخت می شود 

 معاون دانشگاه علوم پزشکی قم از پرداخت مطالبات کادر درمان و افزایش 
تجهیزات موردنیاز بیمارستان های قم خبر داد. 

محمود پرهام از بررسی آخرین وضعیت بیماری کووید۱۹ و مراحل درمان 
در قم در دیدار با معاون وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی، خبر داد و 
اظهار داشت: دکتر جان بابایی در این دیدار ضمن قدردانی از تلاش های کادر 
درمان قم، از خدمات موفق صورت گرفته در راستای مدیریت کرونا در استان 
تقدیر کردند. وی با تأکید بر اینکه در دیدار با مدیران کل اعتباربخشی و تعرفه 
و استاندارد وزارت بهداشت نیز مشکلات مراکز درمانی استان قم را مطرح و 
خواستار تسریع در رفع آن ها شدیم افزود: نسبت به پرداخت مطالبات کادر 
درمان و تجهیزات موردنیاز مراکز بیمارستانی کرونایی، مانند MRI بیمارستان 
فرقانی با تعرفه دولتی، دستورات لازم صادر گردید  و این دو موضوع به زودی انجام 
خواهد شد. معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه رفع مشکلات 
راه اندازی بیمارستان مادر در قم از موضوعاتی است که در دستور کار جدی 
معاونت درمان دانشگاه علوم  پزشکی قرار دارد، تصریح کرد: پیگیری راه اندازی 
این بیمارستان از دیگر موضوعاتی بود که در گفت وگو با معاون وزیر و مدیران 
وزارت بهداشت پیگیری شد که پیرو دستورات صورت گرفته، به بهره برداری از 
این بیمارستان نزدیک  شده ایم. وی با اشاره به فرارسیدن فصل سرما و افزوده 
شدن بیماران آنفولانزا و موارد مثبت ابتلا به کرونا، هشدار داد: کادر بهداشت 
و درمان دچار خستگی خدمات شده اند و ظرفیت های بیمارستانی بیش از 
سال های گذشته به کار گرفته شده که تأمین این نیازها و روزآمد کردن تجهیزات 
در شرایط فعلی کشور، بسیار دشوار است و تمام توان درمان استان را معطوف 

به خود کرده است.

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم :

پروژه های عمرانی پیرامون حرم
 »پروژه ملی« است

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم پروژه های 
عمرانی پیرامون حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( را پروژه های ملی خواند 

و بر تکمیل آن تأکید کرد. 
روح الله امراللهی با اشاره به طرح جامع مدیریت شهری روستایی اظهار کرد: 
تصویب طرح جامع مدیریت شهری روستایی اقدام مبارکی از سوی دولت بوده که 
تلاش دارد تا ۲۴ دستگاه را در اختیار شهرداری ها قرار دهد، اما پرسش این است 

که چرا این امر طی ادوار گذشته اتفاق نیفتاده است.
وی افزود: در این باره باید گفت که دولت تلاش دارد تا بار جدیدی روی دوش 
شهرداری ها قرار گیرد، در حالی که توقع ما از دولت این است که به تعهدات خود 
عمل کند، به طور مثال درباره مدارس قم باید گفت با این که زمین های دولتی 
در این شهر وجود دارد و می تواند در اختیار مدرسه سازان و خیرین قرار گیرد، اما 
این امر محقق نمی شود. رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی 
شهر قم ادامه داد: البته درباره دیگر اماکن لازم برای مناطق تازه تأسیس و نوبنیاد 
شهری مانند مساجد و اماکن ورزشی نیز باید به همین نکته توجه داد که قطعا 
کمبود این فضاها در آینده خود را نشان خواهد داد و ممکن است سبب بروز 
مشکلاتی شود. وی با تاکید بر این که در شرایط امروز کشور بحث »تملّک« ها واقعا 
به مقوله ای سنگین و دشوار برای مدیریت شهری تبدیل شده است خاطرنشان 
کرد: لازم است تا با تأمین زمین از سوی دولت در برخی پروژه ها، بخشی از این 
مشکلات رفع شود و بتوان فعالیت های عمرانی، احداثی و نوسازی را با سرعت 
بیشتری به پیش بُرد، در عین حال که برای تحقق این موارد نیاز به پیگیری های 

مکرر از سوی مسؤولان استانی و شهری هم وجود دارد.
امراللهی درباره پارکینگ شرقی حرم مطهر حضرت معصومه )س( و زیبنده 
نبودن وضعیت فعلی آن گفت: پارکینگ شرقی و دیگر پروژه های عمرانی پیرامون 
حرم مطهر حضرت معصومه )س( یک سرمایه ملی و پروژه ملی است و فقط متعلق 
به شهر قم نیست، یعنی حتی اگر شهر قم هم بضاعت لازم را برای ساماندهی این 
محدوده پیرامونی می داشت، باز هم انتظار این بود که دولت در سطح ملی وارد 
این پروژه شود.  وی ادامه داد: البته این مسئله صرفا مربوط به شهر قم نیست، 
بلکه محیط های پیرامونی حرم مطهر امام رضا )ع(، حرم مطهر حضرت شاهچراغ 
)ع( و حرم مطهر حضرت عبدالعظیم )ع( هم باید به عنوان پروژه های ملی و 
سرمایه ملی دیده شوند، چراکه این ها صرفا متعلق به یک شهر یا یک محدود 
نیستند و آبروی کشور و نظام جمهوری اسلامی تلقی می شوند و از این رو انتظار 

است که دولت در این پروژه ها ورود کامل و جامع داشته باشد.
وی اضافه کرد: البته این به آن معنا نیست که مجموعه ظرفیت های شهری و 
محلی را نادیده بگیریم، بلکه لازم است تا با تلفیق پتانسیل های محلی و ملی، 
این محدوده های پیرامونی را به طور دقیق مطالعه سپس در یک وحدت کالبدی و 

حوزه إدراکی مشترک طراحی کنیم و آن را به مرحله احداث برسانیم.
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: به هر 
حال اقداماتی که اکنون در وزارت راه و شهرسازی درباره این پروژه ها انجام می 

شود بسیار کُند است و نیاز به سرعت بیشتر دارد.
وی یکی از اهداف مهم حوزه عمران و حمل و نقل شهری قم را تکمیل برخی 
عقب افتادگی ها در حوزه مدیریت شهری دانست و عنوان کرد: ما خود را موظف 
به پیگیری و تحقق چشم انداز و برنامه ۵ ساله دوم مصوّب می دانیم و از این رو 
همه اقدامات عمرانی چه در حوزه احداث و چه در حوزه تکمیل در جریان است، 
البته در کنار این امر، باید برنامه ریزی نوینی برای مقوله مهم »بازآفرینی و نوآفرینی 
شهری« و »تجدید هویت بخشی برای مرکز محله ها« انجام دهیم تا بتوان تعلق 

های محله ای را در سطح شهر بیشتر کرد.
وی ادامه داد: در هر صورت تمایل فعلی بنده و دیگر اعضای شورای شهر این 
است که شهرداری در بحث پرداخت ها برای تملّک، نرخ های بهتر و در فاصله 
زمانی کوتاه تری پرداخت کند تا همکاری مردم هم بیشتر شود، بنابراین امروزه 
منطقی نیست که بخواهیم با اهرم هایی مثل مسائل قضایی با مردم رو به رو شویم، 

مگر مواردی که استثناء باشد.

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم  خبرداد

آمادگی راهداری استان قم برای زمستانی 
شدن جاده ها

اداره کل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان قم آمادگی کامل خود را جهت 
اجرای طرح راهداری زمستانی در سطح راههای استان اعلام کرد. 

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم روز دوشنبه، 
از تجهیز ۹ راهدارخانه، اورهال ۱۰۰ دستگاه انواع ماشین الات راهداری، تهیه 
ودپو ۲۳ هزار تن مخلوط ماسه ونمک وآمادگی ۱۴۰ نفر عوامل راهدار جهت 

اجرای طرح راهداری زمستانی درسطح راههای استان قم خبرداد.
پیامدهای  با  مقابله  منظور  به  و  زمستانی  راهداری  اجرای طرح  راستای  در 
احتمالی بارشهای پیش رو، تمامی عموامل و ماشین آلات راهداری این اداره کل 

به حالت آماده باش در امدند.
معاون راهداری اداره کل راهداری وحمل و نقل جاده ای استان قم افزود: طرح 
راهداری زمستانی ازمهمترین و درعین حال ماموریت های ذاتی راهداری است 

که همه ساله در فصول بارش و در سطح راههای برونشهری به اجرا در می اید.
اکبر نوروزپور با ذکر این مهم که تمهیدات اجرایی طرح راهداری زمستانی، کم از 
اجرای خود طرح نیست، اظهار داشت: تمهیدات این امر از تابستان و اوایل پاییز 
با اجرای طرح های عمران جاده ای شامل: بهسازی راه ها، تعمیر و تعویض علائم، 
خط کشی....و همچنین تجهیز راهدارخانه ها، اورهال ماشین آلات، تهیه و دپو 

مخلوط ماسه ونمک و.... به اجرا در می آید.
راهداری  طرح  تر  موفق  هرچه  اجرای  منظور  به  سالجاری  طی  افزود:  وی 
زمستانی نسبت به تجهیز ۹ راهدارخانه و مرکز اداره شهرستان، اورهال یک صد 
دستگاه ماشین الات، تهیه و دپو ۲۳ هزار تن مخلوط ماسه و نمک اقدام شده 
است. نوروز پور درخصوص دیگر اقدامات اداره کل متبوع جهت اجرای طرح 
راهداری زمستانی عنوان کرد: یکصد وچهل نفر عوامل راهدار در قالب اکیپهای 
ثابت و سیار ساماندهی و آماده استقرار در راهدارخانه ها و سطح راههای استان 
اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  شده اند. معاون راهداری 
خاطرنشان ساخت: گرچه اجرای طرح راهداری زمستانی از ماموریت های ذاتی 
و به اصلاح روتین راهداری بوده و قدمتی به بلندای عمر راه ها دارد اما امسال به 
دلیل اپیدمی ویروس کرونا، با حساسیت و دقتی مضاعف اجرای این طرح پی 
گیری می شود. نوروزپور افزود: درهمین راستا، دونوبت جلسه راهداری زمستانی 
با همکاران و همچنین جلسه ای درقالب ویدئو کنفرانس با دستگاه های امدادی 

استان های همجوار )تهران – مرکزی – اصفهان( تشکیل گردید.
وی تجهیز راهدارخانه ها و دیگر اماکن استقرار فصلی عوامل راهدار به مواد 
بهداشتی و ملزومات ضدعفونی را از اقدامات تمهیدی جهت جلوگیری از ابتلا و 
شیوع ویروس کرونا برشمرد و تاکید کرد: طی جلسات مستمر با مسئولین و عوامل 
راهدار و برگزاری دوره های آموزشی، بررعایت کامل شیوه نامه های بهداشتی تاکید 
و یادآور گردید نظار و کارشناسان مربوطه بر حسن اجرای شیوه نامه ها نظارت 
که  به هموطنانی  درادامه خطاب  قم  استان  راهداری  معاون  خواهند داشت. 
قصد سفر دارند اظهار داشت: همانگونه که مکرراً در رسانه های جمعی نیز تاکید 
شده، جهت جلوگیری از ابتلا و تسری این ویروس منحوس باید از سفرهای غیر 
ضروری جدا اجتناب ورزید. وی تصریح کرد: با این حال، آن دسته از هموطنانی 
که ناچار به سفرهای اضطراری هستند پیش از اقدام به این امر، ضمن تماس 
با تلفن گویای ۱۴۱ مرکز مدیریت حمل ونقل راه ها، که به صورت شبانه روزی 
آماده پاسخگویی به مراجعات تلفنی می باشد، از وضعیت ترافیک، شرایط جوی 
و....راه ها اطلاع حاصل نمایند. نوروزپور، اطمینان از سلامت خودرو )بخصوص 
سیستم گرمایشی( و تجهیز آن به ملزومات زمستانی شامل زنجیر چرخ، لاستیک 
یخ شکن و…را درایام زمستان ضروری خواند و افزود: همراه داشتن پوشاک گرم، 
پتو، اغذیه خشک و همچنین سوخت گیری به موقع خودرو، از جمله نکات حیاتی 

در سفرهای زمستانی است که باید نسبت به رعایت آنها جدی بود.

اجتماعی

واکاوی چرایی افزایش طلاق و معضل مهریه؛

تاوان کالایی سازی نهاد خانواده

که  بودم  نشسته  دادسرا  رایانه ای  جرائم  شعبه  در 
کلاه برداری  عنوان  با  متهم  احضار  ابلاغیه  با  مردی 
نتیجه عدم حضور جلب است، وارد شد و  و  رایانه ای 
حسابم  با  و  هستم  پیمانکار  می آیم  دماوند  از  گفت: 
کار می کنم، حسابم مسدود شده و کارم لنگ مانده. 
مدیر شعبه گفت: شاکی مربوط به معامله در سایت 
دیوار داری. مرد گفت: در سایت دیوار جنسی را برای 
فروش گذاشتم که آقایی زنگ زد و طالب آن بود از من 
شماره حساب گرفت و مبلغ آن را واریز کرد و من نیز با 
پیک آن جنس را به آدرس او فرستادم اما آن فرد شیاد 
پرنده  فروش  دروغ  آگهی  دیوار،  سایت  در  هم زمان 
تزیینی گذاشته بود و به مشتری آن پرنده شماره حساب 
من را داده بود و دیگر پاسخ خریدار پرنده را نداده بود. 
با این سیم کارت هم زمان چند نفر  خدا می داند که 
دیگر را فریب داده است. در این میان شماره حساب 
من به عنوان کلاه بردار مسدود شده است. پریشانی و 
درماندگی این پیمانکار برای مسدود ماندن حسابش، 
معطلی برای اثبات بی گناهی اش و رفت وآمدها برای 
رسیدگی به پرونده اش، مرا بر آن واداشت که مصاحبه ای 
با حجت الاسلام والمسلمین تحریری، معاون دادستان 
قم در امور فضای مجازی در خصوص خریدوفروش های 

اینترنتی داشته باشم.
جرائم  از  میزان  چه  خیر.  به  وقت  سلام 
دادسرای جرائم رایانه ای مربوط به خریدوفروش در 

سایت دیوار و شیپور و صفحات مجازی است؟
های  پرونده  از  قابل توجهی  تعداد  سلام علیکم؛ 
دادسرای جرائم رایانه ای مربوط به خریدوفروش کالا از 
سایت ها است. این میزان پس از پرونده های فیشینگ 
رایانه ای  پرونده ها در دادسرای جرائم  تعداد  رتبه دوم 
این  گردانندگان  است.  داده  اختصاص  خود  به  را 
سایت ها باید تدابیر امنیتی بیشتری را برای احراز هویت 
فروشندگان اتخاذ کنند و کاربران نیز توجه داشته باشند 
تا زمانی که از آدرس، هویت و مشخصات فروشندگان و 
کالا اطمینان پیدا نکرده اند به هیچ عنوان اقدام به واریز 

پول به حساب افراد نکنند.
چه نوع فریب هایی در این گونه خریدوفروش ها 

وجود دارد؟
- بیشترین پرونده های این موضوع مربوط به کسانی 
است که آگهی کالا را می بینند و کل مبلغ یا بیعانه ای 
را برای فروشنده واریز می کنند اما پس از واریز وجه، 
فروشنده دیگر پاسخگو نیست. بهترین راهکار در این 
خصوص، ارائه پول نقد و خرید کالا به صورت حضوری 

و اطمینان از صحت انجام معامله است.
فروش  وجه،  واریز  از  فروشنده پس  نبودن  پاسخگو 
دستگاه های  به  افراد  کشاندن  سرقتی،  کالاهای 
دریافت  آن ها،  حساب های  کردن  خالی  و  خودپرداز 

خاص،  شگردهای  با  مقابل  طرف  حساب  اطلاعات 
ارائه فیش جعلی واریز مبلغ به فروشنده، دریافت بیعانه 
برای رزرو کالا، ارائه آدرس غیرواقعی و سوءاستفاده از 
شماره حساب دیگران از بیشترین فریب هایی است که 

از سوی افراد شیاد به کار گرفته می شود.
تشکیل  رایانه ای  جرائم  دادسرای  در  پرونده هایی 
شده است که در آن فرد فروشنده کالای خود را برای 
با  شیاد  افراد  و  می دهد  قرار  دیوار  سایت  در  فروش 
شماره  و  می شوند  کالا  خواستار  فروشنده  با  ارتباط 
کارت فروشنده را دریافت می کنند اما در یک معامله 
دیگری در سایت با فرد دیگری در مقام فروشنده ظاهر 
خریدار  به  را  اول  فروشنده  کارت  شماره  و  می شوند 
دوم می دهند پس از واریز وجه از سوی خریدار دوم، 
پاسخی  خریدار  تلفن های  به  دیگر  کلاه بردار  فرد 
اول  نیاز فروشنده  این طریق وجه مورد  از  و  نمیدهد 
که  شده  دیده  موارد  برخی  در  می کند.  تأمین  نیز  را 
متهمان شماره کارت یک طلافروشی را ارائه می دهند 
این  در  عنوان خریدار، طلا خریداری می کنند.  به  و 
مواقع کلیه شماره حساب های درگیر در معامله از جمله 
طلافروشان، مسدود می شود اما فرد کلاه بردار، ردی از 

خود به جا نمیگذارد.
چه نکات دیگری در این خریدوفروش ها باید 

مدنظر قرار گیرد؟
به صورت  و  عمومی  اماکن  در  حتماً  خرید  برای 
حضوری اقدام کنید و از ارسال کالای فروخته شده از 
طریق پیک خودداری کنید. در برخی از موارد مشاهده 
شده که فروشنده جنس را با پیک می فرستد و شماره 
پیک را برای هماهنگی به خریدار کلاه بردار می دهد 
که  می شود  مدعی  پیک  با  تماس  از  پس  خریدار  و 
فروشنده کالاست و محل دیگری را برای تحویل کالا 
اعلام می کند و می گوید که مبلغ معامله واریز شده و 
جنس تحویل خریدار شود؛ بدین صورت از او ردی به 
جا نمی ماند. مردم مراقب سرقت پول نقد و یا طلا در 
خریدوفروش های حضوری باشند برخی از افراد به بهانه 
خریدوفروش طلا، طعمه خود را شناسایی کرده و در 
کمین آن مینشینند. در مورد خرید کالاهای دیجیتال 
مثل موبایل و تبلت نیز IMEI دستگاه را با جعبه کالا 
حتماً مطابقت دهید تا مشکلاتی از قبیل خرید کالای 
سرقتی یا خرید موبایل رجیستر نشده برای شما پیش 
نیاید. ممکن است در یک معامله، شما مال خر جنس 
در  قبلًا  شده  خریداری  گوشی  از  یا  و  شوید  سرقتی 

کلاه برداری های اینترنتی استفاده شده باشد.
دستگاه قضایی چه اقدامی برای مقابله با این 

اقدامات فریبکارانه دارد؟
قضایی،  مقام  دستور  به  پرونده ها  این گونه  در 
شماره حساب و سیم کارت های مرتبط با پرونده مسدود 

می شود و در صورت امکان، مبلغ واریزی مسترد می شود 
اما در بسیاری از پرونده ها، سیم کارت ها و حساب های 
استفاده شده در معامله مربوط به متهم اصلی نیست و 
از سیم کارت ها و حساب های دیگران سوء استفاده شده 
است و نمیتوان به متهم اصلی دست یافت. در تعدادی 
از این پرونده ها نیز به دلیل آنکه به لحاظ قانونی، انجام 
یک معامله مدنظر بوده و جنبه حقوقی داشته و مانور 
طرح  به  شاکیان  است،  نگرفته  صورت  متقلبانه ای 
دادخواست در دادگاه حقوقی یا شورای حل اختلاف 

راهنمایی خواهند شد و وصف کیفری ندارد.
چرا در این پرونده ها تمام حسابهای فرد متهم 
مسدود میشود و تنها همان میزان مبلغ مربوط به 

معامله مسدود نمی شود؟
با توجه به اینکه تجربه رسیدگي به این پرونده ها نشان 
کارت های  از  معمول  طور  به  متهمان  که  دارد  آن  از 
بانکي افراد معتاد و یا کارت های بانکي دوستان و اقوام 
خود را امانت گرفته و از آن سوء استفاده می کنند؛ در 
آلت  به عنوان  اینکه کارت  به  با توجه  چنین مواردي 
ارتکاب جرم مورد استفاده قرار گرفته، مستند به ماده 
۲۱۵ قانون مجازات اسلامي و ماده ۱۴۸ قانون آیین 
دادرسي کیفري دستور معدوم سازي آلت ارتکاب جرم 
همان  پرونده،  موضوع  با  متناسب  که  می شود  داده 
همین  .با  است  بانکي  حساب  مسدودسازي  دستور 
نگاه، کل حساب مسدود می گردد، چون به عنوان آلت 
ارتکاب جرم استفاده شده و اگر به طور کلي مسدود 
نگردد، متهم از دیگر افراد نیز کلاهبرداري خواهد کرد. 
برخلاف تأمین خواسته حقوقي یا کیفري که در آن تنها 
به میزان مال برده شده از شاکي، از اموال متهم توقیف 
می گردد. افزون بر آن، با توجه به مواد پیش گفته چون 
بعد از انسداد حساب بانکي مورد استفاده، متهم سراغ 
کارت بانکي دیگر صاحب حساب معتاد رفته و از آن نیز 
استفاده می کند، دستور انسداد تمامي حساب های 
بانکي صاحب حساب و عدم افتتاح حساب مجدد به 

بانک ها صادر می گردد.
افراد در صورت بروز مشکل در این معاملات 

باید به کجا مراجعه کنند؟
برای  می توانند  مشکل  بروز  صورت  در  شهروندان 
طرح شکایت به کلانتریها، پلیس فتا و یا دفاتر خدمات 
قضایی مراجعه کنند. مدارک مورد نیاز برای شکایت 
شامل مشخصات طرف مقابل اعم از شماره تلفن، اسم 
و آدرس، فاکتور وسیله معامله شده و رسید پول و پرینت 
فیش واریزی، پرینت چت ها و پیام های ردوبدل شده 
میان خریدار و فروشنده و پرینت عکس محصول که در 

آگهی وجود دارد، می باشد.
نویسنده: روابط عمومی دادسرای عمومی و 
انقلاب قم

نکاتی کلیدی در خرید و فروش های اینترنتی؛

دیوار بلند بی اعتمادی برای خریدوفروش در سایت دیوار! 
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جهانگیری در جلسه شورای اقتصادی:

بهینه سازی مصرف انرژی از مسیرهای 
مهم توسعه کشور است

معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اهمیت موضوع بهینه سازی مصرف 
از  و  انقلاب  معظم  رهبر  مطالبه  انرژی  مصرف  سازی  بهینه  گفت:  سوخت، 

مسیرهای مهم توسعه کشور است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری، اسحاق جهانگیری 
در جلسه شورای اقتصادی با تاکید بر اهمیت موضوع بهینه سازی مصرف سوخت 
از سازمان برنامه و بودجه خواست تا پیگیر مصوبات شورای اقتصاد در خصوص 

پیشگیری از هدر رفت انرژی باشد.
معاون اول رییس جمهوری یادآور شد: بهینه سازی در مصرف انرژی مطالبه 
رهبر معظم انقلاب و از مسیرهای مهم توسعه کشور است که می تواند موجب 

صرفه جویی در منابع و نیز ایجاد اشتغال به ویژه در بخش های خدماتی شود.
پیشبرد  برای  خارجی  فاینانس  منابع  از  استفاده  بر  همچنین  جهانگیری 
داخلی  مدیران شرکت های  از  در عین حال  و  تاکید  توسعه کشور  طرح های 
خواست تا نسبت به داخلی سازی و استفاده از ظرفیت و توانمندی های شکل 

گرفته در کشور تلاش بیشتری کنند.
وی ضرورت حمایت از تجار و صادر کنندگان کشور و حفظ بازارهای صادراتی 
را خاطرنشان ساخت و از وزارت صنعت،   معدن و تجارت خواست تا با حساسیت 
بیشتری موضوع تسهیل صادرات کالاها و تامین نیازهای داخلی را در دستور 
کار قرار دهد. در این جلسه که وزیران نیرو، راه و شهرسازی، کار، تعاون و رفاه 
اجتماعی، صنعت، معدن و تجارت و اقتصاد و دارایی و نیز رییس سازمان برنامه 
و بودجه و رییس سازمان علمی و فناوری حضور داشتند، با پیشنهاد وزارت نیرو 
مبنی بر انتشار اوراق مالی اسلامی برای تکمیل سد چمشیر و نیز استفاده از 
فاینانس خارجی برای افزایش ظرفیت نیروگاه برق آبی گتوند علیا و سرمایه گذاری 

از محل منابع داخلی شرکت های برق منطقه ای موافقت شد.
همچنین درخواست وزارت نفت برای طرح انتقال توسعه خطوط انتقال فرآورده 

های نفتی مورد موافقت اعضا قرار گرفت.
شورای اقتصاد به طرح مدیریت کاهش مصرف و جلوگیری از هدر رفت گاز 
طبیعی در ساختمان ها و نیز طرح توسعه فاز دوم میدان گازی تنگه بیجار و احداث 

ایستگاه تقویت فشار آن موافقت کرد.
در این جلسه درخواست های وزارت راه و شهرسازی به منظور انتشار اوراق برای 
احداث قطار حومه ای کلان شهر مشهد به شهر جدید گلبهار و چناران و نیز قطار 
حومه ای شهر اصفهان به شهر جدید بهارستان مطرح و پس از بحث و تبادل نظر 
با آنها موافقت شد. همچنین در خصوص پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در خصوص تعیین عوارض صادراتی موضوع ماده ۳۷ قانون رفع موانع تولید 
رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور مقرر شد در کارگروهی با حضور نمایندگان 
سازمان برنامه و بودجه و وزارتخانه های اقتصاد و دارایی و صنعت، معدن و تجارت 
در خصوص محاسبه عوارض برخی اقلام تصمیم گیری و مجددا این پیشنهاد به 

شورای اقتصاد ارجاع شود.
 

مدیر کل دفتر عربی و آفریقایی سازمان توسعه تجارت ایران اعلام کرد:

صادرات ۷۳ میلیون دلاری ایران به سوریه 
در سال جاری

مدیرکل دفتر عربی و آفریقایی سازمان توسعه تجارت ایران گفت: جدیدترین 
آمارها نشان می دهد طی ۷ ماهه ابتدایی سال جاری حدود ۷۳ میلیون دلار 
صادرات به سوریه و حدود ۱۰ میلیون دلار از کشور فوق واردات صورت گرفته 

است. 
»فرزاد پیلتن« اظهار داشت: با شروع ناآرامی های سیاسی و امنیتی در سوریه 
حجم مبادلات تجاری جمهوری اسلامی ایران با این کشور رو به کاهش گذاشت تا 

در سال ۱۳۹۷ به ۱۰۵ میلیون دلار تنزل یافت.
ایران و سوریه در سال ۱۳۸۹ حدود ۵۵۰  وی افزود: حجم مبادلات تجاری 
میلیون دلار بوده است که ۵۲۰ میلیون دلار آن مربوط به صادرات ایران به سوریه و 

۳۰ میلیون دلار متعلق به واردات از این کشور بوده است.
پیلتن گفت: برخلاف این روند منفی، با افزایش روابط تجاری دو کشور در سال 
۱۳۹۸ به ۱۷۰ میلیون دلار رسید. از این میزان ۱۶۰ میلیون دلار صادرات ایران به 

سوریه و ۱۰ میلیون دلار واردات از این کشور بوده است.
مدیرکل دفتر عربی و آفریقایی سازمان توسعه تجارت ایران تاکید کرد: در همین 
به سوریه شامل قطعات خودرو، دارو،  ایران  سال مهم ترین کالاهای صادراتی 
میله های آهنی و فولاد، لوله و پروفیل، قطعات توربین های گازی، شیرخشک 
اطفال، پسته، شیرآلات بهداشتی، کربنات دی سدیم و مخمرها بوده و مهم ترین 
اقلام وارداتی ایران از سوریه نیز شامل فسفات، روغن زیتون، نباتات، مغز میوه و 

پارچه بوده است.
به گفته پیلتن، شیرخشک، لوله و پروفیل، مفتول های مسی، هادی های برق، 
برخی انواع میله های آهنی و فولادی و دارو نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
افزایش صادرات داشته و محصولاتی مانند برخی انواع میله های آهنی و فولادی، 
قطعات خودرو، قطعات توربین، مخمرها و شیرخشک با کاهش صادرات به سوریه 

مواجه بوده اند.
مدیر کل دفتر عربی و آفریقایی گفت: در حوزه صادرات خدمات فنی و مهندسی 
به سوریه نیز شرکت های ایرانی از سال ۱۳۸۷ تا ۱۳۹۷ حدود ۲.۲ میلیارد دلار 

صادرات داشته اند.
وی افزود: راه اندازی خطوط تولید خودرو، ایجاد پست های برق، تصفیه خانه، 
سیلوسازی، کارخانه تصفیه روغن های معدنی، ایجاد پل و راه اندازی خطوط تولید 
نشاسته، احداث نیروگاه، کارخانه سیمان، کارخانه تولید شیشه، طراحی، نصب 
و تعمیر ترانسفورماتور، احداث کارخانه آرد، تأمین و اجرای تجهیزات آبی از جمله 
مهم ترین زمینه های صدور خدمات فنی و مهندسی به سوریه توسط شرکت های 

ایرانی بوده است.
پیلتن با اشاره به برخی شاخص های اقتصادی سوریه، در مورد فرصت ها و 
چالش های فراروی صادرات ایران به سوریه، خاطرنشان کرد: کشور سوریه دارای 
جمعیتی حدود ۱۸ میلیون نفر است که ۹۰ درصد آن مسلمان سنی و شیعی 
هستند؛ کشاورزی با حدود ۲۰ درصد، صنعت کمتر از ۲۰ درصد و خدمات بالغ بر 
۶۰ درصد سهم، بخش های اصلی تشکیل دهنده اقتصاد و تولید ناخالص داخلی 

این کشور هستند.

معاون علمی و فناوری رییس جمهوری:
خودروهای به روز و ارزان قیمت تولید می شود
معاون علمی و فناوری رییس جمهوری از برنامه ریزی برای طراحی خودروهای به 

روز و ارزان قیمت با استفاده از ظرفیت های داخلی کشور خبر داد. 
"سورنا ستاری" در نشست مشترک با وزیر صنعت و رییس گروه اقتصادی دفتر 
رهبر معظم انقلاب درباره بررسی طرح تولید خودروی به روز و اقتصادی، افزود: 
ایجاد نوآوری با استفاده از طراحی های داخلی بیشتر خواهد شد و به همین 
دلیل، در طرح تولید خودروی ارزان قیمت و به روز بر روی طراحی با استفاده از 

ظرفیت های داخل کشور تأکید داریم.
وی با اعلام اینکه چنانچه طراحی دست مهندسان داخلی باشد، خلق خودرو 
خواهیم کرد، گفت: باید از کپی کاری در حوزه خودرو و مونتاژ خارج شویم و به 
سمت خلق خودرو با استفاده از طراحی نیروهای متخصص کشورمان و نخبگان 
حرکت کنیم. معاون علمی و فناوری رییس جمهوری ضمن تأکید بر اینکه آینده 
صنعت خودرو در هوشمندسازی است، افزود: کشور ما نیز در آینده باید به سمت 
تولید خودروهای هوشمند و برقی برود تا از این موضوع عقب نمانیم که این مهم 
نیز در دستور کار قرار دارد. در این جلسه با حضور "علیرضا رزم حسینی"، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت« طرح تولید خودروی مدرن و اقتصادی با ورود به عمق 
داخلی سازی بیشتر، توجه به تاب آوری و پلتفرم های مشترک با استفاده از ظرفیت 
دو خودروساز بزرگ کشورمان )ایران خودرو و سایپا( و همچنین بخش خصوصی 

مورد بررسی قرار گرفت.

کسب وکارهای کوچک و متوسط با وجود موفقیت در رفع کاستی های 
اقتصادی و پیشرانی در توسعه اقتصادی، اما با شکست نیز مواجه می شوند؛ 
با این حال رویکرد حمایتی و توسعه ای بودجه نسبت به این کسب وکارها 

می تواند شرایط استمرار فعالیت این کسب وکارها را فراهم کند. 
هفته گذشته ۱۲ تبصره از لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشور در جلسات 
هیات دولت تصویب شد. بودجه ای که به گفته علی ربیعی، سخنگوی دولت 
مبتنی بر تجارب سال های تحریم است و اتکا به درآمد نفت در بودجه جاری 

بیش از سال گذشته نخواهد بود.
موضوعی که به باور ربیعی می تواند به عنوان یک اصلاح ساختار اساسی 
باشد. بر این اساس، هرگونه افزایش درآمد از حاصل فروش نفت، فقط صرف 
توسعه زیرساخت ها و حمایت های اجتماعی خواهد شد. یکی از اهداف و 
رویکردهای بودجه ۱۴۰۰، گسترش اشتغال خرد، کوچک و متوسط خواهد 
بود. یک کارشناس حوزه کسب وکار و کارآفرینی معتقد است، سیاست های 
بودجه می تواند نقش اساسی در توسعه و گسترش کسب وکارهای کوچک و 

متوسط داشته باشد.
سیدرشید شاهچراغ به ایرناپلاس گفت: اگر باور داریم کشور در شرایط 
جنگ اقتصادی قرار دارد، باید بپذیریم کسب وکارهای کوچک و متوسط، 
واحدهای دفاعی و نظامی این جنگ هستند و باید همه امکانات در خدمت 
این واحدها قرار گیرد. این در حالی است که سیاست های گذشته منجر 
به حذف کسب وکارهای کوچک و متوسط از بخش رسمی اقتصاد شدند. 
موضوعی که می تواند با رویکرد بودجه ۱۴۰۰ نسبت به این کسب وکارها 

تغییر کند.
گسترش کسب وکارهای کوچک و متوسط، لازمه توسعه 

اقتصادی 
خرد،  اشتغال  گسترش   ،۱۴۰۰ بودجه  رویکردهای  و  اهداف  از  یکی 
کوچک و متوسط است. این کسب وکارها چه نقش  و جایگاهی در اقتصاد 

دارند؟
_ تعاریف مختلفی برای کسب وکارهای کوچک و متوسط ارائه می شود، اما 
یکی از مهم ترین شاخص های  طبقه بندی کسب وکارها تعداد نفرات شاغل 
در آنهاست. کسب وکارهای با کمتر از ۱۰ نفر کارکن به عنوان کسب وکارهای 
کوچک و کسب وکارهای با حداکثر ۵۰ نفر کارکن به عنوان کسب وکارهای 

متوسط شناخته می شوند.
با توجه به نقش مهم و اساسی کسب و کارهای کوچک متوسط در پیشرانی 
اقتصادی کشورها، اهمیت گسترش و توسعه آنها روشن می شود. بررسی 
اقتصادهای پیشرفته دنیا نشان می دهد کسب وکارهای کوچک و متوسط، 

موجب ارتقای سطح اقتصادی و پویایی آنها شده اند.
نقش کسب وکارهای کوچک و متوسط در رفع نارسایی های اقتصاد کلان، 
موضوع دیگری است که بر اهمیت آنها تأکید دارد. حل مسائلی مانند 
بیکاری منطقه ای با توسعه کسب وکارهای کوچک و متوسط که عموماً کم 
هزینه، چابک و دارای قابلیت تغییر ماهیت و به هنگام سازی سریع را در خود 
دارند، امکان پذیر است. بنابراین، گسترش کسب وکارهای کوچک و متوسط 

یکی از الزامات توسعه اقتصادی است.
با این حال با وجود همه مزیت های کسب وکارهای کوچک و متوسط ، 
یکی از مهمترین چالش های این نوع کسب وکارها بالا بودن نرخ شکست 
می دهد  نشان  جهانی  تجربه  استارت آپ ها  مشابه  واقع  در  آنهاست. 
کسب وکارهای کوچک و متوسط نیز نرخ شکست بالایی دارند. مطالعات 
مختلف نشان می دهد نرخ شکست کسب وکارهای کوچک و متوسط از 

حدود ۶۰ درصد آغاز می شود.
دو عامل شکست کسب وکارهای کوچک و متوسط

چگونه می توان مانع شکست کسب وکارهای کوچک و متوسط شد؟
_ دو عامل اساسی که موجب افزایش نرخ شکست کسب وکارهای کوچک 
و متوسط می شود ناتوانی در تأمین منابع مالی و فراهم کردن الزامات کسب و 
کار است. حتی در صورتی که منابع مالی در اختیار کسب وکارهای کوچک و 
متوسط قرار گیرد، ناآگاهی و دانش ناکافی برای مدیریت برنامه ریزی بنگاه، 
نبود نیروی کار متخصص و نیز عدم شکل گیری فرهنگ سازمانی می تواند 

این کسب وکارها را با شکست مواجه کند.
برای رفع چالش ها و مشکلاتی که موجب شکست کسب وکارهای کوچک 
و متوسط می شود مجموعه ای از راهکارها را در اختیار داریم. مساله کمبود 
منابع مالی با تخصیص بودجه حل می شود. مسائلی که مربوط به ناتوانی 
در فراهم کردن الزامات کسب وکار هستند نیز به صورت نرم افزاری قابل حل 
هستند، یعنی گسترش آموزش های مرتبط با کسب وکار و مدیریت آن، 
فرهنگ سازی کسب وکار و نیز آموزش کشف فرصت ها در این زمینه راهگشا 

هستند.
در واقع ما نیاز داریم که مردم را توانمند و به دانش کسب وکار مجهز و منابع 
مالی مورد نیاز آنها را فراهم کنیم تا بتوانند در محیط اقتصادی در زمینه 

کسب وکارهای کوچک و متوسط ایفای نقش کنند.
فرار کسب وکارهای کوچک و متوسط به بخش غیر رسمی

دولت ها می توانند از مسیر تنظیم بودجه سالانه از کسب وکارهای کوچک و 
متوسط حمایت کنند و آنها را گسترش دهند؟

_ با توجه به مزیت ها و چالش های کسب وکارهایی کوچک و متوسط دارند، 

می توان بودجه سالانه را به نوعی تنظیم کرد که با حل مشکلات آنها بتواند 
مزیت های بالقوه این کسب وکارها را در اقتصاد کشور فعال کنند.

بنابراین از مسیر بودجه با در نظر گرفتن بودجه های توسعه ای و حمایتی 
می توان این کسب وکارها را گسترش داد و از آنها حمایت کرد و از مزایای 
آنها بهره مند شد. اگر بودجه را به عنوان برنامه و سند مالی دولت در محیط 
اقتصادی در نظر بگیریم، می توانیم برای آن در همه کسب وکارها نقش قائل 

شویم.
در سال های اخیر یکی از اهداف مطرح شده در اقتصاد ایران، کوچک 
کردن اندازه دولت، کاهش هزینه های جاری، افزایش هزینه های عمرانی و 
ایجاد درآمد پایدار از طریق مالیات بوده است. با این حال مالیات موجب 
شده بسیاری از کسب وکارها شکل نگیرند و همچنین برخی از کسب وکارها 

از شکل رسمی خود خارج شوند.
در واقع شرکت های بزرگ با فرار مالیاتی، از این موضوع سر باز زده اند و 
شرکت های کوچک و متوسط به دلیل دانش مالیاتی پایین از فضای مالیاتی 
کشور هراس دارند و در نهایت سیاست گذاری مالیاتی رقابت ناسالمی بین 
کسب وکارهای کوچک متوسط و کسب وکارهای بزرگ به وجود آورده که 
نتیجه آن خارج شدن بنگاه های کوچک و متوسط از محیط اقتصادی است.

راهکاری که دولت می تواند در نظر بگیرد، تغییر سیاست های مالیاتی در 
بودجه سالانه و برمبنای توانایی پرداخت است.

بودجه ریزی و کاهش هزینه  بنگاه داری 
درآمدهای  تحقق  بر  منفی  تأثیر  دلیل  به  رسمی  غیر  بخش  گسترش 
مالیاتی، منابع مالی دولت را با چالش مواجه می کند. پیشنهادی برای ادامه 

فعالیت کسب وکارهای کوچک و متوسط در بخش رسمی وجود دارد؟
_ هزینه بنگاه داری در ایران بسیار بالاست. این هزینه ها از همان مراحل 
ابتدایی ثبت شرکت ها در مقابل کسب و کارها قرار می گیرد و کسب و کارهای 

کوچک و متوسط را به سمت فعالیت در بخش غیررسمی سوق می دهد.
بخش غیر رسمی اقتصاد اجازه نمی دهد اینگونه کسب وکارها به طور 
کامل رشد کنند و اثرگذار باشند و در نتیجه از مناسبات اقتصادی حذف 
می شوند. حذف کسب وکارهای کوچک و متوسط پیش از همه، کشور را 
متضرر می کند. بنابراین لازم است سیاست های بودجه ای که بتوانند هزینه 
بنگاه داری را برای این کسب وکارها را کاهش دهند و آنها به فعالیت در بخش 

رسمی اقتصاد کشور ترغیب کنند، مورد توجه قرار گیرند.
چالش های خط دفاعی جنگ اقتصادی

بودجه سالانه علاوه بر رویکردهایی که در سیاست گذاری کسب وکارهای 
کوچک و متوسط دارد، از طریق تأثیر بر متغیرهای اقتصاد کلان نیز می تواند 
این کسب وکارها را تحت تأثیر قرار دهد. با این دیدگاه چگونه می توان از 
طریق تأثیر بودجه بر متغیرهای کلان، کسب وکارهای کوچک و متوسط را 

حمایت کرد و آنها را گسترش داد؟
_ آنچه که امروز در اقتصاد کشور مشاهده می کنیم به عنوان نمونه یارانه های 
عظیمی است که به شرکت های بزرگی مانند فعالان حوزه پتروشیمی برای 
تأمین خوراک و مواد اولیه داده می شود. آن هم در حالی که کسب وکارهای 
کوچک و متوسط به طور کلی امکان فعالیت در چنین زمینه هایی را ندارند و 
در نتیجه از این قبیل حمایت های دولتی محروم می شوند. در واقع دولت ها 
با اینکه با اهداف حمایتی اینگونه سیاست ها را در پیش می گیرند، اما نتیجه 

نهایی چیزی جز توزیع رانت نیست.
عدم توازن در قیمت گذاری و توان رقابتی که در نتیجه این سیاست گذاری 
ایجاد می شود، حجم قابل توجهی از کسب وکارها از جمله کسب وکارهای 
کوچک و متوسط را از بین می برد. این در حالی است که مهمترین مساله 
کسب وکارهای کوچک و متوسط، کمبود منابع مالی برای تأمین مواد اولیه 

است.
به دلیل  کسب وکارها  در  ثبات  و  پیش بینی پذیری  عدم  دیگر،  موضوع 
نوسانات کلان اقتصادی و تصمیم های خلق الساعه است. در شرایط عدم 
ثبات، بنگاه قادر به تصمیم گیری نیست و این مساله به توقف فعالیت های 
تولیدی و افزایش ظرفیت های بیکار کشور منجر می شود. بنابراین اگر دولت 
بتواند بودجه را به نوعی تنظیم کند که آثار تورمی به دنبال نداشته باشد و 
به اقتصاد کلان کشور ثبات دهد بخش عمده ای از چالش های کسب وکار 

کوچک و متوسط حل خواهد شد.
اگر باور داریم کشور در شرایط جنگ اقتصادی قرار دارد، باید این را بپذیریم 
که کسب وکارهای کوچک و متوسط، واحدهای دفاعی و نظامی این جنگ 
هستند. بنابراین باید همه امکانات در خدمت این واحدهای دفاعی و نظامی 

قرار گیرد تا بتواند نقش خود را به درستی ایفا کنند.

واکاوی نیازهای بودجه ۱۴۰۰؛

نیازهای خط مقدم جنگ اقتصادی را دریابیم

مدیرکل دفتر امور میوه های سردسیری و خشک وزارت جهاد کشاورزی پیش بینی کرد: امسال حدود ۱۲ میلیون تن انواع 
محصولات سردسیری و خشک در کشور تولید شود. 

»داراب حسنی« افزود: امسال در مجموع تولید ۲۴ میلیون و ۷۵۰ هزار تن انواع محصولات باغی پیش بینی شده که 
تولید محصولات سردسیری و خشک سهمی نزدیک به ۵۰ درصدی در کل تولیدات این بخش خواهد داشت.

مدیرکل دفتر میوه های سردسیری و خشک وزارت جهاد کشاورزی سطح کل باغات میوه های سردسیری و خشک در 
کشور را بر اساس آمار سال ۹۸ نزدیک به سه میلیون هکتار عنوان کرد و اظهارداشت: از این سطح دو میلیون و ۵۷۳ هزار 

هکتار باغات بارور هستند.
حسنی تصریح کرد: برآوردها نشان می دهد که حدود ۷۰ درصد باغات محصولات سردسیری و خشک، اقتصادی و ۳۰ 

درصد آن درجه سه و نیازمند اصلاح یا جایگزینی هستند.
مدیرکل دفتر میوه های سردسیری و خشک وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه باغات محصولات سردسیری 
و خشک ۶۰ درصد کل سطح باغات کشور را تشکیل می دهند، گفت: بر اساس آمار سال ۹۸ سطح باغات میوه های 

سردسیری در کشور ۱.۸ میلیون هکتار است که نزدیک به ۱.۶ میلیون هکتار آن بارور است.
حسنی با بیان این که میوه های دانه دار، هسته دار، ریز و میوه های خشک در زیر مجموعه دفتر میوه های سردسیری و 
خشک قرار دارند، افزود: میوه های خشک مانند گردو، پسته و بادام حدود ۵۰ درصد سطح باغات سردسیری و خشک 

کشور را تشکیل می دهند.
وی متوسط عملکرد باغات میوه های دانه دار را ۱۷ تن در هکتار، باغات میوه های هسته دار و ریز میوه را حدود ۱۱ تن در 

هکتار و باغات میوه های خشک را یک تن در هکتار عنوان کرد.
وی اصلاح و احیای باغات قدیمی را از مهمترین برنامه های این دفتر دانست و اظهارداشت: سرشاخه کاری یکی از 
اقدامات ویژه در مورد گونه های خشک مانند گردو و پسته است و این برنامه در مورد محصولات سردسیری مانند انگور، 

سیب و گیلاس نیز در سال جاری در دست پی گیری است.
مدیرکل دفتر میوه های سردسیری و خشک وزارت جهاد کشاورزی، امور به باغی یا فناوری تولید را از دیگر برنامه های 
حوزه میوه های سردسیری و خشک برشمرد و گفت: امسال در صورت تحقق کمک های فنی و اعتباری، سطحی نزدیک 
به چهار هزار هکتار پایلوت برای اقداماتی همچون تغذیه، هرس، اصلاح گرده افشانی، بهبود کیفیت انگور و کشمش، 

اصلاح شاخه بندی و کیفیت نهال در استان های مختلف کشور اجرا می شود.  
حسنی همچنین بررسی کارایی ارقام برتر در استان های مختلف را از برنامه های مهم در حوزه میوه های سردسیری و 
خشک عنوان کرد و اظهارداشت: ورود ارقام مختلف باغی با توجه به تغییرات اقلیمی مانند و تنش های زنده و غیر زنده، 

ضروری است.
مدیرکل دفتر میوه های سردسیری و خشک وزارت جهاد کشاورزی،  به تنوع بخشی به ارقام درختان میوه نیز به گونه های 
بلوبری و تمشک اشاره کرد و افزود: ۱۱ رقم بلوبری وارد کشور شده که از امسال شروع به تکثیر می شوند و باغاتی از آن در 

کشور نیز در دست احداث است.
حسنی افزود: در مورد تمشک ۱۸ رقم وارداتی تجاری در برنامه تکثیر قرار داده شده و در مورد پکان نیز تکثیر حدود ۱۰ 

رقم تجاری آغاز و باغات آزمایشی در استان های کشور ایجاد شده است.
وی گفت: نهال ارقام پکان )گردوی گرمسیری آمریکایی( توسط بخش خصوصی وارد و در مرحله قرنطینه زیر نظر سازمان 

حفظ نباتات است.

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران گفت: به طور قطع برای رشد صنعت لوازم خانگی نیازمند تعاملات جهانی 
هستیم و هرگونه محدودیت و ممنوعیت باید مشخص بوده و یک جدول زمان بندی داشته باشد. 

»عباس هاشمی« افزود: ممنوعیت واردات کالاها همواره به ارتقای کیفیت محصولات داخلی منجر نمی شود، بلکه 
موضوع ارتقای کیفی همچون پازلی است که باید بسیاری موارد هم زمان و با هم اتفاق بیفتد.

این مقام صنفی یادآور شد: در بخشی از صنایع لوازم خانگی نظیر اسپلیت یونیت ها، سشوار، ماشین ظرفشویی و 
غیره، محدودیت های زیادی در تولید وجود دارد و نمی توان ۱۰۰ درصد آنها را در داخل تولید کرد.

وی تاکید کرد: ما نیاز داریم که به صورت سیستماتیک به شبکه تأمین و تولید جهانی متصل شویم، اینکه دیواری به 
دور خود کشیده و واردات همه چیز را ممنوع کنیم، راه حل درستی نیست.

هاشمی خاطرنشان کرد: راه درست این است که با در نظر گرفتن منافع ملی، با جهان تعامل داشته باشیم که در این 
صورت می توانیم گردش اطلاعات داشته، از فناوری های جدید بهره ببریم و مسیر رو به رشد اقتصاد جهانی را ببینیم.

وی یادآور شد: باید همه مسائل مترتب بر بخش صنعت، حتی شرایط فرهنگی جامعه را دید و پایش کرد و با در نظر 
گرفتن همه آنها تصمیماتی در جهت مصالح کلی کشور اتخاذ کرد.

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران تاکید کرد: حمایت تمام قد و منطقی از بخش خصوصی، می تواند کشور را 
به جایگاه اصلی خود در صنعت برساند.

وی گفت: در دوره کنونی نقاهت اقتصادی کشور و وجود برخی صنایع نوپا، باید حمایت های ویژه ای از صنایع انجام 
داد و همچنین نیم نگاهی به انتقال تکنولوژی از خارج داشت.

این مقام صنفی افزود: این روزها در صنعت قطعه سازی به رشد چشمگیری دست یافته ایم و ارزش افزوده مناسبی در 
این صنعت ایجاد شده است، تاکید وزارت صنعت و این انجمن نیز همواره بر ورود قطعه سازان ایرانی به زنجیره تأمین 

قطعات در صنعت لوازم خانگی است.
وی بیان داشت: توسعه ارتباطات جهانی می تواند به ارتقای استانداردهای کیفی، یادگیری نحوه تعاملات از سوی 
صنعتگران، آموزش شیوه های ظریف بازرگانی خارجی و ارتقای کیفی مواد اولیه و قطعات بیانجامد و در این صورت 

است که دیگر نگران باز شدن درهای کشور یا در مقابل تحریم ها نخواهیم بود.
هاشمی تاکید کرد: ممنوعیت واردات به هیچ عنوان یک تصمیم کارشناسی نیست و در نهایت می توانیم بازار 

داخلی مان را تأمین کنیم.
به گفته وی، صنعت لوازم خانگی کشور در عین حال همچون صنعت خودروسازی نیست که محدود به چند 
تولیدکننده بزرگ نظیر ایران خودرو و سایپا باشد که همه سیاست گذاری ها، تصمیم گیری ها و تامین منابع مالی شان 
در اختیار دولت است، بلکه در صنعت لوازم خانگی به جز دو واحد تولیدی وابسته به دولت، بقیه خصوصی هستند؛ 

بنابراین ترس برخی از اینکه صنعت لوازم خانگی به سرنوشت خودروسازی کشور مبتلا شود منطقی نیست.
دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران معتقد است که در این مقطع زمانی، محدودیت ها و ممنوعیت ها باید برای 
چند سال دیگر ادامه داشته باشد تا یک سری کارهای نیمه تمام، موضوعات بهبود کیفی، ارتقای صنعت قطعه سازی 
کشور و اعتمادسازی به تولیدکنندگان داخلی انجام شود، این در حالی است که باز کردن یک باره درب های کشور به 

روی خارجی ها می تواند همه این دستاوردها را نابود کند.
وی گفت: زمانی که صنعتی کشور به بلوغ رسید، آن گاه نوبت رقابت در بازارهای بین المللی است و باید بتوانیم برند 

ملی خود را ایجاد کنیم تا در کلاس جهانی با دیگر کشورها رقابت کنیم.

مدیرکل دفتر امور میوه های سردسیری اعلام کرد:
تولید سالانه حدود ۱۲ میلیون تن میوه سردسیری و خشک در کشور

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران:

رشد صنعت لوازم خانگی نیازمند توسعه تعاملات جهانی است
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تیم فوتبال پرسپولیس که در سه دیدار ابتدایی لیگ برتر نتوانسته بود 
در جریان بازی گل بزند و از این حیث مورد انتقادات زیادی قرار گرفت، 

بالاخره در هفته چهارم طلسم را شکست.
هفته چهارم از بیستمین دوره رقابت های فوتبال لیگ برتر عصر دیروز 
دوشنبه با دیدار تیم های پرسپولیس و شهرخودرو در ورزشگاه آزادی 
تهران پیگیری شد که این بازی با پیروزی ۳ بر صفر سرخپوشان به پایان 

رسید.
سرخپوشان پرسپولیس که در سه دیدار گذشته صاحب یک پیروزی 
و دو تساوی شده بودند و در رسیدن به گل در جریان بازی ناکام بودند، 
برای شکستن این طلسم با تغییراتی در ترکیب خود به میدان رفتند اما 
از موقعیت هایی که به دست آوردند برای رسیدن به هدفشان استفاده 
نکردند تا اینکه در دقیقه ۴۱ سیدجلال حسینی این طلسم را شکست.

شاگردان گل محمدی در اکثر دقایق نیمه اول صاحب توپ و میدان 
بودند و موقعیت هایی را هم به دست آوردند که مهمترین آن نصیب 
آرمان رمضانی شد اما این مهاجم که در این دیدار در ترکیب اصلی 
تیمش قرار گرفته بود دروازه بدون دروازه بان را کج دید و توپ را به بیرون 

زد.
نصیب  چپ  جناح  از  ایستگاهی  ضربه  یک   ۴۱ دقیقه  در 
با  حسینی  سیدجلال  را  آقایی  سعید  ارسال  که  شد  پرسپولیس 
ضربه سر به گل نخست سرخپوشان تبدیل کرد تا هم اولین گل 
این بازی را به ثمر برساند و هم طلسم گل نزدن سرخپوشان در 

جریان بازی را بشکند.
در نیمه دوم بازی هم پرسپولیس تیم برتر میدان بود و موقعیت های 
خوبی را برای گلزنی ایجاد کرد. آرمان رمضانی که در نیمه اول یک 
موقعیت عالی را از دست داده بود، مشابه همان موقعیت را در نیمه دوم 
هم به دست آورد اما با بی دقتی ضربه اش را به بالای دروازه زد تا گل 

محمدی ناچار به تعویض او شود.
در دقیقه ۷۳ بشار رسن در حالی پشت محوطه جریمه صاحب توپ 
شد که دروازه بان شهرخودرو از دروازه خارج شده بود و هافبک عراقی 
سرخپوشان می توانست با یک ضربه دقیق گل دوم را وارد دروازه کند اما 
او هم آنقدر ضربه اش را بد زد که مدافع حریف روی خط توپ را کنترل 

کرد.
در دقیقه ۸۴ همکاری خوب پرسپولیسی ها توپ را درون محوطه 
جریمه به احمد نورالله ی رساند و این بازیکن با شوتی محکم و زمینی 
دروازه شهرخودرو را برای دومین بار باز کرد تا خیال سرخپوشان بابت 

رسیدن به پیروزی و کسب سه امتیاز این دیدار راحت شود.
بار دروازه  برای سومین  فنی  با شوتی  در دقیقه ۸۹ میلاد سرلک 
شهرخودرو را باز کرد. سرلک پس از گرفتن توپ از بازیکن شهرخودرو 
در پشت محوطه جریمه با یک ضربه فنی زیبا توپ را به تیر عمودی زد و 

چرخش آن تور دروازه تیم مشهدی را برای سومین بار لرزاند.
پرسپولیس با این پیروزی ۸ امتیازی شد و شرایط مطلوبی در جدول 
رده بندی پیدا کرد و باید منتظر برگزاری دیدارهای دیگر هفته چهارم 
باشد تا جایگاهش را در جدول مشخص کند. شهرخودرو هم ۴ امتیازی 

باقی ماند.

پیروزی پرسپولیس برابر شهرخودرو؛ 

سرخ ها بالاخره طلسم را شکستند 
نائب رئیس هیات کشتی قم: 

تست کرونای کشتی گیران قمی منفی شد
نائب رئیس هیات کشتی قم گفت: تست کرونای اعضای تیم کشتی شهدای 
مقاومت بسیج استان منفی شده است و کشتی گیران این تیم در وضعیت فنی 

خوبی برای دور برگشت مسابقات لیگ برتر کشتی فرنگی قرار دارند. 
محسن حلوایی با بیان اینکه اعضای تیم مراحل آماده سازی خود را با رعایت 
پروتکل های بهداشتی طی کرده اند افزود: فردا صبح نیز تست نهایی از اعضای 

این تیم گرفته می شود و عصر آن روز نیز وزن کشتی انجام می شود.
وی  با اشاره به آخرین وضعیت تیم شهدای مقاومت بسیج برای حضور در دور 
برگشت لیگ برتر کشتی فرنگی افزود: کشتی گیران این تیم از نظر فنی در شرایط 
مطلوبی قرار دارند ولی با توجه به اینکه تیم قم تیمی بومی و اکثر ورزشکاران آن 

نوجوان و جوان هستند، باید انتظارها از این تیم متناسب با شرایط آن باشد.
نائب رئیس هیات کشتی قم با تاکید بر اینکه به دنبال کسب نتیجه در این 
مسابقات نیستیم افزود: آنچه برای ما اهمیت دارد معرفی استعدادها و چهره های 

جدید به جامعه کشتی کشور و عضویت این ورزشکاران در تیم های ملی است.
حلوایی ادامه داد: به دلیل مشکل های مادی توان امضای قرارداد با کشتی 
گیران مطرح قمی وجود نداشت و هم اکنون ۶ کشتی گیر قمی در تیم های دیگر 

لیگ برتر با امضای قراردادهای خوب به میدان رفته اند.
وی بیان کرد: اگر چه تیم قم از چهار مسابقه دور رفت در سه مسابقه متحمل 
تحسین  موجب  قمی  گیر  کشتی  نوجوانان  خوب  نمایش  ولی  شد  شکست 
مسئولان کشتی کشور شد و به طور قطع ۲ تا ۳ تن از این کشتی گیران در 
آینده نزدیک به عضویت رده های مختلف تیم ملی و یا سایر تیم های لیگ برتر با 

قراردادهای خوب در خواهندآمد.
نائب رئیس هیات کشتی قم بیان داشت: با توجه به اینکه تنها تیمی که تیم قم 
در دور رفت موفق به شکست آن شده بود در دور برگشت انصراف خود را اعلام 
کرده است، پیش بینی می کنیم که در دور برگشت احتمالا تیم ما نتواند در 

مسابقات پیش رو پیروزی کسب کند.
حلوایی گفت: سایر تیم های لیگ برتری میلیاردها تومان برای جذب کشتی 
گیران و آماده سازی تیم هزینه کرده اند و این در حالی است که ما در تامین هزینه 
های جاری این تیم که مبلغی بالغ بر ۸۰ میلیون تومان است با مشکل مواجه شده 
ایم به همین دلیل به جای جذب بازیکنان مطرح از ظرفیت های بومی استان در 
این مسابقات استفاده شده است که این تصمیم نتایج مثبت خود را در دراز مدت 

نشان می دهد.
رقابت های گروه ب لیگ برتر کشتی فرنگی جام یادگار امام )ره( گرامیداشت 
سردار شهید حاج قاسم سلیمانی در روزهای ۱۲ و ۱۳ آذرماه در محل خانه کشتی 
شهید ابراهیم هادی تهران برگزار می شود. در این رقابت ها تیم شهدای مقاومت 
بسیج قم با تیم های مصاف دانشگاه آزاد اسلامی، بازار بزرگ ایران و صبانور 

کردستان هم گروه است.

یک پیشکسوت با مهر مطرح کرد؛

پرسپولیس قهرمان آسیا می شود
 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به عملکرد این تیم در هفته های 
ابتدایی لیگ برتر فوتبال ایران گفت: پرسپولیس به قهرمانی در لیگ قهرمانان 

آسیا خواهد رسید.
حسین کلانی در خصوص بازی پرسپولیس مقابل شهرخودرو مشهد گفت: من 
فکر می کنم فشار پرسپولیس بابت بازی های پشت سر هم که انجام داد همچنان 

روی دوش بازیکنان این تیم است.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس افزود: معتقدم این تیم خیلی زود به روند 
پیروزی های خود باز می گردد و می تواند در مسیر تکرار قهرمانی در لیگ برتر ایران 
قرار بگیرد. بازی با شهرخودرو مشهد دیدار سختی برای پرسپولیس محسوب 
می شود. بازی هایی که در هفته های ابتدایی است حساسیت بالایی برای تیم های 
مدعی دارد چون هر کدام از امتیازات در پایان فصل تعیین کننده است. توان فنی 
شهرخودرو بالا است و پرسپولیسی ها باید تمرکز خوبی برای این دیدار داشته 

باشند.
وی راجع به عملکرد ضعیف مهدی عبدی در خط حمله پرسپولیس تاکید کرد: 
او بازیکن جوان و آینده داری است. نشان داده می تواند در بازی های بزرگ برای 
تیم بزرگی همچون پرسپولیس عملکرد خوبی داشته باشد. عبدی نیاز به حضور 
مستمر در خط حمله دارد و باید از لحاظ روحی و همچنین قالب تاکتیکی تیم 
مورد حمایت قرار بگیرد. مهاجمان پرسپولیس در صورت رسیدن به اعتماد به نفس 
خواهند توانست مشکل گلزنی را حل کنند. بازیکنان شایسته ای در لیست این 

تیم حضور دارند که می توانند در مسیر موفقیت برای پرسپولیس قدم بردارند.
کلانی درباره شانس قهرمانی پرسپولیس در فینال لیگ قهرمانان ۲۰۲۰ آسیا 
افزود: تصور می کنم پرسپولیس شانس زیادی نسبت به حریف آسیایی خود در 
شرق دارد. انگیزه اعضای تیم پرسپولیس ستودنی است و می تواند دلیلی برای 
قهرمانی شود. من مطمئن هستم پرسپولیس در صورت حمایت همه جانبه به 

قهرمانی می رسد و افتخار ملی رقم می زند.

از سوی یک ایجنت اعلام شد؛

دلیل عدم انتقال سردار آزمون به تیم 
سابق مارادونا

یک ایجنت فوتبال دلیل عدم انتقال سردار آزمون مهاجم تیم ملی فوتبال ایران به 
تیم ناپولی ایتالیا را اعلام کرد. 

سردار آزمون مهاجم تیم ملی فوتبال ایران و تیم زنیت سنت پترزبورگ روسیه 
از جمله بازیکنانی بود که در نقل و انتقالات تابستانی مورد توجه باشگاه هایی از 
اسپانیا، انگلیس و ایتالیا قرار داشت. باشگاه ناپولی ایتالیا که در دهه ۸۰ میلادی 
»دیه گو آرماندو مارادونا« را در اختیار داشت، یکی از تیم هایی بود که مذاکراتی برای 

جذب آزمون انجام داد اما در نهایت این انتقال عملی نشد.
به گزارش »ساکرنیوز« روسیه، »مارکو ترابوچی« ایجنت ایتالیایی - روسی فوتبال 

اخیراً در گفتگویی دلیل عدم انتقال مهاجم ایرانی به ناپولی را اعلام کرد.
ترابوچی گفت: ناپولی واقعاً به آزمون علاقه مند بود. مشکل، مثل همیشه 

نداشتن تابعیت اتحادیه اروپا بود.
این ایجنت فوتبال افزود: الکساندر کوکورین )مهاجم تیم اسپارتاک مسکو( هم 

یک زمان مدنظر تیم ناپولی بود اما این بازیکن هم مشکلات پاسپورت داشت.

با زدن ششمین گل فصل :

ادامه درخشش شهاب زاهدی در اوکراین 
مهاجم ایرانی با زدن ششمین 
صدر  در  تنهایی  به  فصل  گل 
جدول گلزنان لیگ اوکراین قرار 

گرفت. 
نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
زاهدی  شهاب  اسپورتال،  از 
بازیکن ایرانی که در تیم المپیک 
دونتسک بازی می کند، در این 
فصل عملکرد خوبی از خود ارائه 
داده است و با به ثمر رساندن ۶ 
گل در صدر جدول گلزنان لیگ 
اوکراین  قرار دارد. زاهدی در دیدار این هفته توانست در دقایق پایانی از روی نقطه 
پنالتی برای تیمش گلزنی کند ولی در نهایت این بازی با شکست تیم او همراه 
بود تا المپیک در رده نهم جدول لیگ اوکراین باشد. با این حال دومین پنالتی 
فصل شهاب زاهدی به او کمک کرد تا با ۶ گل زده به تنهایی صدرنشین جدول 
گلزنان لیگ اوکراین باشد. در جدول رده بندی لیگ اوکراین، دیناموکیف بالاتر از 
شاختاردونتسک که هر دو نیز در فصل جاری لیگ قهرمانان اروپا حضور دارند، در 

صدر جدول رده بندی قرار دارد.

در حالی که تنها سه هفته از آغاز لیگ بیستم گذشته، اما قضاوت داوران چنگی به دل نمی زند و اعتراض هایی را نیز به دنبال 
داشته و حتی به بیانیه دادن برخی از باشگاه ها نیز رسیده؛ آمدن فریدون اصفهانیان نیز تاثیری در داوری نداشته و سبب دو 
دستگی پیشکسوتان داوری شده  است.  یکی از بزرگ ترین معضلات داوری در دو فصل اخیر حضور بیش از حد داوران است 
که باعث شده تا سطح داوری پایین بیاید. در واقع انتظار می رفت تعداد داوران به اندازه بین المللی آن برسد، کاری را که قرار 
بود اسماعیل صفیری رئیس سابق کمیته داوران انجام دهد، اما به نظر می رسد یکی از دلایل برکناری او از این پست و آوردن 

اصفهانیان، دست نخوردن این سیاهه بلند داوری برای رای مورد نیاز در مجمع است.
عوامل تاثیرگذار

مرتضی کریمی کمک داور سابق فوتبال کشورمان در رابطه با عملکرد داوران در این فصل به ایرناپلاس گفت: »در حالی که 
لیگ برتر در هفته های آغازین خود قرار دارد، قضاوت داوران بیش از هر موضوعی خبرساز شده و تیم های بازنده اغلب عدم 
نتیجه گیری خود را به قضاوت نامطلوب داوران ربط می دهند. وقتی به عنوان یک قاضی به عملکرد داورها توجه می کنیم، 
بیشترین و مهم ترین عوامل تاثیرگذار را عوامل بیرونی، فرهنگی، زمان برگزاری، شغل و دستمزد می دانم که در این بین عوامل، 

فرهنگی نقش موثرتری نسبت به بقیه دارد.«
هجمه ای از انتقادها

وی ادامه داد: »در حقیقت بیشتر مشکلات فوتبال ما، ناشی از ساختار فرهنگی ورزش است. قضاوت یک حرفه پر چالش، مهیج 
و ارزشمند است، اما داوران برعکس در معرض سرخوردگی، بدرفتاری و بی حرمتی قرار دارند. آن هم داورانی که بالای ۹۵ درصد 
مدرک تحصیلی حداقل لیسانس داشته و اغلب مهندس و دکتر هستند. در تصمیم گیری های داوران، بیشتر بازیکنان دخالت 
کرده که منجر به تنش و استرس از سوی نیمکت ها می شود. بازیکنان میلیاردی اشتباه های زیادی می کنند اما انتقادی به آنها 

نمی شود، اما اشتباه های داوران سریع به چشم آمده و با هجمه ای از انتقادها مواجه می شوند.«
عوامل استرس

پیشکسوت داوری تصریح کرد: »اصطراب و استرس ها بیشترین لطمه را به داوران زده و این جامعه به دلیل ترس از قضاوت، 
در شرایط بحرانی قرار می گیرند. داوران در جریان مسابقه تحت فشار نظارت افراد زیادی از جمله بازیکنان ، مربیان، مدیران، 
تماشاگر، رسانه های جمعی و حتی همکاران خود قرار دارند و برخی افراد به هر بهانه و عناوینی  به دنبال تخریب داوران هستند 
تا به آنچه که خود می خواهند، برسند. اما باید به داوران زمان داد و انتقادهای منطقی و جوانمردانه و از روی سواد و دانش باشد و 

اینکه انتقاد هم چارچوب و اصولی دارد.«
استفاده از دانش و تجربه پیشکسوتان

کریمی افزود: »باید با استفاده از دانش و تجربه پیشکسوتان و داوران نخبه قدیمی، مشکلات را کمتر کرده و تعاملی بین داوران 
و نمایندگان باشگاه ها زیر نظر فدراسیون فوتبال داشته باشیم. یادمان باشد بطور کلی عملکرد داوران فوتبال هر کشور را به 
خصوصیات فرهنگی و اجتماعی آن کشور ربط دهیم و از طرفی داوران نیز برای آمادگی یک قضاوت، باید از تاکتیک تیم ها، 
شخصیت بازیکنان و شیوه بازی تیم ها اطلاعات کافی داشته باشند تا در مواقع ضروری از آن برای جریان بازی استفاده کنند. 
نباید فراموش کنیم که دفاع از جامعه داوری وظیفه همه اهالی فوتبال از جمله فدراسیون فوتبال، مدیران، مربیان، بازیکنان و 

رسانه ها، بخصوص جامعه پیشکسوتان داوری است.«
حلقه گمشده داوری

پیشکسوت داوری در پایان گفت: »فوتبال ۱۷ قانون رسمی در کل دنیا دارد، اما قانون نانوشته عقل سلیم و تمرکز، حلقه گمشده 
داوری ماست که نیاز به آموزش توسط نخبگان داوری و پیشکسوتان دارد تا داوران نخبه تحویل جامعه داوری داده شود.

 مربی استقلال گفت: اینکه مسائل روانی روی نیمکت حریف به وجود بیاوریم و تیم حریف را خراب کنیم کار یپسندیده  
و اخلاقی  نیست. 

صمدمرفاوی در نشست خبری پیش از بازی برابر پیکان در هفته چهارم رقابت های لیگ برتر اظهار داشت: پیکان تیم 
خوبی است که در این چند هفته نتایج خوبی گرفته و همین مساله کار ما را سخت می کند. بازی خیلی سخت است 
ولی می توانیم بازی را به سود خودمان تمام کنیم. به خاطر شرایط آب و هوایی آنچنان تمرینات تاکتیکی نداشتیم. در 
کل بچه ها به لحاظ روحی و روانی و بدنی آماده هستند. امیدوارم که بتوانیم خوب ظاهر شویم و بازی را به سود خود تمام 

کنیم.
وی درباره غایبان تیمش خاطرنشان کرد: متاسفانه در این بازی شیخ دیاباته، فرشید اسماعیلی و سیاوش یزدانی را در 

اختیار نداریم. امیدواریم هر چه سریع تر سلامتی خود را به دست بیاورند و به جمع ما اضافه شوند.
مربی استقلال درباره اینکه کادر فنی هنوز ترکیب اصلی خود را نشناخته است، گفت: من چنین چیزی را قبول ندارم. 
تمام بازیکنان را به خوبی می شناسیم. با توجه به تمریناتی که انجام می دهیم و با در نظر گرفتن شرایط تیم حریف نفرات 
خودمان را  انتخاب می کنیم. نسبت به نفرات شناخت داریم. مساله کرونا باعث شد تا چند بازیکن ما مبتلا شوند و از 
شرایط آرمانی دور شوند. بازیکن بعد از این مرحله اگر بخواهد به شرایط خود برگردد سخت است. انشالله همه به شرایط 
آرمانی برسند. بازیکنانی داریم که می توانند با تمام وجود در خدمت تیم باشند. هر فردی به تیم ما اضافه شد مطمئن 

باشید در ترکیب قرار می گیرد.
وی درباره اینکه نظر نهایی فنی را در تیم چه کسی می دهد اذعان داشت: یک چیز مشخص است و آن هم این است 
که تیم استقلال در راس کادر فنی اش محمود فکری را دارد. بقیه کادر فنی با ایشان همکاری می کنند و جایی که لازم 
باشد مشورت صورت می گیرد اما تصمیم نهایی را محمود فکری می گیرد. این یک چیز طبیعی است و در تمام دنیا، تمام 

تیم های فوتبال انجام می دهند. یک نفر سرمربی است و بقیه به ایشان کمک می کنند.
مربی استقلال درباره اینکه پرویز مظلومی هم نظر فنی می دهد یا خیر تصریح کرد: ایشان مدیر تیم هستند و کار 

خودشان را انجام می دهند. هنوز شرایطی پیش نیامده که درباره مسائل فنی صحبت کنیم.
وی درباره صحبت های مهدی تارتار و انتقاد از مربیان و تیم هایی که کنار زمین اعتراض می کنند و نیمکت حریف را به 
حاشیه می برند و همین مساله هم باعث شد تا محمود فکری آن الفاظ را به کار ببرد گفت: من هم اعتقادم همین است. 
وقتی یک کادر می تواند شرایط ایده آل خوبی داشته باشد چرا باید وارد حاشیه بشود و نیمکت پرخاشگر یا شلوغی 
داشته باشد؟ بنابراین توصیه ام به تمام مربیانی که اینجا بوده اند و مربیگری می کنند این است که دانش و علم خودشان 
را بالا ببرند و متمرکز بشوند روی مسائل فنی که بتوانند تیمشان را خوب رهبری کنند. به فکر این نباشیم که چرا داور 
چنین سوتی زد. اصلا نباید به نیمکت حریف کاری داشته باشیم. مهم شرایط تیم خودمان است تا بتوانیم خوب فکر 
کنیم و تصمیم نهایی را بگیریم. اینکه مسائل روانی روی نیمکت حریف به وجود بیاوریم و تیم حریف را خراب کنیم کاری 

پسندیده  و اخلاقی  نیست.
مرفاوی در پایان درباره اعتراض باشگاه استقلال به برگزاری بازی در ورزشگاه شهدای شهر قدس گفت:  شما نگاه کنید 
بازی پیکان و شهرخودرو کنسل شد. حدود ۲۵ دقیقه فقط بازی انجام شد. در همان زمین ۲ تیم گرم کردند و آن زمین 
۴۵ دقیقه پا خورده است و شرایط استاندار ندارد. هم پیکان دوست دارد فوتبال روی زمین بازی کند و هم ما. دوست 
داریم بازی جذابی باشد. بنابراین اگر زمین کیفیت خوبی داشته باشد به نفع هر ۲ تیم است. فکر می کنم زمین شهرقدس 

شرایطش را از دست داده است مگر اینکه در این چند روز اوضاع بهتر شده باشد که بعید می دانم.

گفت وگو با پیشکسوت داوری؛

عقل سلیم و تمرکز، حلقه گمشده داوری
مرفاوی: بازی سختی مقابل پیکان داریم

مربیان به فکر مسائل فنی باشند نه ایجاد حاشیه!

اگر شما "ژن خوب" دارید و از نظر مالی یا رابطه ای حمایت می شوید، نگران 
نباشید چون در فوتبال حرفه ای ایران! به راحتی می توانید به جایگاه های خاصی 

برسید و دریچه فرصت را روی همه آن هایی که مستحق هستند، ببندید. 
کم نیستند نوجوانان و جوانانی که در این مرز و بوم از استعدادهای فوتبالی 
بی نظیری برخوردارند و به دلیل ضعف ساختاری در فوتبال پایه کشور نمی توانند 
به مرحله شکوفایی برسند، همان هایی که از نقاط دور و نزدیک به پایتخت می آیند 
و تست دادن در رده پایه تیم هایی نظیر استقلال و پرسپولیس برای شان کم از رویا 
ندارد. شمال، جنوب، غرب و شرق ایران همواره فوتبالیست هایی را به خود دیده 
که با سختی و تلاش فراوان توانسته اند به بالاترین سطح ورزش این کشور برسند، 
اما همانا استعدادهای بسیاری نیز به دلیل مشکلات موجود در ورزش پایه، نبود 
محلی برای بروز و ظهور این استعدادها در مناطق محلی و منطقه ای، ضعف 
مدیریتی در کشف و پرورش بازیکنان مستعد و...مجبور شده اند مسیر دیگری را 

برای زندگی خود انتخاب کنند و تمام آن استعدادها را به دست باد بسپرند.
تاسف آور این که در نقطه ای دیگر اما بستر برای رشد رانتی برخی فراهم است، 
افرادی که شاید از هیچ ظرفیت و استعدادی برای نمو هم برخوردار نیستند و صرفا 
از مسیرهای رانتی یا مالی می توانند به نقطه مطلوبی برسند که نباید! کم نبوده اند 
توانسته اند در تیم های  با پرداخت پول  یا  و  بازیکنانی که به صورت سفارشی 
سرشناس کشور جایی برای خود دست و پا کنند و با حمایت های خانوادگی 
فرصت ها را برای بازیکنان مستعد ورزش این کشور کور کنند. چرخه معیوبی که 
سالیان سال از سوی متولیان استعدادیابی در کشور تغییر محسوسی نداشته 
است و در این بین هم سودجویان به خوبی توانسته اند از آب گل آلود برای خود 

ماهی بگیرند و آب هم از آب تکان نخورد.
باور کردنی نیست، اما این ها جملات والا رضا فرزین، نوه علی پروین و فرزند آرش 

فرزین داماد علی پروین در یک گفت وگوی رسانه ای است: »اول  ازهمه باید از آقای 
رضا جباری )سرمربی تیم نوجوانان پرسپولیس( تشکر کنم که به من اعتماد کردند 
و همین  جا قول می  دهم که تا ۲۰ روز دیگر یعنی تا ۲۸ آذرماه به آمادگی صد در 
صد برسم. حدود ۱۴ کیلو اضافه  وزن داشتم که با تمرینات سختی که طی این 
مدت زیر نظر مربیان متخصص انجام دادم هفت یا هشت کیلو را کم کردم و مانده 
پنج یا شش کیلوی دیگر که این کیلوهای اضافی را هم همان طور که قول دادم تا 
۲۸ آذر که تاریخ اولین بازی ما در چارچوب رقابت های نوجوانان است کم خواهم 

کرد و خودم را به وزن ایده ال و شرایط بازی می رسانم«.
جایگاه علی پروین به عنوان یکی از بزرگ ترین بازیکنان تاریخ این کشور بر کسی 
پوشیده نیست و مخاطب این مهم نیز اسطوره باشگاه پرسپولیس نست، چرا که 

علی پروین هم سالها از رانت در فوتبال و باشگاه پرسولیس آسیب دیده است.
مورد  در  که  هستند  پرسپولیس  باشگاه  متولیان  شده  مطرح  مسائل  متهم 
تیم های پایه فوتبال خود چه رویه ای را دنبال می کنند و شاخص ها و قوانین موجود 

برای آن ها چگونه تعریف شده است؟
سوال مطرح شده از متولیان باشگاه پرسپولیس این است که آیا تمامی بازیکنانی 
که به این باشگاه بزرگ و مردمی وارد می شوند از چنین فرصتی برخوردار هستند 
که با ۱۴ کیلو اضافه وزن به تیم های پایه راه یابند؟ این که برای تمامی بازیکنان 
مربیان متخصص در نظر می گیرند که وظیفه کم کردن وزن آن ها را بر عهده داشته 

باشد، آن هم در آستانه مسابقات؟
کسی نمی تواند منکر استعداد احتمالی نوه علی پروین یا هر شخص سرشناس 
دیگری باشد، اما آیا به همه نوجوانانی و جوانانی که با هزاران امید، برای پوشیدن 
پیراهن پرسپولیس یا هر باشگاه دیگری قدم بر می دارند، به یک شکل نگاه 

می شود؟

درتیم های پایه پرسپولیس چه می گذارد؟

برای همه آن هایی که نوه »پروین«ها نیستند!
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علیرضا رفیعی قشلاق*

یکی از عرصه های مهم سیاست ورزی در کشور، نهاد پارلمان است. این نهاد که 
برخاسته از خواست و انتخاب مستقیم مردم بوده، قلمرو فعالیت دوگانه ای دارد. 

امروز دهم آذرماه، سالروز شهادت مدرس و روز مجلس است. این نهاد نظارتی 
قوی و ساختارمند باید متوجه عملکرد قانونی و درست دستگاه های اجرایی در 

تحقق سیاست های کلی و توسعه ای نظام باشد. بازوی نظارتی مجلس یعنی دیوان 
محاسبات، ریز عملکرد بودجه دستگاه های اجرایی را بررسی و در صورت مشاهده 
هرگونه خطا، به مجلس گزارش می دهد. در کنار این کارکرد که البته در صورت 
اجرای درست، زمینه مناسبی برای عادلانه سازی نظام بودجه ای کشور و جلوگیری از 
فساد اداری و مالی فراهم می شود؛ مجلس حوزه کارکردی تقنینی را دارد. این بخش 
قانونگذاری در مجلس به صورت طرح از سوی کمیسیون های تخصصی مجلس و 
تصویب لایحه از سوی دولت و مجموعه اجرایی آن است. قانونگذاران این موضوع را 
پیش بینی کرده اند که قوانین به دو شکل طرح و لایحه مورد بررسی قرار گرفته و در 
صورت مفید به حال جامعه بودن، تصویب و به مرحله اجرا گذاشته شود. به تعبیری 
دیگر، مجلس به عنوان نهاد قانونگذاری فقط منتظر لوایج ارجاعی دولت نمی ماند 
و خود نیز طبق قانون با دادن طرح می تواند پیشگام در حوزه قانونگذاری باشد. اما 
سخن در اینجاست که نهاد مجلس و حوزه قلمرو عملکردی اش چه میزان با دو رسالت 
اصلی قانونگذاری و نظارتی خود تطابق دارد و شمول فعالیت مجلس در این دو دایره 
مهم می گنجد. باید توجه داشت که نمایندگان مجلس در برابر مردم که موکل شان 
هستند، مسئولیت قانون و اخلاقی دارد. از یک منظر مانند این می ماند که نمایندگان 
مجلس نقشی که در نظام کیفری و مدنی کشور، وکیل برای موکل اش ایفای نقش 
می کند و به دنبال حفظ حق و حقوق قانونی موکل است و از همه ظرفیت های قانونی 

و دانشی خود برای این عرصه استفاده می کند. نمایندگان مجلس هم به عنوان وکیل 
مردم در عرصه قدرت باید انتقال دهنده خواسته ها و انتظارات مردم و از همه مهمتر 
تلاش برای تحقق و عملیاتی شدن این خواسته ها به نفع مردم باشند. منظور از بیان 
این نمونه، تشابه دقیق قانونی وکیل و موکل در عرصه کیفری و حقوقی  در برابر وظیفه 
نمایندگان در مجلس به نیابت ازمردم نیست؛ بلکه هدف، اهمیت موضوع موکل برای 

وکیل است که باید همه دغدغه اش حمایت از حقوق قانونی مردم باشد.
بیش از ۶ ماه از عمر مجلس یازدهم می گذرد و تلاش دارم مداقه ای جدی بر 
عملکرد پارلمان نشینان داشته باشم. یادم می آید در همین حوزه شهر تهران، شعار 
و گفتمان اصلی کاندیداها اولویت اقتصاد و معیشت مردم بود. اینکه فشار زندگی و 
گرانی ها امان مردم را بریده و باید برای این موضوع کاری کرد. اینکه به ظرفیت های 
داخلی توسعه، توجهی نشده و فساد به سبب همین ضعیف شدن مکانیسم های 
نظارتی رشد و توسعه یافته است. با نگاه تحلیل محتوایی به شعارهای مطرح شده، به 
خوبی می توان درک کرد که اقتصاد، شعار اصلی کاندیداهای راه یافته به مجلس بود.
امروز چه عملکرد مثبت و قابل توجهی از همین نمایندگان مجلس در جهت بهبود 

اوضاع اقتصادی کشور شاهد هستیم؟
یکی از ابزارهای قانونی در دست نمایندگان برای پیشبرد ایده های اقتصادی و 
سیاسی خود به نفع مردم، طرح است. نمایندگان مجلس می توانند با مطرح کردن 

اقتصادی  توسعه  و  رشد  برای  زمینه ای خوبی  آن،  تصویب  و  ابتکاری  طرح های 
کشور فراهم سازند. اکنون این پرسش قابل طرح است که مهمترین طرح هایی که 
در این مدت مطرح شده و در زندگی شهروندان کشور تاثیر معنادار گذاشته، کدام 
طرح است؟ واقع امر این است که نمایندگان مجلس به جای توجه به وظایف اصلی 
نمایندگی)قانونگذاری و نظارت( به سمت فرع قضیه رفته و وانمود می کنند که دغدغه 
اقتصاد و معیشت مردم را دارند. این وانمودسازی را در نطق های انتقادی نمایندگان 
مجلس شاهدیم. باز طبق آیین نامه مجلس، نطق و سخنرانی، حق نمایندگان مجلس 
است و می توانند با استفاده از همین مکانیسم، مشکلات و چالش های اقتصادی 
کشور و راهکارهای برون رفت از آن را شرح و تبیین کنند، اما نباید کار در همین 
نطق خوانی توقف شود. انتظار این است که مجلس با عطف به درک جایگاه خطیر 
قانونگذاری خود در کشور، به سمت قانونگذاری درست و اقتصادی ملموس حرکت 
کند و عملکرد و رفتار نمایندگان را به صورت واقعی در زندگی اقتصادی مان حس 
و لمس کنیم. امروز این پیشنهاد مطرح می شود که نمایندگان گزارش ماهانه و 
سالیانه به مردم درخصوص عملکرد فعالیت های خود دهند. ارائه گزارش عملکرد، 
بهتر می تواند قضاوت درست برای عملکرد نماینده از سوی منتخبان خود یعنی مردم 

ایجاد کند.
* وکیل پایه یک دادگستری

واکاوی حقوق متقابل مردم و نمایندگان  ؛

نطق های هیجانی، دردی از مردم دوا نمی کند

واکاوی افزایش تخریب ها و اهانت ها در جامعه؛

نگذاریم وضع به نقطه ای برسد که ...

از نگاه یک ناظر بیرونی، گویی در فضای سیاسی ایران، همه با یکدیگر در جدل 
بوده و نه تنها هیچ نقطه اشتراک و مبنای تفاهمی بین افراد نیست، بلکه انگار همه 

در ستیز، تخاصم و عیب جویی رقابت تنگاتنگی با هم دارند! 
اگر کسی ایران را نشناسد خیال می کند تخریب، تهمت، اهانت و کینه ورزی، 
وضعیت غالب این روزهای فضای سیاسی کشور است و هر روز بر ابعاد زشت آن 

افزوده می شود.
و  شدید«  »انتقاد  »جنجالی«،  »حاشیه«،  همچون  عباراتی  و  کلیدواژه ها 
»افشاگری«، همگی خبر از یک تهمت دیگر، یک اهانت بزرگتر و یک تخریب جدید 

می دهند که متاسفانه هر روز در فضای واقعی و مجازی شاهد آن هستیم.
به نظر می رسد این روند به بخش جدایی ناپذیر رسانه های تشنه مخاطب ما و البته 
نامحرمان آن سوی مرزها و رسانه هایشان تبدیل شده است، آنهم در شرایطی که 
این روزها بیش از هر زمان دیگری کشور نیاز به همدلی و هم افزایی برای مقابله با 

دشمنان و بحران کرونا دارد.
حجم گسترده اهانت و کینه ورزی به طور مداوم از ساحتی به ساحت دیگر در 
حرکت است و سیلی از بدبینی و ناامیدی را روانه روان مردم می کند؛ این وضعیت 
یک روز در فضای سیاسی اوج می گیرد، روز دیگر به گستره اقتصاد سرک می کشد و 
با نابودی شاخص مهم »سرمایه اجتماعی«، همه ابعاد اجتماعی، علمی، اقتصادی 

و حتی ورزشی را در می نوردد.
براستی به کجا می رویم؛ چرا چنین بی رحم یکدیگر را خراب و بی اعتبار می کنیم؟ 
این وضعیت چه افقی را برایمان خواهد گشود؟ چه پیامدهایی دارد و چه باید کرد؟
این نوشتار از باب طرح بحث، اعلام  یک هشدار جدی و آغاز یک حرکت به سوی 

اصلاح این »رذیلت فرهنگی« نکاتی را مطرح می کند:
 ۱_ رعایت موازین اخلاقی و حداقل های رفتاری و کلامی، ضامن حرکت و 

چرخش روان چرخ زندگی هر نظام و اجتماعی است.
بدون تنظیم، ابلاغ، آموزش، ترویج و نظارت بر اصول و مبانی اخلاقی از سوی 
افراد و گروه ها، هیچ ملتی به سعادت نرسیده؛ سهل است غفلت در آن بزرگترین و 

قوی ترین تمدن های بشری را هم به ورطه فروپاشی کشانده است.
جامعه ای که برای تحول فرهنگی و »اسلامی« شدن همه ارکان و مناسبات خود، 
هزاران شهید و جانباز داده و هزاران برابر آن بودجه و اعتبار خرج کرده است، به هیچ 
وجه شایسته »فرهنگ بی فرهنگی« پرده دری، اهانت، درشت گویی، زشت خویی و 

عصبیت نیست.
هتاکان و مخربان آبرو و اخلاق جامعه لازم است در هر لباس و هر مقامی، طرد 

و منزوی شوند.   
۲- شرایط عدم تعامل و نابردباری کنونی که منحصر به یک جریان یا جناح خاص 
سیاسی و حتی فکری و اندیشه ای نیست، مطلقا هیچ نسبتی با اخلاق مداری 
مبتنی بر فرهنگ اسلامی و آموزه های بزرگان ما ندارد و در جهتی کاملا خلاف 
اصول و ارزش های انقلابی است که تحول فرهنگی مهمترین شعار و هدف آن بوده 

است.
علاوه بر توصیه پیشوایان دینی و شخصیت های ادبی و عرفانی ما به رعایت تقوا 
در کلام و پرهیز از پرده دری و تخاصم، امام راحل و رهبر معظم انقلاب نیز همواره با 
صریح ترین الفاظ، گروه ها و افراد را از کینه ورزی های کور و تخریب های ناجوانمردانه 

برحذر داشته و اکیدا توصیه به رعایت موازین اخلاقی داشته اند.
امام خمینی)ره( بیش از سه دهه پیش در یک مورد به شدت از تخریب ها و 
انتقاد کردند و هشدار دادند: »کاری نکنیم که دنیا فکر کند نظام  تضعیف ها 
اسلامی ایران با این اختلاف سلیقه ها و با این ابراز اختلاف، هیچگاه راه ثبات را 

نخواهد پیمود«.
رهبر معظم انقلاب نیز در مناسبت های مختلف بارها فرموده اند: »شما از آن 
کسی که به او علاقه مندید، دفاع کنید؛ هیچ مانعی ندارد؛ اما به آن کسی که رقیب 
اوست، مطلقا حمله نکنید؛ تخریب نکنید. این تخریب و این حرف زدن ها و اهانت 
کردن ها، نه حجیت دارد برای مستمعان، و نه جایز است؛ به خاطر اینکه فضا را 

خراب می کند«.
۳- در شرایط دشوار معیشتی و کرونایی کنونی، کاهش امید و خدشه بر نشاط 
و سرزندگی جامعه، یکی از مهمترین پیامدهای رفتارها و گفتارهای تخریب گرانه و 
اهانت های مداومی است که به صورتی غیرقابل باور رشد کرده و متاسفانه هر روز 

به ابعاد آن افزوده می شود.
جامعه مایوس و دلمرده ای که زیر بمباران شدید الفاظ و عبارت های زشت و انواع 
و اقسام اهانت ها و تهمت ها و تخریب هاست نه تنها رشد نمی کند بلکه به صورت 
تصاعدی از دیگر جوامع عقب می ماند و از مدینه فاضله ملی _اسلامی مورد نظر، 

فرسنگ ها فاصله می گیرد.
روانشناسی،  متخصصان  و  اخلاق  اساتید  سکوت  که  هستیم  وضعیتی  در 
رفتارشناسی و جامعه شناسی باید شکسته شود و تا دیر نشده حرکتی جدی و 
جنبشی فراگیر در سطح ملی برای درمان بیماری مهلک بداخلاقی و زشت گویی 

شکل گیرد.
ورزشی،  فرهنگی،  هنری،  علمی،  انسانی،  سرمایه های  بر  زدن  حراج  چوب 
اجتماعی و سیاسی باید هرچه زودتر و به هر شیوه ای متوقف شود؛ سرمایه های 
اجتماعی-اخلاقی این سرزمین کهن باید از مهلکه نابودی نجات یابد و با دو 
ابزار »فرهنگ و قانون« لازم است هر چه سریعتر سد محکمی مقابل هتاکان و 

تخریب گران قرار گیرد.
نگذاریم وضع به نقطه ای برسد که تخریب ها فراوان تر، آسیب ها پردامنه تر و جبران 

آن دشوارتر یا ناممکن شود؛ این فضا را هرچه سریعتر عوض کنیم.

جمعه ۷ آذر بود که بعد از ساعت ها گمانه زنی و اخبار ضد و نقیض درباره 
توسط یک گروهک  دفاعی کشورمان  و  دانشمندان هسته ای  از  یکی  ترور 
تروریستی مسلح در شهر آبسرد، وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با 
صدور اطلاعیه ای ترور و شهادت محسن فخری زاده معاون وزیر و رئیس سازمان 

پژوهش و نوآوری دفاعی )سپند( در یک عملیات تروریستی را تائید کرد.
فخری زاده ازجمله مهمترین دانشمندان و مدیران کشور در عرصه هسته ای 

و دفاعی بود که نقش زیادی در بسیاری از برنامه های علمی و دفاعی داشت.
نام او تحت عنوان »دانشمند ارشد وزارت دفاع و رئیس پیشین مرکز تحقیقاتی 
تاریخ ۲۴ مارس ۲۰۰۷ میلادی، در فهرست تحریم  فیزیک )PHRC(« در 

شدگان ایران توسط شورای امنیت سازمان ملل قرار گرفت.
ایران پس از شهادت برای مردم کشورش شناخته شد چنانچه امیر  فخر 
سرتیپ حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در مراسم تشییع او گفته 
بود: اگر دشمنان رذیلانه دست به این جنایت نزده بودند و خون شهید عزیز 
ما که یک شخصیت مخلص، بی ادعا و گمنام بود را نمی ریختند، چه بسا او در 
گمنامی از این دنیا می رفت اما امروز شهید عزیز ما که در گذشته تنها الگوی 
جوانان، شاگردان، همکاران و همراهان خودش بود، به همه جهان معرفی شد، 

از امروز او یک شخصیت جهانی است.
علاوه بر وی، علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی هم به تشریح 
ویژگی های این شهید پرداخت و با بیان اینکه ۲۰ سال است که او را می شناسم 
و در جزئیات شغلی و فعالیت های او ]فخری زاده[ قرار داشتم، گفته بود: او به 
معنای واقعی کلمه فردی بی بدیل بود. در حوزه فناوری صاحب سبک، خلاق 
و مبتکر بود که محل خدمتش نوک پیکان خدمت به مردم بود. او هیچ گاه در 
حاشیه، خدمت نمی کرد اما همواره گمنام بود؛ خدمات سردار شهید محسن 

فخری زاده که یک دانشمند هسته ای بود، قابل بیان نیست.
با توجه به فعالیت های گسترده شهید »فخری زاده« در حوزه هسته ای و 
دفاعی بر آن شدیم تا با مرور مواضع کنشگران سیاسی و علمی پیرامون او، 

دورنمایی دیگر از تحرکات علمی این شهید بزرگوار ارائه کنیم.
»فخری زاده« فرمانده ساخت کیت ایرانی تشخیص کرونا

پس از اعلام خبر شهادت سردار محسن فخری زاده، امیر سرتیپ حاتمی 
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با حضور در شبکه خبر سیما به تشریح 
فعالیت های ارزنده او در دو حوزه دفاعی و هسته ای پرداخت و اعلام کرد: 
شهید فخری زاده در صحنه مبارزه مردم با کرونا یکی از پیشگامان بود؛ صنعت 
دفاعی در این عرصه تلاش کرد و یکی از کارهایی که انجام شد، آماده کردن 
کیت تشخیص کرونا جزو اولین ها بود که مجموعه تحت مدیریت و با مسئولیت 

او ]فخری زاده[ این کار را انجام داد.
همچنین سید امیر حسین قاضی زاده هاشمی نایب رئیس اول مجلس 
شورای اسلامی که خود او پزشک است و به تازگی عضو ستاد ملی مبارزه با کرونا 
شده است، شب گذشته در برنامه پرونده ویژه شبکه سه سیما پیرامون اقدامات 
این شهید عزیز در ساخت کیت ایرانی توضیحات بیشتری ارائه کرد و گفت:: 
شهید فخری زاده در پروژه واکسن کرونا فعال بود و الان در کشوری که تا این 
حد مورد تحریم قرار گرفته فرض کنید که اولین کشوری بود که واکسن کرونا 
را کشف می کرد و تمام دنیا محتاج آن بودند. می دانید این اتفاق چه معنایی 
برای اروپا و آمریکا داشت؟ اینها غیر از دلایل سیاسی که در فاز تغییر بین ترامپ 
و بایدن وجود دارد که می خواهند یک منطقه پر آتش را ببینند، دلایل خاص و 

فنی هم برای هدف قرار دادن شهید فخری زاده داشتند.
نقش فخری زاده در پدافند هسته ای

و  نام  کرد.  درز  بیرون  به  هسته ای  مناقشات  جریان  در  بار  اولین  او  نام 
مشخصاتش در گزارش های آژانس آمد و بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم 

صهیونیستی نیز در جریان یک نشست خبری با تأکید بر نام او اعلام کرد که این 
فرد یکی از مؤثرترین افراد ایران در پرونده هسته ای است.

علی اکبر صالحی معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی درباره 
نقش او در حوزه هسته ای، می گوید: محسن فخری زاده در پدافند هسته ای 
فعالیت های گسترده ای داشت، این کار نیازمند زیرساخت و یک مساله علمی 
و  برداشت  کشور  برای  بلندی  گام های  زاده  فخری  شهید  که  است  جدی 

زیرساخت های پدافند هسته ای را به نحو احسن ایجاد کرد.
فریدون عباسی رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی نیز درباره فعالیت های 
شهید فخری زاده در حوزه هسته ای، می گوید: او یکی از قدرتمندترین مدیران 
کشور در زمینه هسته ای بود و افرادی مثل شهید شهریاری و شهید علیمحمدی 
از پشتیبانی ایشان بهره مند شدند. در زمانی که می خواستیم سوخت ۲۰ 
درصد را تولید کنیم و در ساخت راکتور اراک کاملًا با ما هماهنگ بود. با کمک 
او توانستیم لیزرهای خاصی را بسازیم و عملیاتی کنیم و پهپادهای مهاجم را 

هدف قرار دهیم.
دانشمندی که شاعر و عارف بود

محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی و از دوستان و همکاران 
شهید فخری زاده جنبه دیگر از شخصیت این شهید را رسانه ای می می کند 
و می گوید: فخری زاده در حوزه ی تخصصی جایگاه خودش را که در حوزه 
که  خاصی  علمی  ویژگی های  می دانست؛  خوب  بود  هسته ای  دتکترهای 
فخری زاده آن زمان، در خودش داشت و دوستان که با مرتبه ی دکتری بودند 
و هر کدام در کار علمی خودشان سرآمد بودند مثل شهید شهریاری، شهید 

علیمحمدی و دیگران که مجذوب خودش کرد.
وی از علاقه فخری زاده به حوزه ادبیات خبر داد و گفت: او با حافظ خیلی 
مأنوس بود. وقتی شما وارد اتاق فخری زاده می شدید، دورتادور اتاق، اشعار 
حافظ بود که شما را مجذوب می کرد. وقتی با وی سر صحبت را باز می کردی 

دنیایی از عمق، عرفان و شناخت را با خودش همراه داشت.

روایتی از شخصیت علمی شهید فخری زاده
عبدالحسین خسروپناه هم برگ دیگری از شخصیت شهید فخری زاده را ورق 
می زند و می گوید: قبل از اینکه بنده ریاست مؤسسه حکمت و فلسفه ایران را 
به عهده بگیرم، شهید فخری زاده سلسله جلساتی را در دانشگاه شهید بهشتی 
ترتیب داده بود با محوریت »فلسفه و فیزیک«. بعد از اینکه من به انجمن فلسفه 
و حکمت آمدم، او با توجه به شناختی که از من داشت، پیشنهاد داد سلسله 
جلساتی را به شکل گفت گو با موضوع »فیزیک و فلسفه« برگزار کنیم. من هم 
چون این موضوع دغدغه شخصی ام بود و همیشه تمایل داشتم بین فلسفه و 
علوم روز پیوند برقرار کنم، این پیشنهاد را پذیرفتم. به این ترتیب ابتدا هر هفته 
و کم کم به صورت ماهانه این سلسله جلسات برگزار می شد که هم خود شهید 
فخری زاده و هم صاحب نظران فلسفه اسلامی به ارائه نظریات و تفکرات خود 

می پرداختند.
او در عین حال اعلام می کند: مجموعه گفت وگوهای ما تا مدتی در سالنامه 
»ترنم« که متعلق به مؤسسه حکمت و فلسفه ایران است، منتشر می شد و قرار 
است مجموعه کامل این گفت وگوها در یک کتاب ۴۰۰ صفحه ای بزودی منتشر 

شود.
نسخه شهید فخری زاده در فلسفه

در همین راستا، مهدی گلشنی استاد فیزیک دانشگاه صنعتی شریف و پدر 
فلسفه علم ایران به بیان خاطره ای از شهید فخری زاده در جلسات علم فلسفه 
پرداخت و یادآور شد: من در نشستی که با او در اواسط دی ماه ۱۳۹۶، در اتاقم 
در گروه فلسفه علم دانشگاه صنعتی شریف داشتم، بحث هایی درباره بعضی 
از ابعاد فلسفی فیزیک و مباحث فلسفی فیزیک مطرح در گروه فلسفه علم 
دانشگاه صنعتی شریف و بعضی مسائل مطرح در سازمان پژوهش و نوآوری 

وزارت دفاع صورت گرفت.
استاد فخری زاده بر تعامل فلسفه اسلامی و علوم روز تأکید داشت و حیات 
متعالی را در این می دانست که این تعامل منجر به رشد هر دو شود، او معتقد بود 

باید به داشته های فلسفی خودمان برگردیم.
ترور دانشمندان هسته ای و افراد مؤثر از دیرباز و از زمان تشکیل رژیم جعلی 
صهیونیستی در دستور کار اصلی آنها قرار داشته است و بنا بر این سیاست که 
به گفته موشه دایان »اسرائیل باید مثل یک سگ هار باشد تا کسی جرأت سر 
و کله زدن با آن را نداشته باشد«، نه تنها این موضوع مخفی نگه داشته نشده 
است، بلکه به شکلی واضح از سوی مقامات و افراد وابسته به این رژیم تبلیغ نیز 

می شود.
بر همین اساس است که غلامعلی حدادعادل مشاور عالی مقام معظم رهبری 
از شناخت دقیق دشمن نسبت به شخصیت های برجسته علمی ما سخن 
می گوید و به این نکته تاکید می کند که ترور دانشمندان هسته ای و افراد مؤثر 
در حکومت های مخالف رژیم صهیونیستی از دیرباز و از زمان تشکیل این رژیم 
در دستور کار اصلی آنها قرار داشته است و بنا بر این سیاست که به گفته موشه 
دایان »اسرائیل باید مثل یک سگ هار باشد تا کسی جرأت سر و کله زدن با آن را 
نداشته باشد«، نه تنها این موضوع مخفی نگه داشته نشده است، بلکه به شکلی 

واضح از سوی مقامات و افراد وابسته به این رژیم تبلیغ نیز می شود.
نکاتی که درباره خدمات شهید فخری زاده منتشر می شود، نشان می دهد او 
از فلسفه و ادبیات تا فیزیک، و از ابداع پدافند هسته ای، شناسایی پرنده های 
دشمن از طریق غیررادار و استفاده از لیزر در پدافند هوایی، تا نقش آفرینی در 
گسترش برنامه هسته ای و تولید کیت تشخیص کرونا صاحب علم و نظر بود 
و فعالیت ها او هم در گمنامی صورت گرفت و هنوز مانده تا آنچه پدر صنعت 
هسته ای برای ایران و ایرانی انجام داده است مشخص شود؛ سربازی که در 

گمنامی فقط به دنبال پیشرفت و آبادانی ایران بود.

وقتی فخری زاده در گمنامی افتخار آفرید

 »فخر ایران« جهانی شد

و  رفتارها  مجلس،  پیشین  نماینده  صادقی  محمود 
رویکردهای کنونی در تخریب و هجمه علیه دولتمردان و 
واکنش های برخی نمایندگان درباره برجام را برای وجهه 
کلی حاکمیت مناسب ندانست و تاکید کرد که این رفتارها 

پیام واحدی از ایران به صحنه بین الملل ارسال نمی کند. 
می رویم،  پیش  هرچه  دولت  علیه  تقابلی  واکنش های 
دوچندان می شود به گونه ای که شیب تند تخریب علیه 
رئیس جمهوری، آن هم به بهانه  ملی اما در واقع برای منافع 
حزبی و جناحی، بیش از پیش در دستور کار تندروهای 

مخالف دولت قرار دارد.
در کنار این مساله، اقدام تروریستی در به شهادت رساندن 
محسن فخری زاده دانشمند صنعت دفاعی کشور، با واکنش 
نمایندگان برای انجام اقدامی با هدف خروج از برجام همراه 
شده در حالی که چندی پیش نیز طرح هسته ای جدید 
مجلس یازدهم با عنوان »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها« 

تصویب شد.
پیشین  نماینده  صادقی  محمود  با  تحولات  این  درباره 

مجلس گفت وگو کردیم.
صادقی با یادآوری برخی از سخنان روحانی در یکی از 
جلسه های اخیر هفته دولت مبنی بر اینکه »دولت آینده 
آمریکا می تواند اقدامات ضد حقوق بشری و تروریستی و 
سیاست های نادرست چهار سال گذشته دولت قبلی آمریکا 
را محکوم و جبران کند. اگر چنین اراده ای در دولت آینده 
آمریکا باشد، ایران و آمریکا می توانند اعلام کنند به شرایط 
و  اراده  یک  با  اصلی  گره  بازمی گردند.  ژانویه ۲۰۱۷   ۲۰
آقای  سخن  »معنای  گفت:  شود«.  باز  می تواند  تصمیم 
روحانی که به نظر می رسد از موضع نظام مطرح شده این 
است که آمریکا به برجام برگردد، چنانچه پیش از این نیز 

ایشان و وزیر امور خارجه علاوه بر بازگشت به برجام بحث 
تادیه خسارات و هزینه های خروج غیرقانونی ترامپ از توافق 

هسته ای را خواستار شده بودند«.
استاد حقوق دانشگاه اضافه کرد: »دو سال و نیم پیش 
در اردیبهشت ۹۸ نیز در همین راستا رئیس جمهوری در 
نامه ای به اروپایی ها، اعلام کردند به دلیل عمل نکردن آنها 
به تعهدات برجامی و خروج غیرقانونی آمریکا، ایران در ۵ 
مرحله تعهدهای متقابل خود را کاهش می دهد و درصورت 
عمل طرف¬های مقابل به تعهداتش، ما نیز به وضع سابق 

برخواهیم گشت.
این نامه در راستای بند ۲۶ و ۳۶ برجام تنظیم شده بود 
که براساس آن ایران می توانست با این استدلال که طرف 
دیگر با عدم پایبندی به تعهداتش، زمینه بهره مندی آن از 
مزایای این توافق را مخدوش کرده است، از اجرای بخشی 

از تعهدهای جزئی یا کلی خود سرباز زند.«
این نماینده پیشین مجلس، درباره تخریب و هجمه ها به 
دولتمردان و ربط دادن سخنان روحانی به ترور دانشمند 
هسته ای کشور نیز گفت: »این افراد آسمان ریسمان به هم 
می بافند، عملیات ترور چنان پیچیده است که بسیاری از 
کارشناسان نیز در تحلیل آن مانده اند؛ ساده اندیشی است 
که گمان کنیم حرف یا پیام یک نفر زمینه ساز ترور بوده؛ زیرا 
پیداست دشمن برای چنین جنایتی، مدت ها برنامه ریزی 

کرده است.«
اظهار عقیده، آری؛ برچسب و اتهام زنی، خیر

وی افزود: »این گونه اظهارنظرها از موضع رقابت سیاسی 
مطرح و از جانب جریانی مطرح می شود که از ابتدا هم با 
برجام مخالف بودند؛ البته هر گروهی حق اظهار عقیده 

مخالف را دارد اما برچسب و ایراد اتهام خیر«.

و  برچسب زدن  این  که  پیامی  درباره  سیاسی  فعال  این 
اظهارنظرها به خارج ارسال می کند، گفت:» اگرچه دنیا 
با وضعیت و معادلات سیاسی داخلی ما بیگانه و این گونه 
سخنان هم بی سابقه نیست؛ چنانچه در مجلس نهم در 
جریان تصویب مصوبه برجامی، از این دست اظهارنظرها 
بسیار مطرح شده بود، اما به هر حال این برای وجهه کلی 
حاکمیت خوب نیست چون پیام واحدی از ایران به صحنه 

بین الملل مخابره نمی کند«.
لازمه  رئیس جمهوری  با  مخالفت  و  »انتقاد  افزود:  وی 
دموکراسی و چندصدایی است اما آقای روحانی و ظریف 
نگفتند بازگشت آمریکا به برجام نیازمند مذاکره است؛ زیرا 
ترامپ نه با مصوبه کنگره یا سنا بلکه با فرمان اجرایی از 
برجام خارج شد و بایدن می تواند با همان اختیار به توافق 

قبلی برگردد.
از طرفی، معتقدم سخنان رئیس جمهوری درباره بازگشت 
معظم  رهبر  با  مشورت  و  هماهنگی  با  برجام  به  آمریکا 
انقلاب مطرح شده؛ چنانچه رهبری به تازگی ضمن ابراز  
ناخوشنودی از عهدشکنی و رفتارهای غیرقانونی آمریکا، 
گفتند ما مذاکره کردیم و نتیجه نگرفتیم؛ تلقی من و دیگر 

کارشناسان از این سخن ایشان منع یا نفی مذاکره نبود«.
مصوبه برجامی مجلس، اقدامی بر ضد منافع ملی

با  یازدهم  صادقی درباره طرح هسته ای جدید مجلس 
عنوان »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها« نیز گفت: »بارها 
گفته ام توافق برجام مانند هر موضوع دیگری از همان ابتدا 
موافقان و مخالفانی داشته که اقتضای جامعه چندصدایی و 
دموکراسی است؛ مجلس همیشه حق قانونگذاری دارد و ای 
کاش ما مجلسی داشته باشیم که واجد اقتدار برای تقنین 
و عمل به وظایفش باشد؛ اما درباره طرح جدید مجلس 

شورای اسلامی که با هدف رفع تحریم ها مطرح شده، این 
نگرانی وجود دارد که به ضد خودش تبدیل شود.«

وی افزود: »ما محدودیت های برجامی را پذیرفته ایم، اگر 
کاری کنیم که نشانه خروج از آن باشد به معنی عدم استفاده 

از مزایای آن بوده و خوردن همزمان چوب و پیاز است«.
نماینده پیشین مجلس با بیان اینکه »همانند تجربه آمریکا، 
هر طرح یا تصمیمی که منتهی به خروج ایران از برجام 
شود، حق بازگشت به آن را غیرممکن می کند، هشدار داد: 
»هرگونه اقدامی که به منزله خروج ما از برجام باشد کاملا 
مغایر با منافع ملی است و طرح جدید مجلس در صورت 
تصویب نهایی مغایر با هدف اصلی آن یعنی رفع تحریم ها 

است«.

محمود صادقی:
تندروی ها، پیام واحدی از ایران به صحنه بین الملل ارسال نمی کند
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مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت :به دنبال شیوع بیماری آنفولانزای فوق 
حاد پرندگان در استان مرکزی، مدیرکل دامپزشکی استان به تمام مرغداری های 

قم هشدار داد که قوانین قرنطینه را به طور کامل رعایت کنند.
مجید رفیعی در گفتگو با خبرنگاران گفت: تاکنون هیچ موردی از آنفولانزای 
فوق حاد پرندگان در قم مشاهده نشده است، اما لازم است تمام مرغداری ها 

نسبت به رعایت قوانین قرنطینه اهتمام جدی داشته باشند.
از واکسیناسیون کامل مرغداری های استان خبر داد و گفت: واکسن  وی 

موردنیاز به اندازه کافی در استان تامین شده است.

مدیرکل دامپزشکی استان از تشکیل تیم های پایش تالاب ها و مرغداری ها با 
همکاری اداره کل حفاظت محیط زیست خبر داد و گفت: این پایش ها به طور 
منظم انجام میشود. رفیعی در عین حال از تشدید قوانین قرنطینه در مرغداری ها 
هم سخن گفت و افزود: همه مرغداری ها ملزم شده اند در ورودی های خود دوش 

نصب کنند و تمام افراد با رعایت کامل موارد بهداشتی وارد مرغداری ها شوند.
دکتر رفیعی از مرغداران خواست از ورود خودرو ها نیز به داخل مرغداری ها 
جلوگیری کنند. مدیرکل دامپزشکی همچنین از ساکنان روستا ها خواست به 

هیچ وجه طیور خود را در معرض مواجهه با پرندگان مهاجر قرار ندهند.

مدیرکل دامپزشکی قم به تمام مرغداری ها هشدارداد

رعایت اصول قرنطینه برای جلوگیری از شیوع آنفولانزای پرندگان 

استاندار قم همه دستگاه های اجرایی استان را به نهایت هماهنگی با یکدیگر 
و همچنین همکاری حداکثری با شهرداری و سازمان توسعه و عمران شهری فرا 

خواند. 
بهرام سرمست در مراسم تودیع و معارفه مدیرعامل سازمان توسعه و عمران 
شهرداری قم با اشاره به ضرورت تعامل حداکثری همه سازمان های دولتی و 
عمومی در تحقق پروژه های عمرانی اظهار کرد: همه دستگاه های اجرایی استان 
باید نهایت همکاری را با شهرداری بویژه در اجرای پروژه های مهم و استراتژیک 
استان داشته باشند. وی سپس به اهمیت نقش سازمان توسعه و عمران شهرداری 
پرداخت و گفت: سازمان توسعه و عمران شهرداری قم مأموریت های ویژه ای بر 
عهده دارد و البته استفاده از ظرفیت این سازمان در پروژه های مهم استان مانند 
ساماندهی مبادی ورودی شهر مقدس قم یکی از مواردی است که باید توسط 
مسؤولان امر پیگیری شود. استاندار قم اضافه کرد: البته ممکن است اختلاف 
نظرهایی هم در اجرای این پروژه های مهم و استراتژیک استانی به وجود بیاید 
که معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری موظف است تا نسبت به ایجاد 

هماهنگی های لازم در بین سازمان های فعال در هر پروژه اقدامات لازم را به 
انجام رساند. سرمست تصریح کرد: تردیدی نیست که تکمیل پروژه های مهم و 
استراتژیک شهر مقدس قم نیازمند مشارکت همه بخش های دولتی با یکدیگر 
و تعامل حداکثری این سازمان ها با شهرداری و سازمان توسعه و عمران شهری 
است. در پایان این جلسه حُکم انتصاب سیدابوالفضل میریک امامی به عنوان 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم توسط استاندار به وی اعطاء شد.
در حُکم انتصاب مدیرعامل جدید سازمان توسعه و عمران شهرداری که به امضای 
شهردار قم رسیده آمده است: »اهتمام به اجرای پروژه  های عمرانی در زمان مقرر 
مبتنی بر استقرار نظام مدیریت پروژه با در نظر داشتن ابعاد اجتماعی و فرهنگی، 
رعایت دقیق استانداردهای فنی در تمامی مراحل، پایبندی به قوانین و مقررات، 
به کارگیری دانش و فناوری  های روز مبتنی بر پایش تحولات حوزه عمرانی، بهره  
گیری از روش  های علمی و حداکثر استفاده از ظرفیت  ها و فرصت  های موجود، 
ضمن هماهنگی و همسویی با سایر حوزه های شهرداری در چارچوب سند چشم 

انداز قم ۱۴۱۴ و برنامه راهبردی قم ۱۴۰۰ مورد تأکید و انتظار است.«

استاندارقم:

تکمیل پروژه های مهم مشارکت همه دستگاه ها را می طلبد

طرح:مهدی عزیزی 

لوازم آرایش احتکاری با این خانم  چه کرد! 

کاهش ۱4 درصدی تلفات رانندگی در ۷ ماه گذشته
 سازمان پزشکی قانونی کشور اعلام کرد: از ابتدای فروردین تا پایان مهر ۹۴۱۷ نفر در حوادث 
رانندگی جان خود را از دست دادند، این رقم در مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۱۴.۶ درصد 
کاهش یافته است.به گزارش سازمان پزشکی قانونی کشور، در این مدت از کل تلفات تصادفات، 
هفت هزار و ۷۰۳ نفر مرد و هزار و ۷۱۴ نفر زن بودند.در این مدت، ۱۷۲ هزار و ۹۲۹ مصدوم 
حوادث رانندگی به مراکز پزشکی مراجعه کردند که ۱۲۹ هزار و ۴۱۵ نفر از آنان مرد و ۴۳ هزار 
و ۵۱۴ نفر زن بودند. آمار مصدومان مراجعه کرده به مراکز پزشکی قانونی در هفت ماهه امسال 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۴.۲ درصد کاهش داشته است.بر اساس این گزارش، در هفت 
ماهه امسال استان های فارس با ۷۱۵، تهران با ۷۱۳ و اصفهان با ۶۰۸ نفر بیشترین و استان های 
ایلام با ۶۴، کهگیلویه و بویراحمد با ۱۱۷ و چهارمحال و بختیاری با ۱۳۴ نفر کمترین آمار تلفات 
تصادفات را داشتند.طبق اعلام سازمان پزشکی قانون کشور، در مهر ماه امسال نیز هزار و ۵۲۶ 
نفر در حوادث رانندگی جان باختند که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۸.۶ درصد کمتر 

شده است.

 محکومیت ۳۲ سردفتر و دفتریار به انفصال دائم
 رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور، از سلب صلاحیت ۳۲ سردفتر و دفتریار خبر داد.
ذبیح الله خدائیان، در جلسه شورای عالی مسئولان قضائی با ارائه گزارشی از عملکرد یک ساله 
این سازمان، از رشد ۱۰۸ درصدی ثبت اختراعات در کشور طی ۷ ماه گذشته نسبت به مدت 
مشابه در سال قبل خبر داد و اعلام کرد: از ابتدای سال تاکنون هزار و ۶۹۲ اختراع در کشورمان 
ثبت شده است.وی همچنین درباره اجرای طرح کاداستر در کشور از تثبیت حدود ۳۱ میلیون 
هکتار از اراضی دولتی و مردم در این طرح طی ۸ ماه اخیر خبر داد و گفت که آمار ثبت اراضی 
ملی در این مدت، نسبت به مدت مشابه در سال گذشته رشد ۴۱۷ درصدی داشته است.وی با 
اشاره به برخورد با تخلفات در حوزه ثبت تاکید کرد: در هفت ماهه سالجاری، تعداد ۱۷۶ نفر از 
کارکنان متخلف به انحاء مختلف به صورت دائم )اخراج یا بازنشستگی( یا موقت )انفصال موقت یا 
آماده به خدمت(، محکوم به قطع همکاری با سازمان شده اند که نسبت به مدت مشابه سال قبل 

رشد قابل توجه ۱۷۵ درصدی دارد.
 

حال ۷۵ بیمارکرونایی درقم وخیم است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر ۳۷۴ نفر بستری مشکوک به کرونا در 
بیمارستان ها بوده که حال ۷۵ نفر آنها وخیم است. محمدرضا قدیر در خصوص آخرین وضعیت 
مبتلایان به کووید۱۹ در قم اظهار کرد: در ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به دهم آذرماه، ۴۵ نفر در 
اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا پذیرش شدند.وی با بیان اینکه 
۳۳ بستری جدید در بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان ها انجام شد، گفت: ۴۷ نفر از کل 
بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری بودند، از مراکز درمانی مرخص شدند.رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی قم یادآور شد: در حال حاضر ۳۷۴ نفر بستری مشکوک به کرونا در بیمارستان ها 

بوده که حال ۷۵ نفر آنها وخیم است.

 ماجرای اهدای نشان خدمت به شهید فخری زاده
محمود واعظی گفت : ما شهید فخری زاده را سرمایه تمام ملت ایران می دانیم اما کسانی 
که جز از عینک منافع جناحی، توان مشاهده و تجزیه و تحلیل اتفاقات و موضوعات را ندارند، 
ظاهراً فراموش کرده اند که این شهید بزرگوار در سالهای گذشته عضوی از دولت تدبیر و امید 
بوده است.  وی افزود :از نتایج عجیب این عملیات روانی غیرمسئولانه،  یکی این است که شهید 
بزرگواری که عضوی از دولت بوده و همزمان با تیم مذاکره کننده، به دلیل نقش آفرینی در توسعه 
و بالندگی صنعت صلح آمیز هسته ای،  نشان درجه دو خدمت از دست رئیس جمهور دریافت کرده 
است )این مسئله به دلیل ملاحظات امنیتی در آن زمان رسانه ای نشد( را مخالف دولت بازنمایی 

می کنند و شهادت مظلومانه او را به برجام ربط می دهند.

رئیس منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان قم  خبرداد

اجرای ۲۳4 هکتار پروژه نهال کاری
 در منطقه نیزار

رئیس منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان قم از اجرای ۲۳۴ هکتار پروژه 
نهال کاری با یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان اعتبار در منطقه حسین آباد 

نیزار خبر داد. 
سعید فرشادمهر با تاکید بر اینکه اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان 
قم رسالت های خود را در پنج بخش جعفریه، مرکزی، کهک، سلفچگان 
و دستجرد دنبال می کند، اظهار کرد: امسال طرح ۹ در ۹۹ به صورت ویژه 
در سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور درحال دنبال شدن است 
که بخش قابل توجهی از موضوعات مورد نظر این طرح در حوزه فنی دنبال 

می شود.
وی اضافه کرد: اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم، با توجه به 
تک شهرستانی بودن، پروژه های فنی را با مرکزیت ادارات فنی مستقر در 
اداره کل استان دنبال می کند درحالی که این پروژه ها در دیگر استان ها با 
محوریت اداره شهرستان و واحدهای زیر نظر آن اجرایی می شود، با این وجود، 
واحد فنی منابع طبیعی شهرستان قم، رسالت نظارت بر اجرای پروژه های 

استان را بر عهده دارد.
رییس منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان قم از نظارت بر اجرای ۵۰ طرح 
مرتع داری در سال گذشته یاد کرد و گفت: امسال نیز ۹۸ طرح مرتع داری 
در پنج بخش استان درحال انجام است که نظارت بر آن توسط این اداره 
دنبال می شود. وی یادآور شد: در سال جاری ۲۳۴ هکتار پروژه نهال کاری 
در منطقه حسین آباد نیزار درحال انجام است، که نظارت کامل، بر اجرای این 
پروژه، توسط متخصصان واحد فنی این اداره درحال انجام است تا این پروژه 

با بهترین کیفیت به پایان برسد.
فرشادمهر با اشاره به اینکه پروژه ۲۳۴ هکتاری حسین آباد نیزار با اعتبار 
یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان از محل صندوق توسعه ملی در دستور کار 
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم قرار گرفته است، گفت: در این 

پروژه ی نهال کاری، گونه آتریپلکس کاشته می شود.
وی خاطرنشان کرد: گیاه آتریپلکس در دو سال نخست، هر سال هفت 
مرتبه آبیاری می شود و بعد از دو سال نیاز به آبیاری ندارد و می تواند بدون آب، 
پوشش گیاهی منطقه را حفظ کند به همین دلیل، استفاده از این گیاه در 

مناطق خشک و نیمه خشک بیشتر مورد توجه قرار گرفته است.
فرشادمهر با اشاره به اینکه، منطقه نیزار قم یکی از کانون های تولید گرد 
و خاک در استان است، عنوان کرد: با توجه به وضعیت جغرافیایی حساس 
استان، کانون های تولید ریزگرد، نه تنها شهر قم، بلکه بر سایر استان ها و 
شهرهای مجاور نیز تاثیرگذار است، به همین علت، رفع بحران ریزگردها در 
کانون های بحرانی قم یک اولویت ملی است و هر ساله اعتبارات ملی برای رفع 

این بحران ها اختصاص داده می شود.
وی با تاکید بر اینکه، به هر میزان، در حوزه بیابان کار انجام دهیم، باز هم 
نمی توانیم، به تنهایی بحران را به صورت کامل رفع کنیم، گفت: مشارکت 
موضوعی  نهادها  و  دستگاه ها  آمدن  کار  پای  و  تشکل ها  قالب  در  مردم 

اولویت دار است که باید توسط همگان مورد توجه قرار گیرد.
فرشادمهر از ارتباط نزدیک منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان قم با عموم 
مردم به ویژه جامعه هدف منابع طبیعی یاد کرد و گفت: ما تلاش می کنیم تا 
با استفاده از بسترهای مختلف، مردم را به سمت مشارکت در منابع طبیعی 
سوق دهیم اما در این مسیر نیازمند فرهنگ سازی و برای فرهنگ سازی 

نیازمند مشارکت رسانه ها هستیم.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

۱۳پل عابر پیاده جدید با جانمایی 
دقیق نصب می شود 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: ۱۳ پل عابر پیاده جدید با 
جانمایی دقیق در قم نصب و راه اندازی می شود. 

عباس ذاکریان ظهر دیروز در یک صد و شصت و هشتمین جلسه رسمی و 
علنی شورای اسلامی شهر که در سالن اجتماعات شورا برگزار شد، با اشاره به 
لایحه مجوز احداث، نصب و راه اندازی ۱۳ پل عابر پیاده اظهار داشت: ردیف 
اجرای پروژه در بودجه سال ۹۸ پیش بینی شده بود اما جانمایی پل ها زمان 

زیادی برد تا به سرنوشت پل های قبلی دچار نشود.
لایحه  این  به  توجه  با  افزود:  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
و پیگیری لازم، ۱۳ پل عابر پیاده جدید با جانمایی دقیق در قم نصب و 

راه اندازی می شود.
وی تصریح کرد: گاهی در جانمایی پل عابر پیاده، عرض پیاده رو جوابگوی 
اجرای طرح نیست و یا جابه جایی تأسیسات، مانع از احداث می شود، به 
همین دلیل فرصت زیادی را به جانمایی اختصاص داده ایم، برای نمونه 
احداث پل در سید معصوم در دست اقدام بود که یکی از ارگان ها مانع از 

عملیاتی شدن پل شد.
ذاکریان بیان کرد: همچنین نوسان قیمت و موانع اجرایی، نصب پل های 
عابر پیاده را با تأخیر مواجه می کند به طوری که برآورد اولیه از اجرای طرح، ۷ 

میلیارد تومان است اما با ۱۰۸ درصد افزایش قیمت مواجه شدیم.
وی خاطرنشان کرد: بر اساس تعداد تصادفات و حوادث جرحی و فوتی در 
برخی مناطق و مکاتبات پلیس بسیاری از جانمایی ها در سطح شهر انجام 

می شود تا ایمنی عابرین پیاده افزایش یابد.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: در جانمایی برخی از 
خیابان ها نیاز به استعلام از اداره برق برای جابه جایی تأسیسات داشته ایم و 

سپس طراحی پل انجام شد و در مرحله نهایی به مناقصه رفت.
وی گفت: اجرای پل چنین بار در مناقصه شرکت داده شد و درنهایت کسی 
شرکت نکرد و قرار شد آسانسور به طور جداگانه مناقصه شود و همین عوامل 
هر یک زمان زیادی را به خود اختصاص داد. ذاکریان تصریح کرد: مبالغ 
پیشنهادشده برای احداث پل موجب شد شرکت کننده ای نداشته باشیم و در 

جهت تعیین تکلیف این لایحه به صحن شورا ارجاع داده شد.
به  کارشناسی  نگاه  در  شهر  اسلامی  شورای  اعضای  نظر  به  توجه  با 
جانمایی های لازم در احداث پل، لایحه اخذ مجوز قرارداد احداث و نصب ۱۳ 
دستگاه پل عابر پیاده در قم به همراه نظرات کمیسیون تخصصی با تغییرات 

جانمایی در بلوار حضرت معصومه)س( تائید شد.

معاون خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد
راه اندازی آزمایشی تله سیژ بوستان علوی

معاون خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر توسعه مراکز تفریحی در شهر 
قم از نصب تجهیزات و راه اندازی آزمایشی تله سیژ بوستان علوی و افتتاح آن 

در آینده نزدیک خبر داد. 
سید امیرسامع با اشاره به ضرورت توسعه مراکز تفریحی در شهر قم، اظهار 
و  برای جوانان  به منظور جذابیت شهر قم  ایجاد چنین مناطقی  داشت: 
خانواده ها بسیار بااهمیت بوده و به همین منظور توسعه فضاهای سبز و مراکز 

تفریحی ازجمله تأکیدات ویژه شهردار قم است.
معاون خدمات شهری شهرداری قم افزود: ما در شهر قم نیاز داریم که 
جوانان حس کنند شهر برای آنها اقداماتی کرده و برای آنها مناسب شده است 
و بتوانند در مراکزی که ایجادشده لحظات شاد و دل انگیز بگذرانند که باغ 
پرندگان ازجمله مراکزی است که می تواند لحظات خوبی را برای شهروندان 

ایجاد کند.

پارک کوهستانی  بزرگترین  از ساخت  قم  شهردار 
کشور در قم و پل طبیعت بین باغ پرندگان و این پارک 

خبر داد.
مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به ساخت بزرگترین 
پارک کوهستانی کشور در قم گفت: تاکنون ۹۰ درصد 
عملیات درختکاری این پارک و ۴۰ درصد از عملیات 
زیرساختی آن انجام شده است. وی افزود: این پارک 
کوهستانی از باغ پرندگان  در منطقه ۴ قم آغاز و تا 

مسجدجمکران در منطقه ۵ ادامه خواهد داشت.
شهردار قم یادآوردی کرد: این بوستان هزار هکتاری 
شامل نه بوستان است که مهمترین آن ها باغ پرندگان 
و بوستان خضرنبی است. سقائیان نژاد سرانه فضای 
سبز فعلی شهر قم را بیست و سه دهم متر مربع ذکر 
کرد و گفت: با احداث این پارک سرانه فضای سبز قم 

تا پایان سال ۱۴۰۴ به ۲۷ متر مربع خواهد رسید.
وی این بوستان را به معنای واقعی بزرگترین بوستان 
کوهستانی کشور دانست و افزود: پارک کوه سنگی 
مشهد ۹۴ هکتار، پارک آبشار تهران ۶۶ هکتار و پارک 
صفه اصفهان ۴۰ هکتار است درحالیکه این پارک 
یک هزار هکتار مساحت  دارد. شهردار قم با اشاره 
به افتتاح باغ پرندگان قم در هفته گذشته با حضور 
ویدئوکنفرانس رئیس مجلس، از احداث پل طبیعت 

بین این باغ و بوستان خضرنبی خبر داد.
ساماندهی وضعیت پارکینگ مصلی

 ضروری است 
سقائیان نژاد  همچنین دیروز در یکصد و شصت 
و هشتمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 

شهر قم در سالن اجتماعات این شورا اظهار داشت: 
ساماندهی وضعیت پارکینگ مصلی ضروری است 
باید  تفاهم نامه  قالب  در  لازم  تمهیدات  دراین باره  و 

عملیاتی شود.
وی با بیان اینکه ایجاد پارکینگ برای رفع مشکلات 
مصلی  با  قم  شهرداری  تفاهم نامه  رأس  در  مردم 
قدس است و روح حاکم بر این تفاهم نامه رسیدگی 
به وضعیت پارکینگ است، افزود: با توجه به اهمیت 
آیت الله  با  را  متعددی  جلسات  تفاهم نامه  موضوع 
اعرافی و آیت الله سعیدی و آیت الله حسینی بوشهری 
برگزار  اطراف مصلی  در  در مورد ۱۱ پلاک موجود 
پیدا  ورود  مشکلات  رفع  برای  شهرداری  و  کرده ایم 
کرده است. شهردار قم تصریح کرد: ساماندهی این 
پلاک ها نیز با مشکلاتی همراه است و برای خریداری 
آن ردیف بودجه ای نداریم و پیشنهاد شد با حضور 
استاندار و سازمان مدیریت این مشکلات رفع شود. 
وی با اشاره به اینکه برای تملک این ۱۱ پلاک ۳۰ 
میلیارد تومان هزینه نیاز است ابراز کرد: تلاش کردیم 
راهکاری برای آن پیدا شود چرا که مصلی بلاتکلیف 
بوده و دنبال روشی برای استفاده از ظرفیت پارکینگ 
آن هستیم. سقائیان نژاد عنوان کرد: این لایحه در 
انجام تفاهم نامه به شورای اسلامی شهر آمده است 
و حتی در تفاهم نامه قید شده بازار موجود در اطراف 
مصلی در جهت حفظ ظرفیت اقتصادی برای مصلی 
باقی بماند و پارکینگ به مرور در اختیار مردم قرار 
گیرد. وی با تأکید بر اینکه با تعامل و همراهی شورای 
شهر و شهرداری این مشکل را می توان حل کرد یادآور 

شد: به ویژه اینکه تفاهم نامه خودش قرارداد نیز به 
شمار می رود، مسائل و مشکلات این طرح با امامان 
جمعه قم مطرح شده است و قطعاً با بخش خصوصی 
نمی توان وارد ساماندهی پارکینگ شد و تنها ارگانی که 
می تواند کمک کند شورا و شهرداری است. شهردار 
قم خاطرنشان کرد: ساماندهی این پارکینگ به نفع 
این پلاک ها  تملک  اساس  بر  باید  ما  و  مردم است 

حرکت کنیم.
گفتنی است این لایحه به رأی گذاشته شد و مسائلی 
شفاف سازی  و  املاک  بودن  اوقافی  وضعیت  چون 
مجوز  اخذ  لایحه  نهایت  در  و  شد  مطرح  مالکیت 
ساماندهی  مورد  در  شهرداری  و  مصلی  تفاهم نامه 
کمیسیون  به  بندها  دقیق  اصلاح  برای  پارکینگ 

مربوطه ارجاع شد.

شهردار قم خبرداد:

ساخت بزرگترین پارک کوهستانی کشور و پل طبیعت 

معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم خبرداد :
بهره برداری از بلوار شهیدان برقعی تا پایان امسال  

معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم  گفت :طرح بلوار شهیدان برقعی به طول یک کیلومتر که ۶۰ 
سال از عمر آن میگذرد تا پایان سال ۹۹ به بهره برداری می رسد.

غلامرضا جانقربان در گفتگویی اظهارداشت: پروژه شهیدان برقعی تا پایان سال به بهره برداری می رسد 
که یکی از پروژه های مهم منطقه یک است این خیابان قرار است خیابان انقلاب را به خیابان آیت الله 
طالقانی وصل کند. وی افزود: طول این پروژه ۱۰۰۰ متر است و در حدود ۶۰ سال است که بلاتکلیف 

مانده است.
معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم گفت: تقریبا تمام تملکات انجام گرفته جز چند باب خانه که 
آن ها هم با همکاری خوب اهالی به زودی به طرح اضافه خواهند شد. وی گفت:فعلا مساله فعلی این 
پروژه مسجد حضرت زین العابدین است که در وسط طرح واقع شده طرح های مطالعاتی برای حفظ این 
مسجد در دست اقدام است و همزمان کار های زیربنایی و عمرانی خیابان شهیدان برقعی در حال انجام 
است. جانقربان افزود: در این طرح گذر قدیمی سفیداب که یکی از گذر های قدیمی شهر است نیز حفظ 
می شود. در این منطقه دو پروژه مهم اولویت شهرداری است یک پروژه شهیدان برقعی و دو فاز ۳ بلوار 

روحانی که از بلوار ۱۵ خرداد آغاز و تا بزرگراه امام علی ادامه دارد.
 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبر داد؛

آغاز برداشت طلای سرخ از مزارع قم 
مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: پیش بینی می شود امسال ۸۰ کیلو گرم زعفران از 
مزارع قم برداشت شود.  ابراهیمی ، با اشاره به پیش بینی برداشت ۸۰ کیلو گرم زعفران از مزارع قم در 
سال ۹۹ گفت: زعفران محصولی کم آب بر است که برداشت آن در مزارع قم، ده روزی است که آغاز شده 
و تا ۲۰ آذرماه ادامه خواهد داشت. او سطح زیر کشت زعفران استان را ۲۶ هکتار خواند و افزود: پیش 
بینی می شود امسال از هر هکتار ۳.۵ کیلوگرم زعفران خشک برداشت شود. مدیر امور باغبانی سازمان 
جهاد کشاورزی قم ادامه داد: این گل با اقلیم قم سازگار است و در مناطق دشتی و کوهستانی استان 
کشت می شود.ابراهیمی با اشاره به ویروس کرونا و مشکلاتی که دربازار های صادراتی ایجاد کرده است، 
عنوان کرد: امسال با توجه به این بیماری، دولت زعفران را هم خرید تصمینی می کند. ۹۰ درصد زعفران 

جهان در ایران تولید می شود، محصولی که  به کشور هایی آسیای شرقی، عربی و اروپایی صادر می شود.

رئیس پلیس راهور استان قم خبر داد:

کاهش ۵۰ درصدی تردد در محور های مواصلاتی قم
رئیس پلیس راهور استان قم کاهش ۵۰ درصدی تردد در محور های استان از ابتدای اجرای طرح 
محدودیت های کرونایی خبر داد. سرهنگ صدفی در گفتگوی با اشاره به اجرای طرح مدیریت ترددها و 
تجمعات در سطح کشور گفت:  در محور های استان قم شاهد کاهش ۵۰ درصدی تردد از ابتدای اجرای 
طرح محدودیت های کرونایی هستیم.  رئیس پلیس راهور استان قم به ممانعت ورود ۳ هزار خودرو به 
داخل شهر قم از زمان اجرای طرح منع تردد کرونایی اشاره کرد و افزود: خوشبختانه مردم همکاری 
مطلوبی در اجرای این طرح داشته اند. وی همچنین  اجرای طرح ترخیص موتور سیکلت های توقیفی را 
مورد توجه قرار داد و افزود:  مالکان موتور سیکلت هایی که تا تاریخ ۲۹ اسفند ۹۸ توقیف شده اند  با شرایط 

ویژه  می توانند وسیله نقلیه خود را ترخیص کنند.

در دور جدید گشت مشترک؛

۳۰۰ نانوایی سطح شهر قم رصد و کنترل می شوند 
دور جدید گشت مشترک نظارت و بازرسی سازمان صنعت معدن تجارت، اداره کل غله و خدمات 
بازرگانی، مرکز بهداشت و اتحادیه های نانوایی آغاز شد. در گشت مشترک بازرسان صنعت معدن تجارت، 
اداره کل غله و خدمات بازرگانی، بهداشت و صنف نانوایی ها دو واحد نانوایی به دلیل رعایت نکردن 
بهداشت و کم فروشی تذکر گرفتند. این گشت مشترک از دیروز آغاز شده و قرار است تا دو روز ادامه داشته 
باشد. به گفته رییس اداره نظارت و بازرسی سازمان صمت با اشاره به اینکه این طرح با فرماندهی فرماندار 
انجام می شود افزود: تا کنون تعداد ۲۰ واحد نانوایی رصد و پیش بینی می شود تا پایان طرح ۳۰۰ نانوایی 
بازرسی شود. شعبانی گفت: هدف از اجرای این طرح رعایت بهداشت، کیفیت و قیمت نان، و افزایش 
رضایتمندی مردم است.  در شهر قم حدود ۷۵۰ واحد ناانوایی شامل نان فانتزی، خشکه پزی و نان های 

سنتی فعالیت می کنند.

رئیس شورای اسلامی شهر قم توجه به مرمت و 
بازسازی بافت های فرسوده قم را ضروری دانست و 
گفت: در موضوع منابع و اعتبارات ستاد باز آفرینی 

شهری قم شفاف سازی شود. 
شصت  و  یکصد  در  دوشنبه  روز  جلالی  عبدالله 
و هشتمین جلسه شورای اسلامی شهر قم اظهار 
توسط  تازگی  به  که  بازدیدی  به  توجه  با  داشت: 
استاندار قم از بافت های فرسوده این استان بویژه 
انتظار  )ع( صورت گرفت  ابراهیم  زاده  امام  اطراف 
داریم در خصوص مناطقی که قرار است اعتبارات 
ستاد فوق در آن مورد استفاده قرار گیرد شفاف سازی 

شود.
وی همچنین با اشاره به معضل استقرار واحدهای 
مسکونی موجود در مناطق کم برخوردار و بافت های 
فرسوده قم در زیر دکل های فشار قوی برق افزود: 
طرح و تحقیق های مربوط به مناطقی از شهر که با 
این مشکل مواجه هستند تکمیل شده و به تأیید و 

تصویب مراجع ذی ربط نیز رسیده است.
وی یادآور شد: برای سامان دهی این واحدهای 
مسکونی مکاتبه هایی نیز با استاندار انجام شده که 
اسلامی  شورای  رئیس  برسد.  نتیجه  به  امیدواریم 
شهر قم موضوع تخصیص زمین های ۳۲ هکتاری 
و  داد  قرار  توجه  مورد  نیز  را  پردیسان  شهرک  در 
گفت: از سوی اداره کل راه و شهرسازی استان در 
رابطه با این زمین ها نیز باید شفاف سازی صورت 
گیرد تا مشکل و چالشی که ساکنان سکونتگاه های 
با آن مواجه هستند برطرف شود.  غیر رسمی قم 
شهر  مساحت  هکتار   ۹۳۹ و  هزار   ۱۲ مجموع  از 
قم، چهار هزار و ۱۳۳ هکتار شامل پنج گونه بافت 
غیررسمی،  سکونتگاه های  فرسوده،  تاریخی، 
ناکارآمد میانی و بافت هایی با پیشینه ای روستایی 
وجود دارد که این بافت ها نیازمند بهسازی، نوسازی 
یا بازسازی می باشد. همچنین اخذ مجوز تفاهم نامه 
بین شهرداری قم و مصلای قدس این شهر مبنی 

بر احداث پارکینگ در محدوده مصلا یکی از لوایح 
کمیسیون  رئیس  بود.  جلسه  این  در  شده  مطرح 
با  قم  شهر  اسلامی  شورای  معماری  و  شهرسازی 
اشاره به مفاد این لایحه افزود: تملک ۱۱ پلاک ثبتی 
مطابق نقشه پیوستی از محل احداث پارکینگ های 
عمومی به مدت ۲ سال، طراحی پارکینگ در ۲ فاز 
سطحی و منفی یک، جانمایی پارکینگ سطحی 
پارکینگ  از  برداری  بهره  خودرو،  ظرفیت ۳۰۰  به 
توسط شهرداری و قرار دادن آن در اختیار عموم به 
غیر از روزهای جمعه و مناسبت های ویژه از جمله 
اشاره  آن  به  نامه  تفاهم  این  در  که  است  مفادی 
شده است. محسن محرری افزود: در آخرین بند از 
مفاد این قرارداد موضوع جمع آوری تمام سازه ها و 
کانکس های موجود در ضلع شمالی مصلا توسط 
مسئولان مصلا نیز مورد تاکید قرار است.این لایحه 
به دلیل برخی مشکل های حقوقی برای اصلاح به 

کمیسیون مربوطه بازگردانده شد.

رئیس شورای شهر قم:

اعتبارات ستاد بازآفرینی شهری شفاف سازی شود

کشف انبار لوازم آرایشی با تاریخ 
انقضاء ۱۱ سال پیش و به ارزش 

۵۰ میلیارد تومان در کرج .


